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روزنامه صبح ایران

 محمدرضا عارف :

یارانه های پنهان ساماندهی شود 
معاون امور اقتصادی و برنامه ریزی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی:

سلاطین سکه، ارز، قیر و طلا
 نتیجه پول مفت نفت بودند

افشاگری بی سابقه علی دایی درباره مدیرعامل باشگاه سایپا

سه بار اخراج شدم؛ هر سه بار غیر ورزشی!

صدور حکم گروه هدایتی تا 10 روز آینده 

راهکارهای »عماد افروغ« برای مقابله با تحریم ها: 

اعتماد  سازی کنید 
* تعدیل شکاف های درآمدی الزامیست

* قدرت سیاسی مانع قدرت اجتماعی است
* انسجام سیستمی در ایران وجود ندارد
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معاون امور اقتصادی و برنامه ریزی وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی گفت: سلاطین سکه، ارز، قیر و طلا نتیجه 
پول مفت نفت بودند. به گفته وی کاهش درآمدهای نفتی 

یک فرصت مهم در سالم سازی اقتصاد است.
علی سرزعیم در همایش بزرگ تجلیل از کارگران و 

نخبگان جامعه کار و تلاش و تولید استان قم اظهار کرد: 
گاهی در جامعه، واژه رفاه کامل را به خوبی معنا نکرده 
ایم و تصور جامعه از این واژه، کمترین میزان کار و تلاش 
و بالاترین درآمد و بهره وری است؛ در حالی که وضعیت 

کشورهای توسعه یافته نشان می دهد...

استاد جامعه شناسی و سیاستمدار اصولگرا گفت: در شرایط فعلی در جامعه ما نیاز است تا یک اعتماد سازی صورت بگیرد. اعتمادی 
که مسبوق به اعتبار است و اعتبار نیز زمانی به دست می آید که مسئولین جامعه در قول خود صادق بوده و خدمتگزار نیاز واقعی مردم 
باشند. »عماد افروغ«  در گفت و گویی در تبیین راهکارهایی که جامعه ایران می تواند در مقابل تحریم ها اتخاذ کند، افزود: برای مقاومت 
در برابر تحریم ها یکسری راهکارهای فرهنگی-اجتماعی می توان تصور کرد و یکسری راه کارهای اقتصادی؛هرچند در نهایت راهکار 

اقتصادی هم باید بتواند ما را به هدف فرهنگی که داریم برساند...

ایندپندنت گفته  با روزنامه  ایران در مصاحبه ای  وزیر خارجه 
که جنگ با آمریکا قریب الوقوع نیست.»محمد جواد ظریف«، در 
مصاحبه ای با یک رسانه انگلیسی گفته با آنکه تصور نمی کند جنگ 
میان ایران و آمریکا قریب الوقوع است اما اتفاقات تصادفی ممکن 
است به درگیری نظامی تبدیل شوند.ظریف در مصاحبه با روزنامه 
ایندیپندنت درباره منظورش از این اتفاقات تصادفی به تنش های 

احتمالی بر سر عبور کشتی ها از تنگه هرمز اشاره کرد...

رئیس مجلس با تاکید بر اینکه خواسته های آمریکا را نمی پذیریم، 
گفت: آمریکا با زیرپا گذاشتن توافق هسته ای برای رسیدن به توافق 
مجدد با ایران 12 شرط تعیین کرده است که قبول این 12 شرط، 
شرفی برای ملت ایران باقی نمی گذارد. علی لاریجانی روز پنجشنبه 
در مراسم گرامیداشت روز معلم در شهرستان تربت حیدریه افزود: از 
ما نخواهید به خواسته های آمریکا تن دهیم چون این 12 مورد، ملت 

ایران را به ذلت می کشد پس باید مقاومت کرد...

محمد جواد ظریف :

جنگ با آمریکا 
قریب الوقوع نیست

رئیس مجلس شورای اسلامی :

خواسته های آمریکا 
را نمی پذیریم 
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استاندار قم گفت: استفاده از ظرفیت مردمی به  عنوان بزرگ  ترین سرمایه انقلاب اسلامی در 
آیین های ملی و مذهبی مورد توجه قرار گیرد. بهرام سرمست روز پنجشنبه در جلسه »ستاد 
بزرگداشت ارتحال حضرت امام خمینی و قیام تاریخ ساز یوم الله 15 خرداد و روز جهانی قدس« در 
سالن محراب حرم مطهر حضرت معصومه)س( با اشاره به برگزاری برنامه های گوناگون؛ صفا، همدلی 
و همبستگی میان مسئولان و نهادهای مختلف استان را ستود و تصریح کرد: باید مناسبت  های ملی 
و مذهبی در شان و تراز شهر مقدس قم برگزار شود.وی با بیان این که بیشتر از هر زمانی نیازمند 
تعامل و همبستگی هستیم، خاطرنشان کرد: این همبستگی و فعالیت منسجم با حضور نهادهای 
مردمی از سلیقه های متفاوت قابل تقدیر است. وی با اشاره به پذیرایی از سه میلیون زائر در جشن 

های نیمه شعبان امسال در قم گفت: در مناسبت  های گوناگون مذهبی و ...

فرماندار قم به منظور آشنایی با وضعیت نانوایی های قم روز چهارشنبه به طور سرزده از تعدادی 
از این واحدها در سطح شهر بازدید کرد. مرتضی حیدری در حاشیه بازدید از نانوایی ها گفت: در این 
بازدید ها چند نکته پیرامون وضعیت رعایت بهداشت، کیفیت، قیمت نان و همچنین برخی گلایه 
های نانوایان مشاهده شد که برای برطرف کردن مشکلات در این زمینه، در روزهای آینده جلسه ای 
برگزار و تصمیم گیری لازم اتخاذ می شود.وی رعایت بهداشت درنانواییهای قم را مطلوب دانست و 
افزود: نسبت سایر شهرها، محل عرضه نان در قم دارای بهداشت اولیه است و بیشتر نانوایان تلاش 
کرده اند تا بهداشت را رعایت کنند، اما ضروری است که بازدید ها و نظارت های جدی تری در 
این زمینه صورت گیرد و نسبت به وضع ظاهری محل عرضه نان دقت نظر بیشتری داشته باشند.

فرماندار قم، ادامه داد: در این بازدیدها، جز در مواردی، مشتریان از کیفیت نان ...

استاندار قم تاکید کرد

استفاده از ظرفیت های مردمی 
در آیین های ملی

فرمانداردر بازدید سرزده از نانوایی های سطح شهر قم :

هیچگونه افزایش 
قیمت نان نداشته ایم 
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موشک های ایران 
قابل مذاکره نیست

خطیب نماز جمعه تهران با بیان اینکه 
شیطنت های آمریکا بی پاسخ نمی ماند، 
تأکید کرد: ما نقشه خاورمیانه جدید آمریکا 

را به فضل خدا در هم شکستیم. 
آیت الله سیداحمد خاتمی در فرازی 
از خطبه دوم نماز عبادی - سیاسی جمعه 
تهران، افزود: مصاف ما با آمریکا عقیدتی، نه 
قصه تروریسم؛ حقوق بشر و بحث هسته 

ای نیست.
وی اضافه کرد: دنیا می داند آمریکا و 
اذنابش در خط مقدم تروریسم و تروریسم 
پروری و همچنین در خط مقدم زیرپا 
گذاشتن حقوق بشر قرار دارد؛ زرادخانه 
هسته ای و بمب اتم در این کشور موج 
می زند. مشکل آنان فقط دینی و عقیدتی 

است.
خاتمی با بیان اینکه در مدت 40 سال 
انقلاب اسلامی، آنی نبوده که در ستیز با 
امریکا نباشیم و تصریح کرد: در این 40سال 
ملت ایران پیروز بوده و هیمنه امریکا را 
در دنیا شکستیم. آنچه که مایه نگرانی 
آمریکاست و آقای ترامپ هم بارها بیان 
کرده، آن شعار انقلابی 'مرگ بر امریکا'ی 

ماست. وی افزود: ترامپ مدام می نالد که 
مردم ایران می گویند مرگ بر آمریکا. ما می 
گوییم مرگ بر زورگویی آمریکا، مرگ بر 
ترامپ، مرگ بر بولتون؛ ما که با مردم آمریکا 
مشکل نداریم. ما نقشه جدید خاورمیانه 

آمریکا را به فضل خدا در هم شکستیم. 
وی  خاطرنشان کرد: امریکا باید بداند 
این شیطنت هایش بی پاسخ نمی ماند، 
در  که  است  غیوری  ملت  ایران،  ملت 
جنگ هشت ساله اش شما و اذنابتان را 
از پا درآورد، این ملت در برابر کسانی که 
تماشاچی  کنند،  می  توطئه  برضدش 
نخواهد بود؛ توی دهنشان می زند و دندان 

هایشان را در دهانشان خورد می کند. 
وی خوی آمریکا را خوی زیاده خواهی 
دانست و یادآور شد: این زیاده خواهی علاوه 
برملت ایران، با سایر ملت ها هم وجود دارد.

امام جمعه موقت تهران گفت: مشاهده 
می کنید چه برخوردی با کشور ونزوئلا 
دارد؛ در برابر این دولت از رای مردم برآمده 
می ایستد و از یک عنصر دست نشانده 
حمایت می کند. ملت بداند، راه مبازه، 
ایستادن در برابر زیاده خواهی آمریکاست. 

خطیب موقت تهران با بیان اینکه آمریکا 
با این همه شیطنت و توطئه، احمق ترین 
نظام جهان است گفت: اوج محبوبیت سپاه، 
در زمانی است که نیروهای مسلح بویژه 
سپاه در واقعه سیل خوش درخشیده و 
خدمت ارزنده به مردم انجام دادند، سپاه 
را گروه تروریستی معرفی می کند و سبب 
می شود حتی آنانی که میانه ای با سپاه 
نداشتند، مخالفت کنند و محبوبیت سپاه 
بیشتر شود. تردید نکنید آمریکا درحال 

افول است و ملت ایران ماندنی هستند.
افسار  گرانی های  جلوی  باید   *

گسیخته گرفته شود
خطبه  از  دیگری  بخش  در  خاتمی 
و  اخیر  های  گرانی  درباره  هایش 
افسارگسیخته ، تصریح کرد: نباید کسی 
انتظار داشته باشد خطیب جمعه که زبان 
مردم است از این گرانی های افسارگسیخته 
نگوید؛ این قطعا توطئه دشمن قسم خورده 
است، اما نباید سوء مدیریت ها را تحت 

الشعاع قرار دهد. 
وی گفت: مدیریت جهادی می تواند 
نیاید و از  کاری کند این شرایط پیش 

مسئولان می خواهیم تصمیماتشان پخته 
تر و سنجیده تر باشد. بعد از 40 سال دیگر 
آزمون و خطا صورت نگیرد. خطیب این 
هفته نماز جمعه تهران، مردم را سرمایه 
نظام دانست و از مسئولان خواست قبل 
از گرفتن هر تصمیمی با مردم صحبت و 
آنان را اقناع کنند. وی ضمن انتقاد از ضعف 
نظارت افزود: مسئولان می گویند بسیاری 
از این گرانی ها هیچ مبنایی ندارد،زیرا در 
این گرانی هایی که مبنایی ندارد با سوء 
استفاده چی ها و گرانی ها مقابله نمی کنید. 
نزدیک رمضان است این مردم شایسته 
خدمت هستند جلوی این گرانی ها باید 

گرفته شود. 
* سیل زده ها فراموش نشئوند 

آیت الله خاتمی با تاکید بر اینکه نباید 
مشکلات سیل زدگان بدست فراموشی 
ها  زده  نکند سیل  گفت:  شود،  سپرده 
بگویند  رویداد  گرماگرم  فراموش شوند. 
سیل زده ها، اما بعدها فراموش شوند. سیل 
زده ها وعده های مسئولان را فراموش 
نخواهند کرد. تا رفع همه پیامدهای این 

واقعه مسئولان کمک کنند.

خطیب نماز جمعه تهران :

شیطنت های آمریکا بدون پاسخ نخواهد ماند 

امام جمعه قم ماهیت سند 2030 را تربیت سرباز برای وحشی های کروات زده 
دانست و گفت: ملت هرگز اجازه اجرایی شدن سند 2030 را به احدی نخواهد داد. 

آیت الله سیدمحمد سعیدی ظهر دیروز در خطبه های این هفته نماز جمعه قم که 
در مصلای قدس برگزار با بیان اینکه رهبری نسبت به دو سند تاکید بسیاری داشتند 
ادامه داد: مقابله جدی با اجرای سند انحرافی 2030 خواسته رهبری بود و ایشان فرمودند 
که معلمان هویت سازی فرهنگی را بر عهده دارند. خلاصه این سند این است که نظام 
آموزشی باید سبک زندگی را بر اساس مبانی غربی به کودکان بیاموزد. وی ماهیت این 
سند را تربیت سرباز برای وحشی های کروات زده دانست و افزود: ملت هرگز اجازه اجرایی 
شدن سند 2030 را به احدی نخواهد داد.نماینده ولی فقیه در استان قم توجه رهبری 
به سند تحول در آموزش و پرورش را مورد تاکید قرار داد و گفت: تحقق هفت توصیه ای 
که رهبری در انتهای بیانیه گام دوم انقلاب داشتند مشروط به تحول بنیادین در نظام 
آموزش کشور است.وی با بیان اینکه ایران اسلامی در گام دوم انقلاب به نظام آموزشی و 
تربیتی تحول آفرین نیاز دارد، افزود: تا زمانی که نظام آموزشی کشور نوسازی نشود توان 
تحول را نخواهد داشت و رهبری فرمودند که سند تحول ریل گذاری است که می تواند 
آموزش و پرورش را به سرمنزل مقصود برساند.سعیدی توصیه رهبری نسبت به تحصیل 
دانش آموزان سیل زده را مورد توجه قرار داد و اظهار کرد: باید به گونه ای مدیریت شود 

که دانش آموزان این مناطق از تحصیل عقب نمانند.
وی با اشاره به فرارسیدن ماه مبارک رمضان یادآور شد: کسانی که از روزه گرفتن 

معذور هستند باید رعایت لازم را داشته و بانوان نسبت به حجاب اهتمام داشته باشند.
تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( با اشاره به اینکه در ماه رمضان باید نسبت 
به نیازمندان توجه لازم صورت گیرد افزود: با کمک خیرین در این ماه عده ای از زندان 

بیرون آمده و در کانون خانواده خود قرار می گیرند.
وی در خطبه اول  با گرامیداشت روز معلم و سالروز شهادت شهید مطهری اظهار کرد: 
معلمان نقش انبیا را عهده دار هستند که این نقش همیشگی و گسترده است؛ معلمان 
پرورش دهنده نیروی فکری شاگردان بوده و روح خودباوری را در دانش آموزان می دمند.

سعیدی با تاکید بر اینکه اگر حرمت معلمان حفظ شود آهنگ رشد و پیشرفت شتاب 
بیشتری می گیرد، یادآور شد: روز چهارشنبه گذشته معلمان و فرهنگیان کشور با رهبر 
معظم انقلاب دیدار داشتند؛ ایشان در این دیدار مطالب بسیار کلیدی را واضح و شفاف 

بیان کردند. 
وی اضافه کرد: رهبری در این دیدار بر نقش آفرینی آموزش و پرورش بر تحقق اهداف 
نظام در گام دوم تاکید داشتند. نبض حیات کشور در آموزش و پرورش زده می شود و این 

نهاد سرمایه ساز پیشران توسعه، عدالت و پیشرفت کشور است.

آیت الله سعیدی در خطبه های نماز جمعه قم: 

ماهیت سند 2030 تربیت سرباز برای غرب است 

سفیر ایران در سازمان ملل:

در نظر دارد نسبت به تهیه و اجرای روکش آسفالت معابر سطح منطقه دو با برآورد اولیه 20/000/000/000 
ریال از طریق مناقصه عمومی و عقد پیمان با پیمانکار حائز صلاحیت )شرکتهای دارای حداقل رتبه 5 راه و 

باند( اقدام نماید .
متقضایان می توانند ظرف مدت 10 روز کاری از تاریخ چاپ نوبت دوم آگهی که به فاصله یک هفته از نوبت اول 
چاپ خواهد شد با مراجعه به امور قراردادهای شهرداری واقع در : شهر قدس ، بلوار انقلاب اسلامی ، ساختمان 
مرکزی شهرداری شهر قدس ، طبقه دوم با ارائه معرفی نامه نسبت به دریافت و تحویل اوراق مناقصه اقدام نمایند .
- خرید اوراق مناقصه به مبلغ 500/000 ریال قابل واریز به حساب 0105708298000 بانک ملی شعبه شهر قدس 
- سپرده شرکت در مناقصه معادل 5% برآورد اولیه به مبلغ1/000/000/000 ریال  و به صورت سپرده نقدی یا 

ضمانتنامه معتبر بانکی میباشد .
- سپرده نفرات اول تا سوم تا زمان انعقادقرارداد مسترد نمی گردد. 

- شهرداری در رد یا قبول پیشنهاد ها مختار است .
- هزینه آگهی به عهده برنده مناقصه است .

- متقاضیان قبل از دریافت اسناد ملزم به دریافت تاییدیه ارزیابی  HSE از اداره آموزش شهرداری می باشند . 
- سایر جزئیات در اسناد مناقصه قید گردیده است.

- پرداخت مبلغ قرارداد به صورت 50% نقد و 50% تهاتر میباشد.               
-  تاریخ چاپ نوبت اول 98/2/7 و تاریخ چاپ نوبت دوم : 98/2/14 

آیین  و  کار  قانون  ماده 131  استناد  به 
وزیران،  هئیت   71/10/6 مصوب   نامه 
شرف  در  فوق  عنوان  با  صنفی  انجمن 

تاسیس می باشد. 

از کلیه عضو شاغل انجمن صنفی دعوت 
می شود در صورت تمایل به عضویت در 
انجمن صنفی و همچنین عضویت در هئیت 
این  انتشار  تاریخ  از  بازرسین،  و  مدیره 
اطلاعیه ظرف 7 روز می توانند درخواست 
خود را به نشانی بلوار امین  - مابین کوچه 
25 و 27 - پلاک 635 - دفتر مرکز معماری 
قم- آقای پویا منش تحویل و رسید دریافت 

نمایند.

هیئت موسس : 
امید بشارتی  2- سرکار خانم  آقای   -1

جمیله صادقی  3- آقای احمد پویامنش 
نماینده هیئت موسس:

آقای احمد پویامنش
انجمن  در  عضویت  جهت  لازم  مدارک 

صنفی : 
• تصویر پروانه اشتغال

• تصویر مدرک تحصیلی
مدارک کاندیداتوری : 

• تصویر صفحه اول شناسنامه 
• تصویر کارت ملی 

• دو قطعه عکس 4×3
• درخواست کتبی کاندیداتوری

شهرداری شهر قدس

اطلاعیه تاسیس انجمن صنفی کارفرمایی طراحی، معماری 
و دکوراسیون داخلی و محوطه سازی ساختمان استان قم

روابط عمومی شهرداری شهر قدس 

هیئت موسس انجمن صنفی کارفرمایی طراحی، معماری و دکوراسیون داخلی و محوطه سازی ساختمان استان قم

آگهی مناقصه عمومی )نوبت دوم( 

اطلاعیه



	

اخبار شنبه - 14اریبهشت ماه 1398 - سال بیست و دوم - شماره 24794

با گرانی ها چه کنیم؟
با	گرانفروشی	که	 موضوع	مقابله	 اخیراً	 در	روزهای	
مورد	تأکید	رئیس	جمهور	قرار	گرفت،	بسیار	خبرساز	بود.	
موضوعی	که	فی	نفسه	مربوط	به	سازمان	تعزیرات	حکوتی	
است.	یعنی	وظیفه	ذاتی	این	سازمان	نه	تنها	مقابله	با	

گران	فروشی	بلکه	مقدم	بر	آن،	پیش	گیری	از	گران	فروشی	از	طریق	استفاده	از	سازوکارهای	
نظارتی	در	حوزه	اجرایی	است.قدر	مسلم	دولت	باید	دغدغه	مقابله	با	گران	فروشی	را	داشته	
باشد	و	در	این	راه	کوتاه	نیاید.	یکی	از	مهم	ترین	مسائلی	که	به	نظر	می	رسد	باید	به	آن	
توجه	شود،	این	است	که	دولت	از	دستگاه	ذی	ربط	خود	یعنی	سازمان	تعزیرات	حکوتی	
در	این	خصوص	که	چرا	تخلفاتی	در	حوزه	مدیریت	آن	صورت	گرفته،	پاسخ	بخواهد.	
باید	مشخص	شود	که	این	گران	فروشی	ها	به	چه	صورت	و	با	استفاده	از	چه	اهرم	هایی	
برای	دور	زدن	نظارت	ها	صورت	گرفته	است.پیداست	که	زمان	اقدام	سازمان	تعزیرات	
حکومتی	فقط	در	مقطعی	که	شکایتی	واصل	می	شود،	نیست.	بخش	مهمی	از	مسئولیت	
این	سازمان	-همان	طور	که	گفته	شد-	پیشگیری	از	وقوع	جرم	و	گرانفروشی	است.	این	
اشتباه	است	که	فرض	کنیم	حتماً	یک	شهروند	که	برای	خرید	کالایی	رفته	باید	آن	کالا	
را	گران	بخرد	و	بعد	اقدام	به	طرح	شکایت	کند	و	مراحل	قانونی	کار	را	بگذراند	تا	آن	وقت	
سازمان	تعزیرات	احساس	وظیفه	داشته	باشد	برای	اینکه	با	فرد	یا	واحد	متخلف	برخورد	
کند.	روشن	است	که	مردم	با	مشغله	هایی	که	دارند،	کمتر	پیش	می	آید	که	وقت	بگذارند	
و	برای	طرح	شکایت	علیه	یک	گران	فروش	اقدام	کنند	و	پی		گیر	مراحل	اداری	آن	باشند.	
این	خود	سازمان	ذی	ربط	است	که	باید	برای	پیش	گیری	از	وقوع	گرانفروشی	ابداع	و	ابتکار	
داشته	باشد.مسأله	ای	که	باید	مد	نظر	قرار	بگیرد،	یکسان	سازی	قیمت	هاست.	مشکلی	که	
وجود	دارد	این	است	که	بسیار	دیده	می	شود	که	یک	کالا	در	دو	واحد،	دو	قیمت	مختلف	
دارند.	ممکن	است	که	من	به	عنوان	خریدار	با	حوصله	بروم	در	مغازه	ای	و	با	چانه	زنی	
کالایی	را	به	قیمتی	بخرم	که	شما	که	مثلًا	حوصله	کمتری	دارید،	همان	کالا	را	50	هزار	
تومان	گران	تر	خریداری	کنید.	البته	واحدهای	فروشنده	هم	گاهی	ملاحظاتی	دارند	که	
نباید	نادیده	گرفت.	مثلًا	به	دلیل	نوسان	های	موجود	ممکن	است	قیمت	خرید	یک	کالا	
برای	یک	فروشنده	امروز	یک	رقم	باشد	و	فردا	رقمی	دیگر؛	اما	با	این	حال	در	بسیاری	از	
موارد	هم	بی	آن	که	ملاحظه	ای	وجود	داشته	باشد،	گرانفروشی	اتفاق	می	افتد.	چه	کسی	
باید	جلوی	اینها	را	بگیرد	و	وضعیت	را	کنترل	کند؟	چه	کسی	باید	تشخیص	بدهد	که	
ملاحظه	ای	برای	افزایش	قیمت	وجود	دارد	یا	نه؟	معلوم	است	که	این	مسئولیت	با	سازمان	
تعزیرات	حکومتی	است.فروشندگان	باید	قیمت	کالای	خود	را	مشخص	کنند	و	سازمان	
تعزیرات	حکومتی	به	محل	کارشان	برود	و	نظارت	مستقیم	داشته	باشد.	باید	مدارک	افراد	
در	بازدیدها	کنترل	شود	تا	ادعای	اینکه	قیمت	خریدشان	بالا	بوده،	مورد	بررسی	قرار	بگیرد	
و	چنانچه	سؤاستفاده	ای	به	عمل	آمده	باشد،	برخورد	شود.	سازمان	تعزیرات	حکومتی	نباید	
منفعل	و	فقط	منتظر	اعلام	شکایت	باشد.	باید	درهای	سؤاستفاده	را	یکی	پس	از	دیگری	
به	روی	گرانفروشان	ببندد.به	هر	حال	از	یک	طرف	گرانی	غیرمتعارفی	به	همه	جامعه	
تحمیل	شده	است	که	ناشی	از	مسایل	ارزی	است	و	از	سوی	دیگر	سؤاستفاده	هایی	هم	
از	سوی	برخی	از	افراد	صورت	می	گیرد	که	نامش	گرانفروشی	است.	دولت	برای	بهبود	
بخشیدن	به	وضعیت	ناشی	از	گرانفروشی	ها	باید	یک	نکته	را	بسیار	جدی	بگیرد	و	آن	
طراحی	روشی	است	برای	تفکیک	این	دو	از	یکدیگر.	باید	مشخص	شود	که	چه	بخشی	از	
گرانی	ها	اجتناب	ناپذیر	و	ناشی	از	وضعیت	عمومی	اقتصاد	کشور	است	و	چه	بخشی	از	آن	
صرفاً	سؤاستفاده	است	و	صرفاً	از	سوداگری	فروشندگان	و	طمع	آنها	نشأت	می	گیرد.	به	
نظرم	این	تفکیک	کاری	است	که	دولت	در	این	مقطع	باید	انجام	دهد	تا	راهگشای	بخشی	

از	مشکلات	به	وجود	آمده	باشد.
*نماینده مجلس

خودمان باری از 
دوش مان برداریم

در	شهر	پچید	که	بنزین	گران	می	شود،	بخشی	از	مردم	
به	پمپ	بنزین		ها	هجوم	بردند	تا	باک	خودروی	خود	را	از	
بنزین	هزار	تومانی	پر	کنند.	حتی	آنهایی	که	تازه	بنزین	زده	

بودند	هم	به	صف	کسانی	پیوستند	که	باک	های	خالی	داشتند.	5	لیتر	بنزین	هزار	تومانی	
هم	برای	خیلی	ها	ارزش	مند	بود.روز	چهارشنبه	بخشی	از	مردم	به	مثابه	تشنگانی	بودند	
که	در	بیابان	سرابی	دیده	و	دوان	دوان	به	سوی	او	حرکت	کرده	بودند.این	اولین	باری	نبود	
که	ما	ایرانی	ها	از	ترس	گران	شدن،	صف	کشیدیم	و	تا	جایی	که	توان	داشتیم	خریدیم.	
حکایت	تلخی	است	اما	باید	قبول	کرد،	بسیاری	از	ما	نگران	آینده	خود	هستیم.ما	فکر	
می	کنیم	اگر	نخریم،	کلاه	بزرگی	به	سرمان	رفته	است.	پر	کردن	یک	باک	بنزین	هزار	
تومانی	مساوی	به	آرامش	است	و	حس	اینکه	خدا	رو	شکر،	سرم	کلاه	نرفت.بله،	این	رفتار	
ما	باعث	می	شود،	کسانی	که	می	خواهند	کالایی	را	به	جامعه	بدهند	یا	روی	دست	شان	باد	
کرده	است	با	یک	شایعه	گرانی،	به	راحتی	بفروشند	و	سود	ببرند.پوشک		یادتان	هست.	
گران	شد	و	خبر	گران	شدن	بیشترش	هم	دست	به	دست	شد.	آنهایی	که	بچه	داشتند	
تمام	داروخانه	های	شهر	را	گز	کردند	تا	پوشک	بخرند	و	دپو	کنند.	این	حرص	ما	برای	
خرید	کردن	در	زمانه	گرانی	تنها	و	تنها	به	ضررماست.	آنها	که	می	فروشند	سود	می	کنند	
و	جیب	ما	خالی	می	شود.فروشنده	ای	که	کالای	گران	می	فروشد	و	می	بیند	که	مردم	
می	خرند،	دیگر	به	فکر	پایین	آمدن	قیمت	ها	نمی	افتد	و	سود	زیاد	زیر	دندانش	مزه	می	کند.
خودروسازها	را	ببینید؛	پرایدی	که	حدود	7	سال	پیش	7	میلیون	تومان	بود،	50	میلیون	
می	فروشند	و	مردم	هم	می	خرند.	آیا	از	آنها	می	شود	انتظار	داشت	چشم	خود	را	به	سودی	
اینچنین	ببندند؟تقریبا	همه	از	قیمت	ها	شاکی	هستیم	و	صدای	وا	اسفای	مان	گوش	فلک	را	
کر	کرده	است	اما	می	خریم	چون	نگران	آینده	هستیم.خوب	در	این	شرایط	چه	باید	کرد؟در	
گام	اول	مسؤولان	کشور	باید	شرایطی	را	فراهم	کنند	که	مردم	احساس	آرامش	داشته	
باشند	و	از	آینده	خود	مطمئن	شوند.	متاسفانه	مردم	این	روزها	از	فردای	خود	اطمینان	
ندارند	چه	برسد	به	ماه	و	سال	!	آینده	مه	آلود،	باعث	می	شود	همه	تنها	جلوی	پای	خود	را	
ببیند	و	کاری	به	ده	ها	کیلومتر	آن	طرف	تر	نداشته	باشند.گام	دوم	خود	مردم	هستند.	ما	
باید	عطش	خرید	را	در	خود	کم	کنیم	و	زندگی	کردن	در	زمانه	گرانی	را	یاد	بگیریم.	خیلی	
از	کالاهایی	که	گران	است	شاید	چندان	مورد	نیاز	ما	نباشد،	آنها	را	نخریم.	برخی	کالاها	
اساسی	است	و	گاهی	مردم	مجبور	به	خرید	می	شوند	اما	برخی	خریدها	واقعا	ضروری	
نیست	و	مشکلی	در	زندگی	کا	ایجاد	نمی	کند.از	این	شهوت	خرید	کردن	دست	بکشیم	تا	
حداقل	در	زمانی	که	به	نظر	می	رسد	مسؤولین	قدرت	درست	کردن	اوضاع	کشور	را	ندارند،	

خودمان	باری	از	دوش	مان	برداریم.

وزیر کشور:

 مقابله با تحریم ها باید به استانداران واگذار شود 
وزیر	کشور	گفت:	بار	مسئولیت	مقابله	با	تحریم	ها	در	شرایط	فعلی	را	باید	به	عهده	

استانداران	گذاشت	چرا	که	آنها	توان	و	اختیار	لازم	را	در	این	زمینه	دارند.	
عبدالرضا	رحمانی	فضلی	روز	جمعه	در	آیین	رونمایی	از	سند	توسعه	خراسان	شمالی	
اظهار	داشت:	رویکرد	من،	واگذاری	مدیریت	یارانه	های	نقدی	و	واگذاری	آن	به	استانداران	
بود	و	مالیات	هم	باید	در	استان	ها	مدیریت	شود.وی	با	تاکید	بر	نقش	استانداران	در	حمایت	
از	سرمایه	گذاری	ها	و	رونق	اقتصاد	تصریح	کرد:	به	طور	مثال	استاندار	می	تواند	شرایط	را	
برای	سرمایه	گذاری	های	بالای	100	میلیارد	ریال	تسهیل	کند	و	نیازی	به	مراجعه	سرمایه	

گذار	به	ادارات	نباشد،	سه	نفر	به	انتخاب	استاندار	مسئول	پیگیر	امور	باشند.
* لزوم مدیریت نقدینگی ها 

وزیر	کشور	در	بخش	دیگر	سخنان	خود	با	بیان	اینکه	در	کشور	رقم	بسیار	بالایی	
نقدینگی	وجود	دارد	گفت:	این	نقدینگی	هر	زمان	به	سمت	مسکن،	سکه	و	یا	ارز	سوق	
یافته	است	و	این	پول	های	سرگردان	باید	مدیریت	شود.	وی	خطاب	به	استاندار	خراسان	
شمالی	گفت:	شما	والی	و	حاکم	این	استان	هستید	و	باید	برای	توسعه	این	منطقه	برنامه	
ریزی	کنید.رحمانی	فضلی	خاطرنشان	کرد:	نمایندگان	مردم	این	استان	در	مجلس	شورای	
اسلامی	هم	جایگاه	موثری	در	خانه	ملت	دارند	و	باید	از	ظرفیت	آنان	در	توسعه	بهره	برد.وی	
با	اشاره	به	انتقاد	ها	از	اجرایی	نشدن	کامل	برنامه	توسعه	در	چهار	دهه	گذشته	گفت:	نباید	
خود	را	فریب	دهیم	در	چهل	سال	گذشته	پنج	برنامه	برای	توسعه	کشور	داشته	ایم	خوب	
نوشته	ایم	اما	این	برنامه	ها	به	طور	کامل	اجرا	نشد،	مشکل	کجاست؟	ضعف	مدیران،	ضعف	
در	نظام	اجرایی	و	اشکال	از	منابع	است؟	وی	افزود:	در	وهله	نخست	باید	گفت	نظام	اداری	
ما	پاسخگوی	اجرای	این	برنامه	ها	نبوده	است	البته	این	بدان	معنا	نیست	که	نظام	اداری	

بازدارنده	و	مانع	است	اما	موثر	نبوده	است.
* در انتصاب ها تحت فشار هیچ گروه نبوده ام 

وی	با	تاکید	بر	نقش	مدیران	در	نظام	اداری	گفت:	در	این	نظام،	همه	استان	ها	و	
شهرستان	ها	مانند	هم	اداره	نمی	شود	برخی	خوب	و	در	مسیر	توسعه	کار	کرده	اند	و	برخی	
ضعیف	بوده	است	و	در	این	میان	مدیران	در	راس	نظام	اداری	هستند.وزیر	کشور	تاکید	کرد:	
مدیران	و	مسئولان،	با	مردم	تعهد	کرده	اند	و	باید	پاسخگو	باشند،	مسئولان	فرصت	خدمت	
به	مردم	را	غنیمت	بدانند،	گرفتن	مسئولیت	روزی	حسابرسی	می	شود	و	مدیری	که	جز	
حق،	جز	قانون	و	منافع	مردم	به	چیز	دیگر	فکر	کند،	ملعون	است.وی	با	اشاره	به	برخی	
فشارها	در	انتصاب	ها	گفت:	در	انتصاب	ها	تحت	فشار	هیچ	گروه	نبوده	ام	و	هیچ	فشاری	را	
قبول	نکرده	ام،	اگر	فشار	و	اصرار	مشاهده	کنم،	حتی	اگر	فرد	شایسته	باشد	هم	قبول	نمی	
کنم	و	باج	نمی	دهم.وزیر	کشور	با	اشاره	به	بحران	سیل	در	سال	جاری	اظهار	داشت:	دشمن	
به	دنبال	این	است	که	از	هر	موضوع	در	هر	مقعطی،	به	نفع	خود	استفاده	کند	و	در	سیل	هم	
تلاش	داشت	که	قبایی	برای	خود	دوخته	و	اعلام	کند	که	مسئولان	این	کشور	کارآمدی	
لازم	را	در	مدیریت	بحران	ندارند،	اما	تمام	دنیا	دید	که	این	بحران	به	خوبی	مدیریت	شد.

رئیس قوه قضاییه:

هیچ کارگاه و کارخانه ای نباید تعطیل شود
		رئیس	قوه	قضاییه	گفت	:	هیچ	کارگاه	و	کارخانه	ای	با	توجه	به	اهمیت	تولید	نباید	
در	کشور	تعطیل	شوند	و	واگذاری	صحیح	و	توانمندسازی	کمک	کننده	رونق	تولید	در	

کشور	است.	
حجت	الاسلام	سید	ابراهیم	رئیسی	در	نشست	شورای	اداری	سیستان	و	بلوچستان	
اظهار	کرد:	بازارچه	های	مرزی	باید	راههای	ارتزاق	معیشت	مرزنشینان	را	به	طریق	قانونی	
فراهم	کنند.رئیسی	در	ادامه	اظهار	کرد:	رفع	حجم	نقدینگی	در	گرو	هدایت	آن	به	سمت	
تولید	است	تا	اثرات	مطلوب	نظیر	مهار	تورم	ایجاد	شود.وی	بر	صادرات	قانونی	سوخت	در	
مرزهای	سیستان	و	بلوچستان	تاکید	کرد.رئیس	دستگاه	قضا	در	ادامه	گفت:	تسهیلات	
بانکی	باید	به	طرف	تولید	سوق	داده	شود؛	زیرا	اگر	به	سمت	دلالی	برود	مشکلات	زیادی	
ایجاد	می	کند.وی	بر	توانمندسازی	بخش	خصوصی	تاکید	کرد	و	گفت:	ضروری	است	
توانمندسازی	از	طریق	پرداخت	تسهیلات	مورد	توجه	قرار	گیرد.عضو	مجمع	تشخیص	
مصلحت	نظام	با	اشاره	به	اهمیت	تولید،	گفت:	هیچ	کارگاه	و	کارخانه	ای	با	توجه	به	اهمیت	
تولید	نباید	در	کشور	تعطیل	شوند.رئیسی	بر	حمایت	از	سرمایه	گذاران	تاکید	کرد	و	افزود:	
واگذاری	صحیح	و	توانمندسازی	کمک	کننده	رونق	تولید	در	کشور	است.وی	بیان	کرد:	
با	توجه	به	حادثه	خیز	بودن	کشور	باید	پیش	بینی،	پیشگیری	و	پیگیری	مناسب	حوادث	

طبیعی	مورد	توجه	قرار	گیرد.
* نگهداری ثروت های ملی امری ضروری است 

وی	از	مسئولان	سیستان	و	بلوچستان	برای	مهار	سیلاب	سیستان	تقدیر	کرد	و	گفت:	
امداد	و	نجات	در	سریع	ترین	زمان	ممکن	در	این	حادثه	انجام	شد،	اما	عمران	و	آبادانی	
باید	دنبال	شود.رئیسی	با	اشاره	به	سیل	اخیر	در	کشور	اظهار	کرد:	از	آنجایی	که	نگهداری	
ثروت	های	ملی	امری	ضروریست	باید	آسیب	شناسی	درست	از	این	حادثه	طبیعی	انجام	
شود.وی	با	اشاره	به	ظرفیت	های	سیستان	و	بلوچستان	اظهار	کرد:	این	استان	با	برخورداری	
از	ظرفیت	های	فراوان	اقتصادی	زمینه	های	زیادی	برای	سرمایه	گذاری	و	کار	آفرینی	دارد.
رئیس	قوه	قضاییه	تاکید	کرد	که	مسئولان	باید	تلاش	کنند	سرمایه	گذاران	از	بازگشت	
و	سوددهی	سرمایه	اطمینان	حاصل	کنند.وی	با	اشاره	به	اهمیت	ریش	سفیدی	گفت:	از	
آنجایی	که	این	میانجی	گری	و	ریش	سفیدی	ریشه	در	فرهنگ	دینی	و	ملی	ما	دارد	مورد	

حمایت	دستگاه	قضا	قرار	دارد.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب:

اعتماد جامعه به اصلاح طلبان کم شده است
یک	فعال	سیاسی	اصلاح	طلب	با	اشاره	به	مشکلات	اصلاح	طلبان	برای	ورود	به	انتخابات	
از	جمله	کاهش	اعتماد	مردم	به	این	جریان،	گفت:	هنوز	اصلاح	طلبان	به	نظر	واحدی	برای	

چگونگی	ورود	به	انتخابات	نرسیده	اند.
جلال	جلالی	زاده	درباره	علت	فعالیت	کم	اصلاح	طلبان	برای	انتخابات	مجلس	یازدهم	
اظهار	کرد:	پس	از	مجلس	ششم،	برای	حضور	اصلاح	طلبان	در	انتخابات	محدودیت	ایجاد	
شده	است	و	به	دلیل	ردصلاحیت	آنها	توسط	شورای	نگهبان،	اصلاح	طلبان	نتوانسته	اند	
حضور	شایسته	ای	در	انتخابات	داشته	باشند	در	حالیکه	که	رقیب،	معمولاً	با	این	محدودیت	
مواجه	نیست.	شاید	این	عامل	موجب	شده	است	که	اصلاح	طلبان	هنوز	به	صورت	جدی	
وارد	انتخابات	نشوند.وی	ادامه	داد:	برخی	در	جریان	اصلاحات	معتقدند	که	اصلاح	طلبان	
مردم	را	برای	حضور	در	انتخابات	تشویق	می	کنند،	اما	شورای	نگهبان	افراد	اصلی	جریان	
اصلاحات	را	ردصلاحیت	می	کند	بنابراین	فایده	ای	ندارد	که	جریان	اصلاحات	هزینه	زیادی	
در	انتخابات	داده	و	مردم	را	پای	صندوق	های	رأی	بکشانند،	اما	با	تأیید	صلاحیت	نیروهای	
ضعیف	یا	ناشناخته	آنها،	وارد	انتخابات	شوند.این	فعال	سیاسی	اصلاح	طلب	همچنین	بیان	
کرد:	البته	هنوز	اصلاح	طلبان	به	نظر	واحدی	برای	چگونگی	ورود	به	انتخابات	نرسیده	
اند	و	نظرات	مختلفی	در	میان	جریان	اصلاحات	وجود	دارد.جلالی	زاده	در	گفت	وگو	با	
ایسنا،		با	بیان	اینکه	یکی	دیگر	از	مشکلات	اصلاح	طلبان،	کاهش	اعتماد	مردم	به	آنهاست،	
خاطرنشان	کرد:	در	انتخابات	اخیر	ریاست	جمهوری،	جریان	اصلاحات	مردم	را	تشویق	کرد	
که	با	حضور	در	انتخابات	به	روحانی	رأی	دهند	اما	برآورده	نشدن	شعارهای	اصلاح	طلبی	
موجب	دلسردی	و	بی	اعتمادی	مردم	نسبت	به	اصلاح	طلبان	شده	است.	در	واقع	
اصلاح	طلبان	مردم	را	پای	صندوق	رأی	آوردند	اما	بهره	آن	را	دیگران	بردند.وی	در	پایان	
گفت:	به	دلیل	این	مشکلات،	اصلاح	طلبان	هنوز	وارد	انتخابات	نشده	اند	البته	هنوز	نظر	

واحد	و	جامعی	در	جریان	اصلاحات	نسبت	به	انتخابات	شکل	نگرفته	است.

علی مطهری: 

همه مشکلات کشور 
به سو مدیریت مربوط نیست 

نایب	رییس	مجلس	شورای	اسلامی	گفت	:	شرایط	حاکم	بر	معادلات	سیاسی	جهان	و	
فشار	اقتصادی	فراروی	ایران،	عامل	بسیاری	از	مشکلات	اقتصادی	و	معیشتی	است	و	نباید	

همه	مشکلات	را	به	سوء	مدیریت	در	کشور	منتسب	کنیم.	
علی	مطهری	شامگاه	پنجشنبه	در	آیین	بزرگداشت	هجدهمین	سالگرد	شهدای	حادثه	
سقوط	هواپیمای	یاک	40	در	گرگان	اظهار	کرد	:	شرایط	امروز	و	فشارها	و	تحریم	های	
وارده	به	کشور	طی	چهل	سال	بی	سابقه	بود	و	سختگیری	ها	و	محدودیت	های	مالی	
بیشتر	و	شدید	تر	شد.نایب	رییس	مجلس	شورای	اسلامی	گفت	:	همه	کاستی	ها	و	
مشکلات	مالی	و	معیشتی	به	سبب	تصمیم	غلط	مدیران	نیست	و	با	وضعیت	فعلی	هر	
دولت	دیگری	نیز	بر	مسند	کار	بود	شرایط	همین	گونه	رقم	می	خورد.مطهری	ادامه	داد	:	
ممکن	است	با	برخی	تصمیمات،	میزان	تاثیر	پذیری	از	تحریم	ها	اندکی	کاهش	یا	افزایش	
می	یافت	اما	روند	و	جوی	کلی	حاکم	بر	بازار	مالی	تغییر	چندانی	نداشت.وی	ادامه	داد:	
جو	حاکم	بر	تبادلات	مالی	جهان	به	نحوی	است	که	امکان	جابجایی	پول	را	برای	ایران	
بسیار	سخت	کرده	و	برای	پرداخت	بهای	برخی	از	اقلام	ضروری	و	مایحتاج	مردم	باید	به	
کشور	های	همسایه	مانند	ترکیه	متوسل	شویم	تا	بتوانیم	برخی	از	تبادلات	را	انجام	دهیم.
نماینده	مردم	تهران	در	مجلس	شورای	اسلامی	اظهار	کرد:	در	خصوص	مشکلات	پیش	
آمده	یک	موضوع	دیگر	نیز	حایز	اهمیت	است	و	آن	رویکرد	و	رفتار	ایران	در	هشت	سال	
گذشته	با	کشور	هایی	مانند	عربستان	و	امارات	است.	مطهری	گفت:	برخی	معتقدند	در	
این	مدت	امکان	انتخاب	رویکرد	متعادل	تر	در	خصوص	رفتار	با	عربستان	و	امارات	وجود	
داشت	تا	نگذاریم	آنها	از	ترس	قدرت	ایران	به	متحد	امریکا	و	اسراییل	تبدیل	شوند.نایب	
رییس	مجلس	گفت:	در	حال	حاضر	هدف	نهایی	چهار	کشور	)آمریکا،	اسرائیل،	عربستان	
و	امارات(	ضربه	زدن	به	اساس	حکومت	جمهوری	اسلامی	ایران	است	و	در	این	راه	از	هیچ	
تلاش	دریغ	نمی	کنند.وی	بیان	کرد:	در	این	شرایط	وحدت	و	اتحاد	همه	آحاد	جامعه	بسیار	
با	اهمیت	تر	از	دور	های	گذشته	است	و	در	این	روزهای	سخت	باید	به	شدت	از	تفرقه	و	

نفاق	در	کشورر	پرهیز	کنیم.

 محمدرضا عارف :

یارانه های پنهان ساماندهی شود 
رئیس	فراکسیون	امید	مجلس	شورای	اسلامی	گفت:	یارانه	های	پنهان	باید	شفاف	

سازی	و	از	این	منابع	برای	اصلاح	زیرساخت	ها	بهره	برداری	شود.	
محمدرضا	عارف	با	بیان	این	مطلب	اضافه	کرد:	ساماندهی	یارانه	ها،	افزایش	تولید	
و	اصلاح	زیرساخت	ها	را	به	همراه	خواهد	داشت.نماینده	مردم	تهران،	ری،	شمیرانات،	
اسلامشهر	و	پردیس	در	مجلس	شورای	اسلامی	ضمن	تاکید	بر	لزوم	هدفمندی	یارانه	
ها	در	کشور،	تصریح	کرد:	پرداخت	یارانه	پنهان	در	اقتصاد	کشور	بحثی	جدی	است	و	
ساماندهی	آن	عزم	همه	جانبه	می	طلبد.رئیس	فراکسیون	امید	مجلس	گفت:	یکی	از	
مواردی	که	این	فراکسیون	در	حوزه	اقتصادی	با	اولویت	دنبال	می	کند،	ساماندهی	یارانه	ها	
است؛	بحث	جدی	و	قدیمی	هدفمندی	یارانه	ها،	این	موضوع	دهه	70	و	80	باید	به	صورت	
جدی	و	عملی	دنبال	و	اجرایی	شود.به	گفته	عارف،	یارانه	ها	باید	هدفمند	و	به	افراد	ذی	حق	
پرداخت	شود	و	یارانه	های	پنهان	نیز	باید	شفاف	شود	و	از	این	منابع	برای	افزایش	تولید،	
اصلاح	زیرساخت	ها	و	رفاه	اجتماعی	بهره	گرفت.رئیس	فراکسیون	امید	مجلس	شورای	
اسلامی	ابراز	امیداوری	کرد	با	همکاری	دستگاه	های	دیگر	موضوع	هدفمندی	واقعی	یارانه	

ها	در	قالب	یک	طرح	امسال	در	مجلس	مصوب	شود.

وزیر کشور: 

قیمت و زمان سهمیه بندی 
بنزین مشخص نیست 

»عبدالرضا	رحمانی	فضلی«	وزیر	کشور	پنجشنبه	شب	در	خراسان	شمالی	گفت:	
قیمت	و	زمان	سهمیه	بندی	بنزین	مشخص	نیست.	

رحمانی	فضلی	در	بازدید	از	مناطق	سیل	زده	خراسان	شمالی	در	جمع	خبرنگاران	و	
درباره	بنزین	گفت:	قیمت	فروش	و	حجم	مصرفی	بنزین	در	کشور	از	نظر	اقتصادی،	زیست	
محیطی	و	سلامت	انسان	ها	قابل	قبول	نیست.وزیر	کشور	افزود:	میانگین	روزانه	حجم	
بنزین	مصرفی	در	کشور	90	میلیون	لیتر	است	و	در	پیک	مصرف	تا	110	میلیون	لیتر	در	
روز	نیز	می	رسد.	وی	ادامه	داد:	قیمت	و	زمان	سهمیه	بندی	بنزین	هنوز	اجرایی	نشده	و	
شایعات	مطرح	شده	از	سوی	دو	خبرگزاری،	موجب	نگرانی	مردم	و	حتی	باعث	ایجاد	صف	

های	طولانی	در	پمپ	بنزین	ها	شد.
رحمانی	فضلی	با	بیان	اینکه	با	عملکرد	خوب	وزارت	نفت	در	تأمین	سوخت،	هیچ	
مشکلی	در	کشور	وجود	ندارد،	افزود:	بنزین	و	گازوئیل	مازاد	بر	نیاز	کشور	تولید	می	شود	و	

هیچ	یک	از	جایگاه	های	سوخت	دچار	کمبود	سوخت	نیستند.

معاون	هماهنگ	کننده	ارتشگفت	:قدرت	
ملی	کشورمان	باعث	شد	شش	کشور	جهان	

پای	میز	مذاکره	و	در	مقابل	ما	بنشینند
امیر	دریادار	»حبیب	الله	سیاری«	معاون	
هماهنگ	کننده	ارتش	صبح	روز	پنجشنبه		
در	همایش	سراسری	تربیت	و	آموزش	آجا	
با	بیان	این	که	جایگاه	یک	کشور	در	نظام	
بین	الملل	بسیار	مهم	است	اظهار	داشت:	هر	
قدر	جایگاه	یک	کشور	در	نظام	بین	الملل	
بالا	باشد	ملت	آن	کشور	احساس	بالندگی	و	

اثرگذار	بودن	بیشتری	می	کند.
پایینی	 اگر	کشور	جایگاه	 افزود:	 وی	
داشته	باشد	ملتی	تحت	سلطه	هستند	که	
قدرت	های	دیگر	برای	آن	تصمیم	گیری	
می	کنند.	اثرگذاری	یک	کشور	در	جایگاه	
بین	الملل	بسیار	حائز	اهمیت	است	و	ما	باید	
در	مسیری	حرکت	کنیم	که	اثرگذار	باشیم	

تا	بتوانیم	ارزش	های	دین	و	انقلاب	را	به	
جهانیان	نشان	دهیم.

معاون	هماهنگ	کننده	ارتش	با	بیان	
این	که	اگر	به	دنبال	جایگاه	والا	در	منطقه	
هستیم	باید	قدرت	داشته	باشیم،	گفت:	
با	داشتن	قدرت	اثرگذار	خواهیم	بود؛	در	
نظام	بین	الملل	باید	در	جهت	قدرتمندی	
حرکت	کنیم.	وی	با	اشاره	به	این	که	قدرت	
مولفه	هایی	دارد	و	مهم	ترین	آن	قدرت	ملی	
اجتماعی،	 سیاسی،	 قدرت	 گفت:	 است،	
فرهنگی،	علمی،	اقتصادی	و	قدرت	نظامی	

هم	شامل	این	مولفه	ها	است.
دریادار	سیاری	با	تاکید	بر	اینکه	یکی	
از	مهمترین	مولفه	های	قدرت	ملی	داشتن	
در	 کرد:	 تصریح	 است،	 نظامی	 قدرت	
مذاکرات	هسته	ای	قدرت	ملی	باعث	شد	
شش	کشور	جهان	پای	میز	مذاکره	و	در	

مقابل	ما	بنشینند.
ادامه	 ارتش	 هماهنگ	کننده	 معاون	
داد:	سیاستمداری	که	در	مذاکره	شرکت	
می	کند	باید	قدرت	ملی	پشتیبان	آن	باشد.	
غیرمستقیم	 مذاکره	 در	 سیاستمداران	
می	گویند	اگر	تهدید	کنید	در	هر	کجا	باشد	
قدرت	ملی	و	قدرت	بازدارندگی	خود	را	

نشان	خواهیم	دا	د.
برای	 اینکه	 بیان	 با	 سیاری	 دریادار	
رسیدن	به	قدرت	نظامی	سه	مولفه	نیاز	
است،	گفت:	داشتن	نیروی	انسانی	کیفی،	
تجهیزات	به	روز	و	زیرساخت	های	مناسب	

سه	مولفه	مورد	نیاز	قدرت	نظامی	است.
معاون	هماهنگ	کننده	ارتش	ادامه	داد:	
نیروی	انسانی	اگر	کیفی،	خوب	و	مناسب	
باشد	می	تواند	تجهیزات	خوب	و	زیرساخت	
قدرت	 عنصر	 مهم	ترین	 بسازد؛	 خوب	

اثرگذار،	نیروی	انسانی	است	که	بزرگ	ترین	
سرمایه	هر	سازمانی	است.

وی	افزود:	امروز	در	برخی	از	کشور	ها	به	
دلیل	نداشتن	نیروی	انسانی	وقتی	تجهیزات	
به	روز	می	خرند	کاربر	آن	را	هم	می	گیرند	و	
نیرو	هایی	که	با	بصیرت	و	جهادی	باشند	

می	توانند	کاربردی	عمل	کنند.
معاون	هماهنگ	کننده	ارتش	با	اشاره	
به	مولفه	های	نیروی	انسانی	کیفی	اظهار	
کرد:	اولین	ویژگی	نیروی	انسانی	کیفی	
داشتن	ارزش	های	انقلابی	و	دینی	و	دومین	
موضوع	داشتن	ویژگی	خاص	نظام	مقدس	

جمهوری	اسلامی	ایران	است.
ویژگی	های	 درباره	 سیاری	 دریادار	
نیرو	های	انسانی	در	ارتش	گفت:	نیرو	های	
ارتش	باید	ولایی،	مردمی،	انقلابی،	خودکفا	

و	ارزشی	باشند.

معاون هماهنگ کننده ارتش:

قدرت ملی ایران ۶ کشور را پای میز مذاکره کشاند 

رئیس	مجلس	با	تاکید	بر	اینکه	خواسته	
های	آمریکا	را	نمی	پذیریم،	گفت:	آمریکا	با	
زیرپا	گذاشتن	توافق	هسته	ای	برای	رسیدن	
به	توافق	مجدد	با	ایران	12	شرط	تعیین	
کرده	است	که	قبول	این	12	شرط،	شرفی	

برای	ملت	ایران	باقی	نمی	گذارد.	
علی	لاریجانی	روز	پنجشنبه	در	مراسم	
گرامیداشت	روز	معلم	در	شهرستان	تربت	
حیدریه	افزود:	از	ما	نخواهید	به	خواسته	
های	آمریکا	تن	دهیم	چون	این	12	مورد،	
ملت	ایران	را	به	ذلت	می	کشد	پس	باید	

مقاومت	کرد.
وی	اضافه	کرد:	سردمداران	نالایق	آمریکا	
با	استقامت	مجبور	به	تمکین	می	شوند	
اما	اگر	صبر	نداشته	باشیم	جلوتر	می	آیند	
و	کاری	که	با	عربستان	کردند	را	با	ما	هم	
خواهند	کرد.رئیس	مجلس	شورای	اسلامی	
گفت:	آمریکا	هم	اینک	پول	عربستان	را	می	
گیرد	و	این	کشور	را	تحقیر	هم	می	کند	اما	
ملت	ایران	این	گونه	نیست	چون	ریشه	دار	

است	و	باید	از	حقوق	این	ملت	دفاع	کرد.
لاریجانی	ادامه	داد:	شرایط،	سخت	است	
ولی	با	تلاش	بیشتر	باید	شرایط	را	تغییر	داد	
و	اقتصاد	را	توانمند	کرد	تا	بتوانیم	روی	پای	
خود	بایستیم	و	در	این	میان،	معلمان	نیز	

بخش	مهمی	از	اقتصاد	ملی	هستند.
مثلت	 طرح	 اجرای	 به	 اشاره	 با	 وی	
رضوی	 خراسان	 در	 فرهنگی	 اقتصادی-	
افزود:	این	اقدام	استاندار	خراسان	رضوی	
اقتصاد	است. راهی	برای	توانمند	کردن	
گفت:	 اسلامی	 شورای	 مجلس	 رئیس	
مضایقی	در	کشور	وجود	دارد	که	دشمنان	
آنها	را	به	وجود	آورده	اند	لذا	در	شرایط	فعلی	
باید	با	وحدت	و	همدلی	بر	مشکلات	فائق	
آمد.لاریجانی	افزود:	اشتباه	چهار	مدیر	نباید	
منجر	به	نسبت	دادن	الفاظ	نامناسب	به	سایر	
مدیران	و	اقشار	شود	چون	اکثر	مدیران	ما	
انسانهای	ارزشمندی	هستند	که	نسبت	به	

حقوق	ملت	دغدغه	مندند.
وی	تاکید	کرد:	ادبیات	و	سخن	گفتن	ما	
باید	به	گونه	ای	باشد	که	به	وحدت	خدشه	
ای	نرساند	و	چون	حریف	از	همه	ابزارها	
برای	فشار	آوردن	به	ایران	استفاده	می	کند	

باید	در	درون	منسجم	باشیم	و	یکیگر	را	
آزار	ندهیم	چرا	که	همه	مسافر	یک	کشتی	

هستیم	.
* افزایش 40 هزار میلیارد ریالی 

بودجه آموزش و پرورش
رئیس	مجلس	شورای	اسلامی	با	بیان	
این	که	پایه	بودجه	کشور	لایحه	دولت	است	
افزود:	این	سالها	در	مجلس	همه	اصرار	بر	این	
است	که	منابع	آموزش	و	پرورش	و	آموزش	

عالی	افزایش	یابد.
لاریجانی	افزود:	در	سند	بودجه	سال	
1398	بودجه	آموزش	و	پرورش	بیش	از	
40	هزار	میلیارد	ریال	افزایش	یافت	و	این	
افزایش	جدای	از	برخی	مواردی	است	که	به	
اقداماتی	نظیر	فروش	امکانات	دولت	منوط	
در	مجلس	شورای	 داد:	 ادامه	 وی	 است.	
اسلامی	بر	روی	موضوع	معیشت	معلمان	تا	
می	توانستیم	کار	کردیم	چون	وقتی	کمبود	
وجود	دارد	منابع	باید	به	گونه	ای	تنظیم	

شود	که	همه	بتوانند	زندگی	کنند.
رئیس	مجلس	شورای	اسلامی	گفت:	
امسال	با	توجه	به	شرایط	کشور	باید	بیشتر	
روی	طبقاتی	که	درآمد	کمتری	دارند	کار	
شود	لذا	در	مجلس	تصمیم	بر	این	شد	که	
حداقل	معیشت	به	حدی	برسد	که	وزنش	
نسبت	به	سطح	پایین	جامعه	بیشتر	باشد	و	
بر	همین	اساس	افزایش	چهار	میلیون	ریالی	

حقوق	کارکنان	دولت	تصویب	شد.
و	 مشکلات	 خصوص	 در	 لاریجانی	
مطالبات	معلمان	نیز	افزود:	برخی	مسائل	

که	بار	مالی	دارد	باید	توسط	دولت	بررسی	
و	در	صورت	ضرورت	به	مجلس	لایحه	ارائه	
شود	و	در	کل	در	صورت	ارائه	موضوعی	
اولویت	دار	که	امکان	تامین	بار	مالی	اش	
هم	وجود	داشته	باشد	مجلس	به	طور	قطع	
حمایت	خواهد	کرد.وی	ادامه	داد:	دولت	و	
نمایندگان	مجلس	دغدغه	معلمان	را	دارند	
اما	برخی	پیشنهادهای	مطرح	شده	از	سوی	
بازنشستگی	 معلمان	نظیر	کاهش	سن	
منجر	به	کاهش	توان	خدماتی	صندوقهای	
بازنشستگی	می	شود.رئیس	مجلس	شورای	
بازنشستگی	 گفت:	صندوقهای	 اسلامی	
خصوص	 این	 در	 که	 دارند	 مشکلاتی	
مجلس	و	دولت	بررسی	مفصلی	کرده	اند	
و	اصلاحاتی	نیز	انجام	شد	که	بخشی	از	آن	
در	بودجه	امسال	نمود	یافته	است	و	سیاست	
کلی	این	است	که	صندوق	بازنشستگی	
معلمان	باید	توانمند	شود	و	دولت	نیز	باید	

برای	تحقق	این	امر	آستینها	را	بالا	بزند.
بندی	 رتبه	 خصوص	 در	 لاریجانی	
معلمان	افزود:	مجلس،	مطابق	قانون	اساسی	
بندی	 رتبه	 موضوع	 در	 راسا	 تواند	 نمی	
معلمان	کاری	انجام	دهد	چون	بار	مالی	
دارد	لذا	در	این	خصوص	دولت	باید	لایحه	
تهیه	و	به	مجلس	ارائه	دهد.وی	ادامه	داد:	
معلمان	فارغ	ازمشکلاتی	که	دارند	در	قلب	
ملت	و	مردم	جای	دارند	هر	چند	گاهی	
مشکلاتشان	شدت	می	گیرد	ولی	منزلت،	
کرامت	و	احترام	معلم	همیشه	محفوظ	
است.رئیس	مجلس	شورای	اسلامی	گفت:	

معلمان	درد	و	برای	آینده	کشور	دغدغه	
دارند	و	اگر	سخنی	می	گویند	برای	بهبود	

اوضاع	کشور	است.
لاریجانی	افزود:	استاد	شهید	مطهری	
معلم	واقعی	انقلاب	بود	و	فکر	انقلاب	در	
تئوری	پردازیهای	این	استاد	شهید	سامان	
یافت	و	اگر	امروز	کشور	در	عرصه	های	
مختلف	ایستادگی	می	کند	نتیجه	تلاش	
افرادی	نظیر	شهید	مطهری،	شهید	بهشتی	

و	رهبران	صدر	انقلاب	است.
وی	اضافه	کرد:	شهید	مطهری	هم	نقد	
می	کرد	و	هم	منصفانه	عمل	می	کرد	و	
دریافتهای	نظامند	از	تفکر	اسلامی	در	آثار	

شهید	مطهری	وجود	دارد.
* روستاها نباید از حالت تولیدی 

خارج شوند
اسلامی		 شورای	 مجلس	 رئیس	 	
همچنین	عصر	روز	پنج	شنبه	در	مراسم	
افتتاح	سد	نسر	واقع	در	تربت	حیدریه	در	
جمع	ساکنان	روستای	نسر	گفت:	روستاها	
نباید	از	حالت	تولیدی	خارج	شوند	و	کشور	
برای	رفع	نیازهایش	به	تولیدگر	و	تولید	

کننده	نیاز	دارد.
علی	لاریجانی	افزود:ساکنان	روستاها	
بدانند	که	هر	کاری	که	قانونی	و	شرعی	باشد	
شرافت	دارد	و	باید	در	روستا	ماند	و	کار	کرد.
وی	با	بیان	این	که	ساخت	سدها	نقش	
آبها	و	جبران	کمبود	 مهمی	در	کنترل	
با	 داد:	 ادامه	 دارد،	 زیرزمینی	 سفره	های	
کمال	تاسف	طی	سالهای	گذشته	به	خاطر	
حفر	زیاد	چاههای	آب،	سفره	های	آبهای	
زیرزمینی	در	سطح	کشور	دچار	افت	و	

کمبود	شده	است.	
رئیس	مجلس	شورای	اسلامی	گفت:	
تربت	 نسر	 سد	 ساخت	 مانند	 اقداماتی	
حیدریه	ضروری	است	و	نقش	مهمی	در	
پرآب	شدن	سفره	های	آب	زیر	زمینی	
منطقه	دارد.لاریجانی	افزود:	از	آب	ذخیره	
شده	در	پشت	این	سد	می	توان	در	آبیاری	
برای	کشاورزی	و	همچنین	ساخت	مراکز	
پرورش	ماهی	استفاه	کرد	و	بدین	طریق	با	
رونق	کسب	و	کار	و	اشتغالزایی	در	منطقه	از	
مهاجرت	به	حاشیه	شهرها	جلوگیری	کرد.

رئیس مجلس شورای اسلامی :

خواسته های آمریکا را نمی پذیریم 
اخبــار سرمقـاله

یادداشت

خبــر

سفیر	ایران	در	سازمان	ملل	گفت:	ایران	از	موضع	خود	کوتاه	نمی	آید	و	بحث	موشکی	
بحث	دفاع	ملی	ماست	و	اصلًا	قابل	مذاکره	نیست	و	به	هیچ	وجه	با	قطعنامه	2231	
مغایرتی	ندارد.مجید	تخت	روانچی	سفیر	ایران	در	سازمان	ملل	طی	گفتگویی	با	خبرگزاری	
صداوسیما	با	اشاره	به	تلاش	های	امریکا	برای	متهم	کردن	ایران	به	نقض	قطعنامه	2231	
گفت:	یکی	از	مقامات	وزارت	خارجه	امریکا	در	نیویورک	با	اعضای	شورای	امنیت	و	دبیرخانه	
سازمان	ملل	درباره	فعالیت	های	موشک	بالستیک	ایران	صحبت	کرده	و	آنها	تلاش	دارند	
یک	فضای	منفی	علیه	فعالیت	های	موشکی	ایران	در	سازمان	ملل	بسازند.وی	افزود:	مواضع	
ما	بسیار	روشن	است	و	موشک	های	ما	به	هیچ	وجه	در	چارچوب	قطعنامه	2231	نمی	
گنجد.سفیر	و	نماینده	دائم	ایران	با	یادآوری	قطعنامه	2231	که	خود	دولت	امریکا	و	سایر	
اعضای	برجام	در	تهیه	آن	نقش	داشتند	به	درخواست	برای	نساختن	موشک	هایی	که	
طراحی	شده	برای	حمل	سلاح	هسته	ای	باشند	اشاره	کرد	و	افزود:	روشن	و	واضح	است	
و	ما	بارها	اعلام	کرده	ایم	که	موشک	های	ایران	برای	این	منظور	طراحی	نشده	اند.تخت	

روانچی	گفت:	آمریکایی	ها	به	جای	اینکه	توضیح	بدهند	چرا	اصلًا	از	برجام	خارج	شده	اند	و	
توضیح	بدهند	چرا	قطعنامه	2231	را	نقض	می	کنند	آن	هم	در	حالیکه	برجام	خود	بخشی	
از	قطعنامه	2231	است	و	بگویند	چرا	با	خروج	خود	از	برجام	قطعنامه	2231	را	نقض	
کرده	اند	آنطور	که	از	بیانیه	وزارت	خارجه	شان	برای	سفر	مقام	امریکایی	به	نیویورک	منتشر	
شد،	مشخص	است	هیچ	اشاره	ای	به	برجام	و	قطعنامه	2231	نمی	کند	و	این	یعنی	آنها	به	
دنبال	سوءاستفاده	از	موقعیتی	هستند	که	انشاالله	به	جایی	نخواهند	رسید.سفیر	ایران	در	
سازمان	ملل	تاکید	کرد:	موضع	ما	کاملًا	روشن	است	و	آن	را	به	اعضای	مختلف	شورای	
امنیت	منتقل	کرده	ایم	و	با	آنها	در	تماس	هستیم	و	خواهیم	بود.تخت	روانچی	یادآور	شد:	
ایران	از	موضع	خود	کوتاه	نمی	آید	و	بحث	موشکی	بحث	دفاع	ملی	ماست	و	اصلًا	قابل	
مذاکره	نیست	و	به	هیچ	وجه	با	قطعنامه	2231	مغایرتی	ندارد.	فعالیت	های	صلح	آمیز	
هسته	ای	14	گزارش	آژانس	انرژی	هسته	ای	را	در	تأیید	خود	همراه	دارد	و	به	هیچ	وجه	این	

بحث	های	آمریکا	مسموع	نیست.

سفیر ایران در سازمان ملل:

موشک های ایران قابل مذاکره نیست

مهرداد لاهوتی

مصطفی داننده

دبیرکل	جمعیت	حمایت	از	حقوق	بشر	زنان،	تنها	راه	
برون	رفت	از	وضعیت	موجود	را	باز	کردن	باب	گفت	و	
گوی	ملی	و	نشان	دادن	عزم	ملی	برای	خروج	از	انسداد	
سیاسی	دانست	و	بر	مسئولیت	مضاعف	نخبگان	و	اراده	

مسئولان	در	تحقق	این	وضعیت	تاکید	کرد.	
با	 دیدار	 در	 پنجشنبه	 روز	 مولاوردی	 شهیندخت	
اعضای	جمعیت	حمایت	از	حقوق	بشر	زنان	در	استان	
البرز	با	بیان	دیدگاه	ها	و	دغدغه	های	خود	از	وضعیت	
موجود	کشور	و	جریان	اصلاح	طلبی،	ضمن	دعوت	به	
انسجام	و	هم	افزایی	با	جریان	های	سیاسی	همسو	در	
استان؛	بر	لزوم	پرهیز	از	دامن	زدن	به	فضای	یاس	و	پمپاژ	

ناامیدی	در	جامعه	تاکید	کرد.

وی	که	با	همراهی	»پریچهر	سلطانی«	دبیر	کمیته	
مناطق	جمعیت	حمایت	از	حقوق	بشر	زنان	و	»محمد	
مهدی	محمدی«	عضو	شورای	مرکزی	این	تشکل	به	
کرج	سفر	کرده	بود،	با	اشاره	به	شرایط	کشور	با	بیان	
اینکه	»	کشور	درگیر	جنگ	تمام	عیار	اقتصادی	و	روانی	
	و	عوارض	ناشی	از	ادامه	سیاست	یکجانبه	گرایی	دولت	
آمریکاست«،	ابراز	امیدواری	کرد	با	درایت،	عقلانیت	و	
همدلی	از	این	گردنه	و	پیچ	تاریخی	بتوانیم	عبور	کنیم.	
عضو	هیات	رئیسه	شورای	عالی	سیاستگذاری	اصلاح	
باز	 را	 از	وضعیت	موجود	 رفت	 برون	 راه	 تنها	 طلبان،	
کردن	باب	گفت	و	گوی	ملی	و	نشان	دادن	عزم	ملی	
برای	خروج	از	انسداد	سیاسی	دانست	و	بر	مسئولیت	

مضاعف	نخبگان	و	اراده	مسئولان	در	تحقق	این	وضعیت	
تاکید	کرد.	

نهادینه	 ضرورت	 و	 اهمیت	 به	 اشاره	 با	 مولاوردی	
سازی	»حقوق	و	مسئولیت	های	شهروندی«،	از	اعضای	
با	 خواست	 البرز	 استان	 در	 جمعیت	 مرکزی	 شورای	
کمک	و	مشارکت	دیگر	احزاب	استان	و	نهادهای	مدنی	
در	جریان	سازی،	ترویج	و	ظرفیت	سازی	این	حقوق،	به	

ویژه	در	آستانه	انتخابات	گام	بردارند.
عضو	شورای	سیاستگذاری	احزاب	زنان	اصلاح	طلب	
درخواست	کرد:	در	اجرایی	کردن	برنامه	های	مصوب	
این	شورا	که	به	صورت	مشترک	با	احزاب	عضو	انجام		می	

شود	اهتمام	جدی	داشته	باشند.

وزیر	خارجه	ایران		در	مصاحبه	ای	با	روزنامه	ایندپندنت	
گفته	که	جنگ	با	آمریکا	قریب	الوقوع	نیست.

»محمد	جواد	ظریف«،	در	مصاحبه	ای	با	یک	رسانه	
انگلیسی	گفته	با	آنکه	تصور	نمی	کند	جنگ	میان	ایران	و	
آمریکا	قریب	الوقوع	است	اما	اتفاقات	تصادفی	ممکن	است	

به	درگیری	نظامی	تبدیل	شوند.
درباره	 ایندیپندنت	 روزنامه	 با	 مصاحبه	 در	 ظریف	
منظورش	از	این	اتفاقات	تصادفی	به	تنش	های	احتمالی	
بر	سر	عبور	کشتی	ها	از	تنگه	هرمز	اشاره	کرد.	او	همچنین	
در	 سال		201۶	 در	 آمریکایی	 سرباز	 چند	 دستگیری	
آب	های	خلیج	فارس	را	یکی	دیگر	از	اتفاقاتی	دانست	که	

بروز	موارد	مشابه	با	آن	می	تواند	به	درگیری	منجر	شود.
مصاحبه	 این	 در	 ایران	 دیپلماسی	 دستگاه	 رئیس	
همچنین	بار	دیگر	گفته	که	برای	مبادله	زندانی	بین	تهران	
و	واشنگتن	اختیارات	دارد.	او	گفته	که	ایران	حاضر	است	
آمریکایی	های	بازداشت	شده	در	ایران	را	با	ایرانی	هایی	که	به	
جرم	دور	زدن	تحریم	ها	در	آمریکا	و	جاهای	دیگر	بازداشت	

شده	اند	تبادل	کند.
ظریف	گفته	که	طرح	مبادله	او	برای	زندانیان	»نازنین	
زاغری«،	تبعه	انگلیسی	محکوم	شده	در	ایران	را	شامل	

نمی	شود.	

ایندیپندنت	درباره	دلیل	 ظریف	به	سوال	خبرنگار	
مصاحبه	اش	با	رسانه	محبوب	ترامپ،	فاکس	نیوز	هم	پاسخ	
داده	و	گفته	که	خواسته	با	طرفداران	رئیس	جمهور	آمریکا	
ارتباط	بگیرد.	او	گفت:	»چون	گاهی	صحبت	کردن	با	

طرف	مقابل	مهم	است.«

* اجازه نمی دهیم آمریکا تنگه هرمز را ناامن کند 
کشورمان		 خارجه	 امور	 وزیر	 ظریف	 جواد	 محمد	
همچنین	در	مصاحبه	اختصاصي	با	شبکه	تلویزیوني	
الجزیره	گفت:	اگر	آمریکا	تصمیم	بگیرد	که	تنگه	هرمز	را	
برای	ما	)ایران(	ناامن	کند	ایران	این	اجازه	را	نخواهد	داد.	

ظریف	تاکید	کرد:	اینکه	جان	بولتن	به	جنگ	با	ایران	
فرا	می	خواند	مساله	جدیدی	نیست؛	سخن	از	جنگ	در	
سال	2015	نیز	مطرح	شد	زمانی	که	جان	بولتن	در	مقاله	
ای	در	روزنامه	نیویورک	تایمز	نوشت:	برای	نرسیدن	ایران	

به	بمب	هسته	ای	باید	ایران	را	با	بمب	هسته	ای	زد.	
وزیر	امور	خارجه	کشورمان	در	ادامه	مصاحبه	با	شبکه	
الجزیره	که	بخش	هایي	از	آن	از	شبکه	الجزیره	عربي	
پخش	شد،	گفت:	اکنون	کدام	کشور	در	امور	داخلی	لیبی	
و	سودان	دخالت	می	کند؟	کدام	کشورهای	عرصه	را	بر	
قطر	تنگ	کردند؟	کدام	کشور	کودتا	در	ترکیه	را	طرح	

ریزی	کرد؟	به	حقایقی	که	در	این	کشورها	رخ	می	دهد	
توجه	کنید،	آیا	این	ایران	است	که	در	این	کشورها	مداخله	

می	کند؟

* ایران خواهان افزایش تنش با آمریکا نیست
این	مصاحبه	 ادامه	 امور	خارجه	کشورمان	در	 وزیر	
که	بخش	هاي	دیگري	از	آن	از	شبکه	تلویزیوني	الجزیره	
انگلیسي	پخش	شد،	گفت:	ایران	خواهان	افزایش	تنش	با	

آمریکا	نیست.	
ظریف	گفت:	ما	این	موضوع	را	به	طور	شفاف	اعلام	
کرده	ایم	که	هیچ	نفعی	در	افزایش	تنش	نداریم.	ما	به	طور	
شفاف	اعلام	کرده	ایم	که	خلیج	فارس	و	تنگه	هرمز	خط	
حیاتی	ما	هستند	و	ما	برای	زندگی	خود	به	آنها	وابسته	
هستیم.	ما	خواهان	آن	هستیم	که	آنها	امن	و	آزاد	برای	

دریانوردی	تمامی	کشورها	و	از	جمله	ایران	باشند.
وزیر	امور	خارجه	کشورمان	افزود:	دونالد	ترامپ	رئیس	
جمهور	آمریکا	گفت	که	آمریکا	هفت	تریلیون	دلار	در	
منطقه	ما	هزینه	کرده	است.	او	منطقه	ما	را	نابود	کرد.	خون	
بسیاری	از	آمریکایی	ها	به	گردن	وی	است.	این	به	خاطر	
آن	است	که	آمریکایی	ها	بدون	هیچ	دلیل	و	هدفی	در	این	

منطقه	کشته	شدند.

شهیندخت مولاوردی: 

گفت و گوی ملی راه برون رفت از مشکلات فعلی است 

محمد جواد ظریف :

جنگ با آمریکا قریب الوقوع نیست
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عاداتی که به بهبود آرتروز کمک می کنند 

استئوآرتریت یا آرتروز یک بیماری مزمن است که سلامت مفاصل را در معرض خطر قرار 
می دهد. این بیماری بیشتر افرادی که بیش از 60 سال سن دارند را تحت تاثیر قرار می 
دهد، اما می تواند برای افراد بزرگسال در هر سنی رخ دهد. اگرچه آرتروز درمان خاصی 

ندارد، برخی عادات می توانند به پیشگیری از پیشرفت بیماری کمک کنند.
پژوهش در زمینه روش های درمان آرتروز ادامه داشته و پیشرفت های قابل توجهی نیز 
در این زمینه صورت گرفته است. افزون بر داروهایی مانند مسکن ها، متخصصان توصیه 

های دیگری برای مدیریت علائم ارائه کرده اند.
آرتروز به دلیل آسیب پیشرونده مفاصل شکل می گیرد. این شرایط انحطاطی می تواند 
با گذشت زمان، چه به واسطه افزایش سن یا تجربه یک آسیب دیدگی در گذشته شکل 

بگیرد. از علائم آرتروز می توان به درد، سفتی، و کاهش دامنه حرکت مفصل اشاره کرد.
در شرایطی که شدت آرتروز از فردی به فرد دیگر می تواند متفاوت باشد، به طور کلی 
این بیماری کیفیت زندگی انسان را تحت تاثیر قرار می دهد. از این رو، درمان آرتروز بر کند 
کردن سرعت پیشرفت بیماری و مدیریت علائم متمرکز است. برخی عادات سالم نیز می 

توانند در این زمینه موثر باشند.
ورزش منظم 

ورزش موجب ارتقا سلامت جسمانی انسان، به ویژه مفاصل شده و از این رو، دامنه 
حرکت و تحرک را افزایش می دهد. درد ناشی از آرتروز اغلب توانایی فرد برای انجام برخی 
ورزش ها را کاهش می دهد. با این وجود، دنبال کردن یک سبک زندگی کم تحرک توصیه 
نمی شود. انجام منظم ورزش های کم برخورد )Low Impact( ماهیچه های اطراف 
مفاصل را تقویت کرده و از عوارض بیماری پیشگیری می کنند. تقریبا 20 تا 30 دقیقه 
ورزش روزانه به کاهش سفتی و خطر افزایش درد کمک می کند. شما می توانید فعالیت 
هایی مانند پیاده روی، شنا، یا انجام حرکات کششی را مد نظر قرار دهید. همچنین، یوگا 

و تای چی نیز گزینه های مناسبی هستند.
کاهش وزن 

اضافه وزن یا چاقی می تواند تخریب مفاصل را در بیماران مبتلا به آرتروز تسریع کنند. در 
حقیقت، هر دو شرایط به عنوان محرک هایی برای این بیماری در نظر گرفته می شوند. بر 
همین اساس، افرادی که اضافه وزن دارند باید در مسیر کاهش کیلوهای اضافه بدن خود 
گام بردارند. وزن سالم فشار کمتری به مفاصل وارد می کند، از این رو، می تواند به کنترل 
میزان درد نیز کمک کند. همچنین، وزن سالم خطر عوارض سلامت دیگر مانند بیماری 

های قلبی عروقی یا سندرم متابولیک را کاهش می دهد.
خواب خوب شبانه 

مشکلات خواب می توانند به وخیم تر شدن بیماری ها یا کاهش کیفیت زندگی منجر 
شوند. گاهی اوقات، درد ناشی از آرتروز می تواند بر کیفیت خواب انسان تاثیرگذار باشد. 
با این وجود، تلاش برای خواب شبانه به میزان کافی ضروری است زیرا استراحت از ارکان 

کلیدی کاهش تورم مفاصل است.
اگر با مشکلات خواب مواجه هستید می توانید موارد زیر را مد نظر قرار دهید:

مکانی راحت را برای خواب انتخاب کنید.
از کار کردن در اتاق خواب پرهیز کنید. پیش از خواب از عناصر حواس پرتی مانند رایانه 
ها، گوشی های هوشمند یا تبلت ها استفاده نکنید. مواد غذایی که به خواب خوب کمک 
می کنند را مصرف کنید. شام کم کالری و سالم بخورید. نوشیدنی های آرامش بخش 

مانند چای سنبل الطیب یا پیچ ساعتی مصرف کنید.
نوشیدن چای های طبیعی 

چای های دارویی نمی توانند جایگزین روش های درمان دارویی تجویزی توسط پزشک 
شما شوند. با این وجود، نوشیدن آنها ممکن است به روند درمان آرتروز کمک کند.

از جمله چای های توصیه شده به واسطه خواص ضد التهابی خود می توان به چای 
زنجبیل، چای سبز، و چای زردچوبه اشاره کرد.

گرما و سرما درمانی 
این روش درمانی گزینه ای موثر برای کنترل فرآیندهای التهابی در مفاصل است.

گرما به باز شدن رگ های خونی کمک می کند، از این رو، گردش خون تقویت می شود. 
در نتیجه، مواد مغذی هرچه بیشتر و بهتر به بافت های تحت تاثیر قرار گرفته می رسند. 

همچنین، گرما اثری آرامش بخش ایجاد می کند که سفتی مفصل را کاهش می دهد.
از سوی دیگر، استفاده از سرما رگ های خونی را منقبض کرده و تورم و درد را کاهش می 

دهد. بر همین اساس، گزینه خوبی برای تکمیل آثار گرماست.
برای آغاز، کمپرس گرم را استفاده کنید. شما می توانید از کیسه آب گرم یا یک پد 
گرمایی استفاده کرده یا در صورت عدم دسترسی به آنها، یک حوله را در آب داغ قرار 
داده و پس از گرفتن آب اضافه آن را با احتیاط روی موضع بگذارید. اجازه دهید کمپرس 
گرم برای 20 دقیقه روی ناحیه تحت تاثیر قرار گرفته بماند. اگر سرما درمانی را ترجیح 
می دهید، می توانید کمپرس سرد را برای 20 دقیقه روی ناحیه تحت تاثیر قرار گرفته 
قرار دهید. شما می توانید چند تکه یخ را در یک حوله پیچیده یا در یک کیسه قرار دهید 
و از آن استفاده کنید. هیچگاه یخ را به صورت مستقیم روی پوست قرار ندهید زیرا ممکن 

است به آن آسیب وارد کند.
سخن پایانی 

آرتروز یک بیماری مزمن است که در صورت عدم درمان به موقع می تواند شرایط 
وخیم تری به خود بگیرد. بر همین اساس، رسیدگی به علائم و مراجعه به پزشک در صورت 
مشکوک بودن به ابتلا به این بیماری اهمیت دارد. ترکیبی از داروها و عادات سالم می 

تواند نتایج خوبی به همراه داشته باشد.

نوشیدنی های پروتئینی، فرد را در معرض 
چاقی و افسردگی قرار می دهد

بنابه گفته محققان دانشگاه سیدنی در استرالیا، نوشیدنی های پروتئینی مضر هستند و 
افراد را در معرض چاقی و افسردگی قرار داده و از عمر آنها می کاهد. 

مصرف نوشیدنی های پروتئینی، بیش از آنچه که مفید باشد، ضرر می رساند. این 
نوشیدنی ها موجب افزایش وزن، تغییرات خلقی و حتی کم شدن عمر مصرف کننده 

می شوند.
این  پروتئین  در  موجود  آمینه های  اسید  که  شده اند  متوجه  استرالیایی  محققان 
نوشیدنی ها که باعث حجیم شدن ماهیچه ها می شوند، برای سلامت کلی بدن مضر 
هستند. این دانشمندان می گویند مصرف بیش از حد فقط یک نوع پروتئین برای بدن 

ضرر دارد و می تواند سلامت فرد را به خطر اندازد.
از آنجایی که این روزها، جوانان بسیاری به داشتن تناسب اندام و ماهیچه های قوی 
متمایل شدند، این نوع نوشیدنی ها به وسیله ورزشکارها بسیار استفاده می شود. متاسفانه 

این افراد می خواهند خیلی سریع به اندام دلخواه شان دست پیدا کنند.
در بیشتر باشگاه های ورزشی، ورزشکارها به مصرف پروتئین زیاد و کربوهیدرات کم 
تشویق می شوند. مصرف زیاد کربوهیدرات ها باعث چاقی و تجمع چربی در بدن و 
تغییرات نامناسب هورمون انسولین می شود. از طرفی، وجود پروتئین برای تشکیل 
استخوان ها، ماهیچه ها و دیگر بخش های بدن بسیار ضروری است. کربوهیدرات  ها 
و پروتئین ها، درشت مغذی هستند و این مواد غذایی به مواد های بد و خوب معروف 
شده اند. اما مصرف بیش از حد پروتئین به شکل مکمل و نوشیدنی های رژیمی- آنگونه 

 ـمی تواند حتی خطرناک باشد. که به ورزشکارها توصیه می شود
این نوشیدنی ها یا پودرهای پروتئین حاوی پروتئین هایی به نام آمینواسید شاخه دار 
هستند که فقط مستقیما وارد ماهیچه ها نمی شوند و مصرف زیاد این پروتئین ها باعث 
تجمع آنها در خون و رقابت شان با پروتئین دیگری به نام تریپتوفان می شود. این پروتئین ها 
خود را به مغز می رسانند و اثرات متفاوتی روی آن می گذارند. به طور مثال، تریپتوفان در 

تولید هورمون سروتونین، که به هورمون شادی معروف است، نقش اساسی دارد.
وقتی مقدار پروتئین آمینواسید شاخه دار در خون زیاد شود، جای تریپتوفان در مغز 
را می گیرد و تولید هورمون سروتونین را دچار اختلال می کند. در نتیجه فرد با تغییرات 

خلق وخویی مواجه شده و افسرده می شود.
محققان می گویند سروتونین فقط هورمون شادی نیست، بدن ما برای تنظیم و کنترل 
اشتها، به این هورمون نیاز دارد. بنابراین کمبود آن در بدن موجب پرخوری و در نهایت 

چاقی می شود و بنابر بررسی های علمی، چاقی، از طول عمر افراد می کاهد.
به گزارش طبنا، محققان تاکید می کنند باید در کنار پروتئین آمینواسید شاخه دار، 
پروتئین های دیگری، مانند پروتئین تریپتوفان که در ماهی، مرغ، تخم مرغ، لوبیا، عدس، 

آجیل و سویا یافت می شود هم مصرف کرد تا بدن در حالت تعادل قرار بگیرد.

یک متخصص آسیب شناسی و محقق طب سنتی درباره روزه 
در فصل گرم و تأثیر آن بر افراد بیمار گفت: الان این طور که شده 
که هر فردی هر بیماری ای که دارد و به پزشک مراجعه می کند، 

می گویند روزه نگیر.
حسن اکبری افزود: ما بیمارانی داریم که سالیان پیش به 
آنها گفته شده که با این روش های جدید ممکن است چند ماه 
بیشتر زنده نباشید اما اینها توانسته اند با روزه درمانی سال ها 
زندگی کنند و زنده هستند. پس بنابراین بعضی از بیماری ها، 

درمانش روزه است.
بهتر  ابتدا  افراد عادی توضیح داد:  بر  تأثیر روزه  وی درباره 
است روزه را از نظر علمی تعریف کنیم که اصلًا روزه چیست. 
روزه در واقع یک نوع ترویج غذایی محدود است که با توجه به 
اینکه روزه های متعددی در دنیا وجود دارد که برخی مربوط 
به ادیان الهی است و برخی پرهیز پزشکی است. ممکن است 
به کسی بگویند اصلًا شیرینی نخور، به یک نفر بگویند اصلًا 
گوشت نخور به یک نفر بگویند اصلًا میوه خام نخور. اینها یک 
نوع محدودیت غذایی است. منتها کامل ترین پرهیز غذایی که 
باعث سلامت سلول های بدن ما می شود، روزه ای است که در 
شرع مقدس اسلام پیش بینی شده است. یعنی شما به مدت 
۱3-۱۴ ساعت، بعضی وقت ها به مدت ۱۷-۱۸ ساعت، بدن 
کلًا از خوردن همه آشامیدنی ها و همه غذاها محروم می شود و 
استرس تشنگی و گرسنگی به فرد و مستقیماً به سلول ها وارد 

می شود حال چه اتفاقی می افتد.
این متخصص طب سنتی در پاسخ به اینکه این استرس در 
این سلول ها از نظر پزشکی برای بدن چه تأثیراتی دارد گفت: 
بعضی  می خورد.  چیزی  می شود  گرسنه  وقتی  عادی،  فرد 
کارمند هستند، بعضی در خورجین موتور خود یک لقمه نان و 
پنیر با خود بر می دارد، زمانی که گرسنه می شود آن را می خورد. 
در حالی که در ماه مبارک رمضان، زمانی که شما گرسنه یا تشنه 
ما  بدن  سلول های  که  زمانی  نمی خورید.  چیزی  می شوید، 
عادت کرده اند که قند و غذای خود را تأمین کنند به ضایعاتی 
که در بدن در طول سال ها ذخیره شده است، روی می آورند. 
وقتی شما این استرس را وارد می کنید، در واقع انگار در یک 
شهر قحطی می آید و مردم به نان خشکی که دور ریخته بودند 
حمله ببرند. این روی آوردن به مواد زایدی که در بدن هست، 
سلول ها را از تمام مواد زایدی که در طی سال در آن ذخیره شده 

بود، رها می کند.
اکبری تصریح کرد: سلول های بدن ما در حالت عادی و در 
طول روز 200 سی سی آب از سوزاندن گلوکز تأمین می کند. 
زمانی که بدن در حالت تشنگی قرار می گیرد این توانمندی 
می تواند یک تا یک و نیم روز افزایش پیدا کند. یعنی شما که آب 
نمی خورید سلول ها، آب مورد نیاز خود را از مواد زائدی که در 
سلول ها در طی سال ذخیره شده، آنها را می سوزانند و آب بدن 
را تأمین می کنند. به این علت است که محرومیت از آب بیشتر 
ما را اذیت می کند تا محرومیت از غذا. شخص می گوید که من 
گرسنه نمی شوم اما تشنگی را چه کار کنم. ما می گوئیم که اتفاقاً 

تشنگی باعث می شود که سلول های شما، پاکسازی شوند.
برای  داریم  روایت  در  ما  که  است  جالب  شد:  یادآور  وی 
هرچیزی زکاتی است و زکات بدن روزه است. زکات یعنی چه؟ 
یعنی پاکسازی. تزکیه یعنی پاکسازی. همانطور که ما هرچند 
وقت یک بار تعویض روغن موتور، فیلتر روغن، فیلتر اتاق و فیلتر 
بنزین را برای ماشین انجام می دهیم. در ماه مبارک رمضان، 
فیلتر تمام سلول های بدن یک بار نو می شود و کسی که روزه 
نمی گیرد از این پاکسازی محروم می شود و بدنش برای انواع 

بیماری ها مستعد می شود.
این متخصص آسیب شناسی در پاسخ به اینکه آیا محروم شدن 
از آب منجر به تخریب بافت های بدن نمی شود گفت: برعکس؛ 
الان این طور که شده که هر فردی هر بیماری ای که دارد و به 
پزشک مراجعه می کند، می گویند روزه نگیر. در حالی که برای 
بعضی از بیماری ها، درمان روزه بهتر است. مثلًا سلول های 
سرطانی خون، سلول های نارسی هستند و به شدت وابسته 
به غذا و آب هستند. جدیداً در کشورهای پیشرفته حدود ۱0-
۱۵ سال است که روش های نوینی به نام تقسیم تراپی یا روزه 
درمانی ایجاد شده است. آنها سلول فردی که دچار سرطان 
شده است را دچار کمبود آب و غذا می کنند و جالب اینجاست 
که روزه درمانی مقابل شیمی درمانی می تواند مؤثر باشد. چون 
سلول های سرطانی به تنهایی توانایی تأمین انرژی خود را ندارند 

مجبورند از غذا آن را تأمین کنند.
اکبری ادامه داد: پس بنابراین بعضی از بیماری ها، درمانش 
روزه است. مثلًا کسی که بیماری زخم معده دارد به خاطر آن 
روزه نمی گیرد؛ اتفاقاً روزه گرفتن، مرخصی رفتن معده است. 
چون ما دائماً می خوریم و اسید معده ترشح می شود خطرناک 

است. اگر کسی بدون سحری روزه نگیرد )یعنی حتماً سحری 
بخوریم و موکدا توصیه می شود که سحری خورده شود( سحری 
مناسب و افطار مناسب بخورد و در افطار و سحر به جای آب 
سرد از آب گرم استفاده کند، اصلًا معده اذیت نمی شود. اگر 
در ابتدای افطار و سحر با اندکی نمک طبیعی که همان سنگ 
نمک است از آن استفاده کند و به زبان بزند، زخم معده به هیچ 
عنوان در ماه مبارک رمضان فرد را اذیت نمی کند بلکه زخم 
ترمیم می شود. زیرا دائماً خوردن ها باعث تحریک معده و اسید 

معده می شود و زخم معده می شود.
وی در خصوص راه های تقویت معده تا آغاز ماه رمضان تأکید 
کرد: باید غذا را با نمک آغاز و با نمک تمام کنیم. غذاها را آرام 
پرخوری  نکنیم.  افراط  افطار،  و  سحری  خوردن  در  بخوریم، 
نکنیم. تند تند و قاطی پاتی نخوریم. مثلًا یک نان و پنیر و 
گردو یک افطار خوب است. اینکه شخص سر سفره افطار بعد 
از ۱0-۱2 ساعت گرسنگی بنشیند، از هر ۵ نوع غذایی که 
در سفره است بخواهد بخورد، این فرد در ماه مبارک رمضان 
حتماً به مشکل دچار می شود. این محقق طب سنتی توصیه 
کرد: توصیه می کنیم غذاهایی مانند پلو و خورش را در سحری 
بخورید. افطاری ها را سبک تر بخورید. اکبری در پایان با تأکید بر 
اینکه روال خواب در ماه مبارک رمضان خیلی مهم است گفت: 
یکی از مشکلات ماه مبارک رمضان این است که خواب به هم 
می خورد. شما باید حداکثر یک ساعت و نیم تا دو ساعت بعد 
از افطار بخوابید تا از آن طرف ساعت دو یا سه از خواب بیدار 
شوید تا بتوانید سحری بخورید. فرد ساعت یک می خوابد و 
از طرفی می خواهد ساعت 3 از خواب بیدار شود. ساعت را 
نزدیک اذان صبح می گذارد وقتی می خواهد سحری بخورد 
معده دچار شوک است و سحری نمی تواند بخورد و ساعت ۱0 
صبح ضعف می کند و نمی تواند کار کند. بعدازظهر می خوابند 
باشد.  درست  خواب  روال  باید  نمی برد.  خوابشان  شب  و 
سحری ها به نسبت کامل تر باشد، افطاری ها سبک تر باشد. 
افطار و شام را همزمان کنید. یعنی یک بار افطار و یک بار شام 
نباشد. ما می خواهیم سه وعده غذا نباشد و تنها دو وعده غذا 
باشد. بعضی عادت دارند برای افطار، نان و پنیر و چای شیرین 
می خورند و بعد نیم ساعت بعد سفره با ۵ نوع غذا می آید. ژل 
بستنی، دسر و سالاد و … روال درست خواب و تغذیه اگر رعایت 

شود برای فرد روزه دار مشکلی ایجاد نمی شود.

توصیه های طب سنتی در آستانه میهمانی خدا؛

تغذیه و خواب صحیح در ماه مبارک رمضان

علمی و سلامت 

 

یک شرکت استرالیایی ادعا می کند فرایندی بدون استفاده از گرما برای فراوری شیر ابداع 
کرده است. با کمک این فناوری عمر شیر در یخچال به ۹0 روز می رسد. شرکت استرالیایی 
Naturo روشی جدید و بدون استفاده از گرما برای فرآوری شیر ابداع کرده است. این روش در 
مقایسه با شیوه پاستوریزه کردن شیر، پاتوژن های بیشتری را از بین می برد و سبب می شود 
عمر شیر در یخچال به ۹0 روز برسد. در فرایند پاستوریزه کردن شیر، این مایع طی روندی آرام 
به مدت 20 دقیقه تا دمای 60 درجه سانتیگراد گرم می شود. این فرایند بیشتر آلاینده های 
موجود در شیر را از بین می برد و عمر نگهداری محصول را به چند هفته می رساند. در دهه 
۱۹60 میلادی روش های جدید تری برای فرآوری شیر مانند UHT)فرآوری با گرمای بسیار 
زیاد( ابداع شد.  از سوی دیگر شیری که با این روش فرآوری می شد با کمک روش های بسته 
بندی استریل قابلیت ماندگاری ۹ ماه خارج از یخچال را داشت. البته به گفته کارشناسان 

طعم این شیر با نوع تازه آن متفاوت بود. از سوی دیگر روش های پاستوریزه کردن قدرتمند 
ساختار پروتئینی محصول و مواد مغذی آن را تغییر می دهد. اما به نظر می رسد روش این 
شرکت استرالیایی بسیار جالب باشد.  این شرکت ادعا می کند فرایند مذکور سبب می شود 
سطح ویتامین ها و آنزیم هایی در شیر افزایش یابد که در فرایند پاستوریزه کردن از بین 
می روند. هنوز شیوه دقیق فرایند این شرکت مشخص نیست. اما »جف هستینگز« مدیر ارشد 
اجرایی آن می گوید: در این فرایند از فناوری های موجود در کنار یکدیگر استفاده شده اند. 
اما هنوز مشخص نیست دقیقاً از چه فناوری هایی در آن استفاده شده است. کارشناسان 
تخمین می زنند احتمالًا یکی از این فناوری ها ماشینی باشد که این شرکت قبلًا ابداع کرده 
است. این ماشین با استفاده از فشار هوا اجازه نمی داد قطعه های بریده شده میوه آوکادو 

قهوه ای شوند و هرگونه پاتوژن تولید شده در فرایند بریدن میوه را حذف می کرد.

محققان به نتیجه رسیدند که سطح اکسیژن پایین در 
مشکلاتی  و  کشیدن  سیگار  از  ناشی  می تواند  که  رحم 
مانند پره آکلامپسی باشد ممکن است در مراحل بعدی 
زندگی مشکلاتی را برای باروری فرزند ایجاد کند. به گزارش 
خبرگزاری مهر به نقل از پایگاه اطلاع رسانی سلول های 
بنیادی، محققین دانشگاه کمبریج در مطالعه روی مدل 
جانوری )رت( دریافتند که قرار گرفتن جنین در معرض 
هیپوکسی مزمن )سطح اکسیژن کم( طی تکوین موجب 
و  تخمدان ها شوند  زودرس  پیری  آنها دچار  که  می شود 

در نتیجه تخمک کمتری داشته باشند. هیپوکسی درون 
رحم می تواند بوسیله شماری از فاکتورها از جمله سیگار، 
ارتفاعات  و زندگی کردن در  پره آکلامپسی، چاقی مادر 
ایجاد شود. پیش از این اثرات طولانی مدت این شرایط 
روی سلامت نوزادان مشخص شده است با این حال این 
مطالعه برای اولین بار نشان داد که هیپوکسی روی باروری 
نوزاد در آینده نیز اثر می گذارد. در این مطالعه محققین رت 
های ماده باردار را از روز 6 تا 20 بارداری شأن در معرض 
اکسیژن ۱3 درصد )هیپوکسی( قرار دادند و مجرای تولید 

مثلی نوزادان ماده را در ماه چهارم سن شأن مورد ارزیابی 
بارداری و طول  ارزیابی ها نشان داد که دوره  قرار دادند. 
عمر نوزاد رت هایی که در معرض هیپوکسی قرار گرفتند 
در مقایسه با رت های کنترل کوتاه تر بود. هم چنین تعداد 
فولیکول های تخمدان آنها در مجرای تولید مثلی نیز کمتر 
بود. ارزیابی بیشتر بافت تخمدانی این نوزادان نشان داد 
که طول تلومر سلول های بافت تخمدانی آنها کوتاه تر بود 
که بدین معنی است که بافت تخمدانی آنها سریع تر پیر 

می شود و در نتیجه آنها زودتر نابارور می شوند.

 حذف انواع آلودگی ها از نمونه های زیست 
محیطی با فناوری نانو

 
از  آلودگی ها  انواع  حذف  به  هایی  آزمایش  و  نانو  فناوری  با  شدند  موفق  محققان 

نمونه های زیست محیطی بپردازند.
 محققان کشور با اجرای طرح »سنتز نانو ساختارهای اصلاح شده برای اندازه گیری 
مقادیر ناچیز داروها و آلاینده های زیست محیطی و بیولوژیکی« موفق شدند به منظور 
حذف و اندازه گیری دقیق، حساس و گزینشی انواع یون ها یا مولکول های هدف در 
بافت های مختلف مانند نمونه های زیست محیطی و بیولوژیکی از نانو مواد مختلف 

استفاده کنند.
نانو مواد مورد استفاده در این طرح عمدتاً سنتزی بوده و به منظور افزایش گزینش 
پذیری نانو مواد مورد استفاده، سطح آنها با عوامل ویژه با روش های مختلف اصلاح شده 
است. در این طرح، نانو مواد به دلیل نسبت سطح به حجم بالاتر و اصلاح پذیری آسان تر 
به عنوان جاذب های سطحی برای استخراج کارآمد و گزینشی، به عنوان اصلاح گر در 
ساختار الکترودهای مختلف برای اندازه گیری حساس و بعضاً افزایش گزینش پذیری، به 
عنوان کاتالیست برای حذف، تخریب و اندازه گیری کارآمد و مقرون به صرفه و نانو سنسور 
برای اندازه گیری بدون نیاز به جداسازی و حساس انواع یون ها و یا مولکول های مهم به 

کار گرفته شده اند.
نتایج نشان داده است که نانو مواد سنتزی توانایی بسیار بالایی برای حذف انواع 
آلودگی ها از نمونه های زیست محیطی داشته و همچنین امکان استخراج و اندازه گیری 
داروهای مختلف در نمونه های بیولوژیکی با استفاده از نانو مواد سنتزی به عنوان فاز 
جامد یا سنسور فراهم شده است. همچنین نتایج نشان داده است که استفاده موفقیت 
آمیز از نانو مواد برای اندازه گیری دقیق، حساس و گزینشی انواع یون ها یا مولکول ها 
نیازمند طراحی دقیق نانو مواد مورد سنتز با توجه به مولفه هایی مانند نوع آنالیت هدف و 
بافت نمونه حاوی آنالیت، میزان گزینش پذیری روش آشکار سازی مورد استفاده، کاربرد 
ویژه نانو مواد به عنوان جاذب، اصلاحگر، سنسور و یا کاتالیست و همچنین هزینه تمام 

شده روش می باشد.
طرح »سنتز نانو ساختارهای اصلاح شده برای اندازه گیری مقادیر ناچیز داروها و 
آلاینده های زیست محیطی و بیولوژیکی« توسط مظاهر احمدی در دانشگاه بوعلی 
سینای همدان انجام گرفته است. این طرح حائز رتبه دوم پژوهش های بنیادی گروه 

فناوری های شیمیایی بیستمین جشنواره جوان خوارزمی شده است.

سامسونگ تلویزیون عمودی تولید کرد
 

سامسونگ یک تلویزیون عمودی برای نسل جوان ابداع کرده است. این تلویزیون 
عمودی مجهز به میکروفون است تا دستورات صوتی کاربر را دریافت کند و دستیار هوش 

مصنوعی نیز در آن به کار رفته است.
سامسونگ از نوع جدیدی از تلویزیون رونمایی کرده که به طور عمودی قرار می گیرد و 
تصاویر را نمایش می دهد. به این ترتیب تصاویر آن با محتوای موبایل ها همخوان می شود.

این تلویزیون که Seroنام دارد در کره جنوبی برای فروش عرضه می شود. سامسونگ 
این محصول را برای نسل جوان عرضه کرده زیرا آنها محتوای بیشتری را در گوشی های 
موبایل و به طور عمودی تماشا می کنند. به گفته این شرکت افراد جوان تر با نمایشگرهای 

عمودی آشنا هستند.
البته می توان تلویزیون را به حالت افقی نیز تغییر وضعیت داد.

این درحالی است که محتوای تولید شده برای تماشا در نمایشگرهای عمودی بسیار 
محبوب هستند. شبکه های اجتماعی مختلف مانند اینستاگرام و اسنپ چت محتواهایی 

تولید می کنند که در حالت عمودی قابل پخش است.
علاوه بر آن می توان از تلویزیونSero برای نمایش تصاویر نیز استفاده کرد. این دستگاه 
مجهز به یک میکروفون است و بنابراین کاربر می تواند به طور صوتی به آن دستوراتی دهد.

در کنار این موارد درSero از دستیار هوش مصنوعیBixby نیز استفاده شده است. 
قرار است این دستگاه در پایان ماه می با قیمت ۱۸.۹ میلیون ون )۱2۵00 دلار( در کره 

جنوبی عرضه شود.

 شیر بدون گرما پاستوریزه می شود

سیگار کشیدن مادر موجب بروز ناباروری فرزندان می شود

آگهی فقدان سند مالکیت 
آقای فرهاد فلاحی نجات با تقدیم دو برگ استشهادیه مصدق شده مدعی است 
سند مالکیت اعیان ششدانگ پلاک ۷0۱0 فرعی از ۱۱۵ اصلی واقع در بخش سه 
حومه کرمانشاه که ذیل ثبت و صفحه 2۹3 دفتر 3۷۱ بنام آقای فرهاد فلاحی نجات 
به شماره سریال 2۱۵3۹۷ بشماره دفتر الکترونیکی 0۱3۹۴203۱60۱۴0033۵۱ 
صادر و تسلیم که در اثر سهل انگاری سند اولیه مفقود شده است لذا مراتب طبق 
ماده ۱20 لذا مراتب طبق ماده -۱20 آیین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی می 
شود تا چنانچه فرد یا افرادی مدعی انجام معامله یا وجود سند مالکیت در نزد آنان 
باشد از تاریخ انتشار این آگهی به مدت ۱0 روز مراتب را به این اداره  اعلام دارند در 
غیر اینصورت نسبت به صدور سند مالکیت طبق مقررات اقدام و سند مالکیت اولیه 

از درجه اعتبار ساقط و ابطال خواهد شد .
رونوشت :جهت اطلاع و اقدام به ستاد اجرایی فرمان حضرت امام )ره (

مدیر واحد ثبتی حوزه  ثبت اسناد و املاک شهرستان ناحیه دو کرمانشاه 
– فرهاد نوری  
از طرف زیبا سیف 

--------------------------------------
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 

فاقد سند رسمی 
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف 

وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
برابر رای شماره ۱3۹۷6033۱0۵۷002۵۸3 هیات اول / دوم موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک کرج – ناحیه دو تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم 
فرشته زارع زاده مهریزی فرزند اصغر بشماره شناسنامه 230۵۷ صادره از شهر ری 
در ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت ۸6 مترمربع پلاک 2۹ 
فرعی از 36۵ اصلی واقع در گلستان یکم خریداری از مالک رسمی آقای نصرت اله 
بهرامی محرز گردیده است لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ 
روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض ، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند بدیهی است در صورت 
انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد 

شد . 
م/98/79697/ف 
تاریخ انتشار نوبت اول : 98/02/14 
تاریخ انتشار نوبت دوم : 98/02/29 
ایرج فهیمی – رئیس ثبت اسناد و املاک 

رای اصلاحی
آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

و مشاعی
جلسه هیات موضوع تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی مصوب ۱3۹0/0۹/20 با حضور امضاء کنندگان زیر در وقت مقرر در 
دبیرخانه هیات تشکیل ، رای شماره ۱3۹۷6033000۱0۱۴۷0۹ پرونده کلاسه 
آبادی  شیرین  نوراله  آقای  تقاضای  به  مربوط   ۱3۹۷۱۱۴۴3000۱0006۵۹
فراهانی مبنی بر صدور سند مالکیت قسمتی از پلاک ۱0۹6۸ اصلی واقع در بخش 

یک قم تحت بررسی است. 
پس از مطالعه پرونده و ملاحظه سوابق مشخص شد در رای صادره شماره فوق 

اشتباهاتی به شرح زیر صورت گرفته است: 
• پلاک در حد شرق و غرب اشتباه قید شده است. 

رای اصلاحی
با توجه به مفاد گزارش کارشناس و با عنایت به اینکه رای هیات تاکنون اجرا نشده 

لذا مفاد رای صادر به شرح زیر اصلاح می گردد: 
- حدود قسمتی از پلاک ۱0۹6۸ اصلی به شرح ذیل می باشد: 

- شمالا: بطول 6/۱0 متر درب و دیواریست به شارع 30 متری 
- شرقا : در دو قسمت اول بطول ۱۷/30 متر دیوار به دیوار پلاک باقیمانده 

۱0۹6۸ اصلی دوم بطول 3 متر دیوار به دیوار پلاک باقیمانده ۱0۹۸6 اصلی 
- جنوبا : بطول 6/۱۵ متر دیوار به دیوار پلاک ۱0۹6۸/۱3 اصلی 

- غربا : در دو قسمت اول به طول 3/63 متر دیوار به دیوار پلاک باقیمانده ۱0۹6۸ 
اصلی دوم بطول ۱6/3۷ متر دیوار به دیوار پلاک ۱0۹6۸/۱۵ اصلی 

رای صادره قبلی با رعایت اصلاحات فوق قابل اجرا می باشد.
مهرداد میرشکرائی- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

--------------------------------------
اداره کل تامین اجتماعی استان قم

فرم شماره 3 )ابلاغ رای کمیته بدوی استانی(
با سلام ؛

احتراما، اصل فرم شماره یک مربوط به آقای حجت اله قرائی ادبی در جلسه مورخ 
۱3۹۸/0۱/2۷ کمیته بدوی مشاغل سخت و زیان آور استان قم مطرح و از مجموع 
۹ )نه( شغل مطرح شده هفت )هفت( شغل مورد تایید و 2 )دو( شغل مورد تایید قرار 

نگرفته است، جهت اقدامات بعدی به پیوست ارسال می گردد.
مشاغل مورد تایید شده )ب( : راننده )شرکت گچ یزدان قم( – راننده )سازمان 
اتوبوسرانی قم( – راننده پایه دو ، راننده خودرو سنگین ، راننده ۴ ، راننده ۵ )شهرداری 

مرکز قم( راننده پایه دو )شهرداری منطقه ۴ قم(.
مشاغل تایید نشده : راننده جرثقیل )جرثقیل میلاد( – راننده ۴ )شهرداری منطقه ۴ قم(. 
ترک زاده آرانی- مدیر شهرستان 

معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: با انجام 
مطالعات بر روی ۵0 هزار نفر در شمال گلستان به این نتیجه رسیدیم که مهمترین علت 

شیوع سرطان مری در این منطقه، استفاده از چای داغ است.
دستگاه  شایع  سرطان های  "تازه های  بین المللی  کنگره  در  زاده  ملک  رضا  دکتر 
گوارش" در گرگان اظهار کرد: در سالیان گذشته سرطان مری در گلستان دارای 
بیشترین شیوع در سطح جهان بود اما بعد از انقلاب که وضعیت اقتصادی و اجتماعی 

مردم در این منطقه بهبود یافت، شیوع سرطان مری کاهش پیدا کرد.
وی با بیان اینکه شبکه همکاری مهم بین المللی را در این زمینه تشکیل دادیم، افزود: 
بسیاری از راه هایی که دیگران رفتند را ما نباید می رفتیم و با همکاری می توانستیم از این 
یافته ها استفاده کنیم. ملک زاده با اشاره به آغاز مطالعات در خصوص شیوع سرطان 
مری در این منطقه بیان کرد: بعد از مطالعاتی که به مدت سه سال بر روی ۵0 هزار نفر 
از افراد بالای ۴0 سال در شهر گنبد و روستاهای شهرستان های گنبد، کلاله و آق قلا 
انجام دادیم مشخص شد، مهمترین علت سرطان مری در این منطقه مصرف چای داغ 

است. مردم چای را با دمای بالاتر از 6۵ درجه مصرف می کردند.
*مصرف تریاک باعث ۵ نوع سرطان می شود

وی با بیان اینکه ویروس نقشی در سرطان مری در این منطقه ندارد، گفت: مطالعات 
ما نشان داد تریاک یک ماده سرطان زاست و باعث سرطان های مری، معده، پانکراس، 
مثانه و ریه می شود. خیلی ها معتقد هستند که تریاک برای سلامتی آنها خوب است در 

حالی که تریاک ماده ای مضر برای سلامتی است.
معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت افزود: استفاده از آب آب انبار برای شرب، 
آلودگی هوا در خانه، مصرف کم سبزیجات و میوه جات و موضوعات مربوط به بهداشت 
دهان و دندان از دیگر علل سرطان مری در این منطقه است. ملک زاده با بیان اینکه 
عوامل ژنتیکی در بروز سرطان مری مؤثر هستند اما نه به تنهایی، گفت: سیستانی هایی 
که از جنوب شرق کشور به این استان مهاجرت کردند نیز شیوع سرطان مری در آنها 
با آمدن به این منطقه افزایش یافت.  وی خاطرنشان کرد: علاوه بر محققان کشورمان، 
در این تحقیق محققانی از فرانسه، آمریکا، انگلیس و سوئد نیز حضور داشتند. معاون 

تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت بیان کرد: روش های جدیدی در این مطالعات به کار 
گرفتیم و توانستیم زیر ساختی را برای مطالعات در کشور ایجاد کنیم.

معاون وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی تاکید کرد

چای داغ، مهمترین علت شیوع سرطان مری



 شنبه -چهاردهم اردیبهشت ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4794
اجتماعی

مدیر درمان بیمه تامین اجتماعی استان قم گفت: 
سال گذشته مراکز ملکی و طرف قرارداد با بیمه تامین 
اجتماعی قم، هشت میلیون و 300 هزار خدمت به مردم 

این استان ارائه نمودند. 
از مردم قم  تَن  افزود: 765 هزار  داوود علیمحمدی 
معادل 58 درصد کل جمعیت این استان زیر پوشش 

بیمه تامین اجتماعی هستند.
وی اضافه کرد: با توجه به جمعیت زیر پوشش و وجود 
چهار مرکز ملکی تامین اجتماعی، عرضه و تقاضا در 
این حوزه متناسب نیست و به همین دلیل با 865 مرکز 

درمانی و پاراکلینیکی استان قرارداد منعقد شده است.
وی خاطرنشان کرد: ارائه خدمات بیمه تامین اجتماعی 
در بخش درمان به صورت مستقیم و غیرمستقیم صورت 
می گیرد که درمان مستقیم در مراکز ملکی بیمه تامین 
اجتماعی و درمان غیرمستقیم در مراکز طرف قرارداد با 

بیمه انجام می شود.
به  ملکی  مراکز  در  درمان  داد:  ادامه  علیمحمدی 
صورت رایگان صورت می گیرد و در مراکز غیرملکی نیز 
90 درصد هزینه درمان توسط بیمه تامین اجتماعی 
پرداخت می شود تا بیمه شده با حداقل پرداختی، بتواند 

از خدمات بهره بگیرد.
* 78 هزار تَن از خدمات بستری بهره مند شدند

به گفته وی، سال گذشته 12 هزار بیمار در بیمارستان 
تامین اجتماعی قم بستری شدند و در این مدت 9 هزار 
عمل جراحی، 2 هزار و 800 زایمان و 2 میلیون و 500 
هزار خدمت به مراجعه کنندگان صورت گرفته است که 

بیش از 6 درصد نسبت به سال 96، افزایش یافته است.
وی بیان کرد: در بخش درمان غیرمستقیم 66 هزار تَن 
از بیمه شده های تامین اجتماعی در مراکز طرف قرارداد 
بستری شدند و بیش از پنج میلیون و 800 هزار خدمت 

از این مراکز دریافت کردند.
علیمحمدی افزود: سال گذشته 78 هزار تَن از بیمه 
قرارداد  طرف  و  ملکی  مراکز  در  قم  استان  های  شده 
بستری شدند که معادل 10 درصد کل بیمه شده های 

تامین اجتماعی می باشد.
تامین  ملکی  مراکز  بودجه  درصدی   15 افزایش   **

اجتماعی در قم
ملکی  مراکز  تناسب  به  قم  استان  کرد:  تصریح  وی 
تامین اجتماعی بودجه خوبی دریافت می کند، به طوری 
که در هفت سال گذشته بودجه درمان مستقیم افزایش 

15 برابری داشته است.
وی ادامه داد: بودجه مراکز ملکی در سال 91، 60 
میلیارد ریال و بودجه مراکز طرف قرارداد نیز 400 میلیارد 
ریال بود که امروز به ترتیب به 950 میلیارد ریال و سه هزار 

میلیارد ریال افزایش یافته است.
* نوبت دهی در بیمارستان تامین اجتماعی قم به 

روز می باشد
کرد:  اضافه  قم  اجتماعی  تامین  بیمه  درمان  مدیر 
امکانات بستری مراکز درمانی تامین اجتماعی قم در 
مراجعه  افزایش  باعث  و  یافته  ارتقا  سال های گذشته 

کنندگان حتی از شهرهای مجاور شده است. 
وی خاطرنشان کرد: ابتدای سال گذشته نوبت دهی 

در بیمارستان امام رضا)ع( برای آزمایش ها 45 روزه بود 
که با مدیریت منابع در جهت کاهش هزینه ها و اجرایی 
نمودن استانداردهای لازم، در حال حاضر نوبت دهی به 

روز می باشد.
به گفته وی، بیمارانی که نیازمند تجهیزات پزشکی 
برای عمل جراحی هستند، به دلیل افزایش قیمت ها 
شود،  مواجه  تاخیر  با  جراحیشان  عمل  است  ممکن 
زیرا در گذشته شرکت های وارد کننده لوازم پزشکی، 
ملزومات را به صورت اقساط در اختیار مراکز درمانی قرار 
می داند، ولی امروز خواستار پرداخت هزینه ملزومات به 

صورت نقدی هستند.
علیمحمدی بیان کرد: برای کاهش هزینه های درمان 
و منطقی شدن هزینه های سلامت، سال گذشته نظام 
ارجاع سازمان تامین اجتماعی در مراکز ملکی راه اندازی 
شد و سهم قم در اجرای این طرح 20 درصد بود که رتبه 

نخست را در کشور کسب کرد.
وی افزود: با اجرایی شدن نظام ارجاع، بیمار ابتدا به 
پزشک عمومی مراجعه می کند و در صورت ضرورت 
پزشک بیمار را به متخصص یا فوق متخصص ارجاع می 

دهد.
نسخه  صدور  طرح،  این  با  همزمان  داد:  ادامه  وی 
الکترونیک نیز در مراکز ملکی بیمه تامین اجتماعی 
اجرایی می شود که این طرح باعث کاهش خطاهای 
نسخه نویسی و نظارت مستمر بر فعالیت پزشکان بر 

اساس استانداردها خواهد شد.
* پیشگیری از بیماری ها حلقه مفقوه نظام 

سلامت 
علیمحمدی در ادامه با اشاره به این که پیشگیری از 
بیماری ها حلقه مفقوده نظام سلامت می باشد، گفت: 
پیشگیری دارای سه نوع اول، دوم و سوم است که در نوع 
اول فرد با تغییر سبک زندگی و رعایت اصول بهداشتی 
می تواند از بسیاری از بیماری ها جلوگیری نماید و این 
نوع پیشگیری ارزان تر و موثرتر از دیگر پیشگیری هاست.

است  بیمارانی  برای  دوم  نوع  پیشگیری  افزود:  وی 
که برای جلوگیری از عوارض بیماری و مرگ و میر، باید 
نسبت به درمان اقدام نمایند و این نوع پیشگیری هزینه 

بالاتر و اثربخشی متوسطی دارد.
وی ادامه داد: در پیشگیری نوع سوم، فرد درمان شده، 
ولی پس از درمان یا عمل جراحی، دچار مشکل هایی 
شده است که باید با آموزش های سلامتی، بازتوانی شود 

و این نوع پیشگیری بسیار پرهزینه تر است.

آیت الله مکارم شیرازی در دیدار وزیر اطلاعات:

وزارت اطلاعات از تخلفات بعضی دستگاه ها 
جلوگیری کند

با  تخلفات درشت  این  از  توجهی  قابل  تقلید شیعیان گفت: بخش  مراجع  از  یکی 
همدستی و زد و بند بعضی دستگاه ها صورت می گیرد و دستگاه های اطلاعاتی باید در این 

خصوص به وظایف ذاتی خود عمل کنند.
آیت الله ناصر مکارم شیرازی در دیدار حجت الاسلام علوی وزیر اطلاعات، با اشاره به 
وقوع برخی تخلفات کلان اقتصادی، بر لزوم هوشیاری و مراقبت جدی دستگاه های 
اطلاعاتی و امنیتی در این خصوص تأکید کرد و گفت: بخش قابل توجهی از این تخلفات 
درشت با همدستی و زد و بند بعضی دستگاه ها صورت می گیرد و دستگاه های اطلاعاتی 

باید در این خصوص به وظایف ذاتی خود عمل کنند.
وی با بیان اینکه وقوع تخلفات کلان سبب بدبینی مردم می شود، خواستار اتخاذ تدبیر 

لازم از سوی مسئولان و دستگاه ها در این خصوص شد.
این استاد سطوح عالی حوزه همچنین بر لزوم مقابله با پدیده قاچاق در کشور تأکید کرد 
و اظهار داشت: پدیده قاچاق آن هم به صورت کلان و گسترده خسارات و پیامدهای جبران 
ناپذیری برای کشور دارد و واقعاً در این خصوص باید فکری کرد و تا فکر اساسی در این 

زمینه نشود کمبود و گرانی اجناس غیر قابل اجتناب است.
وی اظهار داشت: برخی تخلفات کلان مالی مرتکب شده و بعد هم از کشور متواری 
می شوند و سرمایه های مردم و کشور را با خودشان می برند؛ دستگاه های اطلاعاتی باید در 

این باره هوشیاری و مراقبت بیشتری به خرج دهند.
آیت الله مکارم شیرازی در پایان از تلاش های دست اندرکاران وزارت اطلاعات تقدیر و 

برای آنان در اجرای مسئولیت های خطیری که عهده دار هستند، آرزوی توفیق کردند.
در ابتدای این دیدار حجت الاسلام سید محمود علوی وزیر اطلاعات گزارش مشروحی 

درباره وضعیت امنیتی کشور ارائه کرد.
 

به همت موسسه صراط مبین در قم صورت گرفت

رونمایی از دو کتاب درحوزه آسیب های 
اجتماعی و روحانیت

دو کتاب درحوزه آسیب های اجتماعی و روحانیت بنام  »بررسی وضعیت طلاق در 
کشور« و »تعامل حوزه و نظام« که اخیرا به همت موسسه مطالعاتی صراط مبین تدوین 

شده است در قم رونمایی شد.
کتاب بررسی وضعیت طلاق در کشور به قلم هیئت نویسندگان سید مرتضی میرتبار، 
علی اکبر عبدالاحدی مقدم، دکتر یاور عیوضی به رشته تحریر در آمده است. این کتاب 
در چهار فصل به صورت راهبردی به تحلیل مسئله طلاق در کشور به ویژه در استان قم 
می پردازد. کتاب تعامل حوزه و نظام بررسی رابطه حوزه و روحانیت با نظام جمهوری 
اسلامی نیز به قلم وحید نجفی، اسماعیل چراغی کوتیانی نوشته شده است. این کتاب 
نیز در دو فصل به صورت تحلیلی و نظریه پردازی به مسئله حکومت و نقش روحانیت در 
حکومت اسلامی می پردازد. مدیرعامل مؤسسه فرهنگی مطالعاتی صراط مبین در مراسم 
رونمایی بررسی وضعیت طلاق در کشور و تعامل حوزه و نظام، که قبل از ظهر چهارشنبه 
در ساختمان خاتم در قم برگزار شد، اظهار کرد: این دو اثر دارای ویژگی های خاصی است 
و راهکارهای مناسب را پیش روی مسئولان قرار می دهد. محمدتقی دشتی با بیان اینکه 
کشور ما از نظر دینی، فرهنگی و اجتماعی در شرایط وِیژه ای قرار دارد، تصریح کرد: کشور 
ما در حال حاضر دوران بلوغ را پشت سر می گذارد و اگر نتواند این دوران را با موفقیت پشت 
سر بگذارد دچار مشکلات خاصی مانند افسردگی دچار می شود و در این راستا لازم است 
همه مصلحان، پژوهشگران، … و مردم برای عبور کشور از این مرحله با موفقیت تلاش 
کنند. وی ادامه داد: در این راستا لازم است سیستم اداری و مذهبی کشور با همفکری به 
رشد ایران اسلامی کمک کنند و در این راستا مؤسسات فرهنگی پژوهشی نقش خطیری 
را برعهده دارند. مدیرعامل مؤسسه فرهنگی مطالعاتی صراط مبین اضافه کرد: مؤسسه 
فرهنگی پژوهشی صراط مبین در سندهای راهبردی مسائل و مشکلات کشور را مورد توجه 
قرار داده و به عنوان بازوی فکری نظام گام های مؤثری بر می دارد که در این راستا می شود 
به تدوین سند راهبردی کاهش مفاسد اخلاقی و سند راهبردی حل مسائل حاشیه نشینی 
اشاره کرد. وی اضافه کرد: خانواده مسئله مهمی است و نیازمند ایجاد یک سازمان و یا 
وزارتخانه مستقل است که به صورت خاص به آن رسیدگی کند اما به دلیل پراکندگی هر 
آنچه به خانواده مربوط می شود در نهادهای مختلف پراکنده شده و همین موجب شده 
که مشکلات بزرگی پیش روی ما قرار بگیرد. دشتی با تأکید بر اینکه از سوی این مؤسسه 
پژوهشی به دولت، ایجاد نهادی به عنوان تحکیم خانواده پیشنهاد شده است، خاطرنشان 
کرد: غرب به این نتیجه رسیده که بهترین راه فلج کردن یک کشور، ضربه زدن به پایه های 
یک خانواده است و برای از هم گسیختگی خانواده ها در ایران به صورت جدی سرمایه 
گذاری کرده است و ما باید با ایجاد تحکیم خانواده نقشه های شوم دشمنان را خنثی کنیم.

 
رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی قم، :

بزرگداشت یوم  الله 15 خرداد در قم برگزار می شود 
رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی قم، با اشاره به تقارن یوم الله 15 خرداد با 
عید سعید فطر در سال جاری گفت: بزرگداشت این روز، امسال نیز همچون سال  های 
گذشته در استان مورد توجه قرار می  گیرد.  نصرت الله لطفی روز پنجشنبه در جلسه »ستاد 
بزرگداشت ارتحال حضرت امام خمینی و قیام تاریخ ساز یوم الله 15 خرداد و روز جهانی 
قدس« در سالن محراب حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه)س( افزود: اگر امسال روز 15 
خردادماه با عید سعید فطر مصادف باشد، باید به فکر تدابیر لازم برای باشکوه برگزار کردن 
راهپیمایی این روز باشیم.  وی با تاکید بر این که باید مراسم بزرگداشت امام خمینی در 
سالگرد ارتحال ایشان در نقاط مختلف استان برگزار شود، گفت: شب چهاردهم خردادماه 
امسال، آیین سالگرد ارتحال و بزرگداشت امام راحل در قم برگزار می  شود.  وی با بیان این 
که سی  امین سالگرد رهبری رهبر معظم انقلاب گرامی داشته می  شود، گفت: در این 
راستا دستگاه  ها و مجموعه  های مختلف از جمله گروه  های مردمی، برنامه  های تبیینی را 
حول محور شخصیت رهبر معظم انقلاب اسلامی و دستاوردهای ایشان در انقلاب، دنبال 
خواهند کرد.  وی همچنین به راهپیمایی روز جهانی قدس در 10 خردادماه سال جاری 
اشاره و اظهار کرد: با توجه به تحرکات و تصمیم  گیری  هایی  که آمریکا در منطقه داشته 
است، امسال روز قدس اهمیت و ویژگی خاصی دارد. لطفی از روز قدس به عنوان میراث 
گرانقدر و ارزشمند امام خمینی یاد و اضافه کرد: به همین منظور برنامه ها و فعالیت  های 
مورد نیاز از جمله بسترسازی لازم برای این مراسم از ماه جاری شروع شده است. وی بر 
انجام کارهای فرهنگی مرتبط با این مناسبت ها توسط دستگاه های فرهنگی استان تاکید 
کرد و گفت: به عنوان خادمان مردم موظف هستیم در انتقال دستاوردها و فرهنگ انقلاب 
اسلامی به نسل جدید برنامه داشته باشیم. 15 خرداد ماه 1342 سرآغاز نهضت اسلامی 
به رهبری امام خمینی است که در جریان این رویداد مهم تاریخی شمار زیادی از مردم، 
روحانیان و طلبه ها به دست عمال رژیم پهلوی به شهادت رسیدند. حضرت امام خمینی 

رهبر فقید جمهوری اسلامی ایران، در 14 خرداد سال 1368 رحلت کردند.
 

مشاور وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی مطرح کرد؛
نقش پررنگ جشنواره نماز و نیایش در اصلاح جامعه

مشاور وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: جشنواره نماز و نیایش نقش مؤثری در 
عمیق تر کردن جنبه تربیتی نماز و زمینه سازی جامعه ای سالم دارد.

محمد مهدی احمدی شامگاه پنج شنبه در آئین اختتامیه هشتمین جشنواره ملی نماز 
و نیایش به روایت دوربین که در تالار مرکزی شهر قم برگزار شد، با بیان اینکه ظرفیت هنر 
در انتقال مفاهیم دینی به جامعه قابل ملاحظه است، اظهار کرد: با استفاده از ظرفیت 
هنر می توانیم معنویت را به جامعه انتقال دهیم. وی با بیان اینکه نماز دارای دو بعد تربیتی 
و تکلیفی است، تصریح کرد: اگر به بعد تربیتی نماز در کنار بعد تکلیفی آن توجه شود 
جامعه ما از انحراف نجات پیدا می کند. مشاور وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در بخش 
دیگری از سخنان خویش به نقش جشنواره نماز و نیایش در جامعه کنونی اشاره و ابراز 
کرد: این جشنواره بی شک نقش مؤثری در عمیق تر کردن جنبه تربیتی نماز و زمینه سازی 
جامعه ای سالم دارد. وی با تأکید بر ضرورت توجه به بعد تربیتی نماز در جامعه، گفت: اگر 
به بعد تربیتی نماز به شایستگی توجه بشود می توانیم سبک زندگی اسلامی را در جامعه 
اجرا کنیم. احمدی با تأکید بر اینکه نماز عاملی برای بازدارندگی انسان از بدی ها است، 
گفت: اگر فردی نماز خواند و در کنار آن خلاف هم کرد به این دلیل است که صرفاً به بعد 

تکلیفی نماز توجه شده و به بعد اصلی نماز یعنی بعد تربیتی توجهی نشده است.
 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم تأکید کرد؛

توجه به جشنواره نماز و نیایش برای انتقال 
مفاهیم دینی

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم گفت: خروجی جشنواره نماز و نیایش به 
روایت دوربین برای استفاده بیشتر و بهتر از هنر برای انتقال پیام های دینی باید مورد توجه 

قرار بگیرد.
سید موسی حسینی کاشانی شامگاه پنج شنبه در آئین اختتامیه هشتمین جشنواره ملی 
نماز و نیایش به روایت دوربین، که در تالار مرکزی شهر قم برگزار شد، اظهار کرد: ظرفیت های 
خوبی در قم وجود دارد که یکی از آنها بحث هنر است. وی با بیان اینکه جشنواره ملی نماز 
و نیایش توسط مدیران پیشین اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم پایه گذاری شده 
است، تصریح کرد: این جشنواره اکنون به عنوان میراثی گرانبها و ارزشمند هشتمین دوره 
خود را بسیار پر قدرت پشت سر گذاشت. مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم اضافه 
کرد: آثار بسیار ارزشمندی از سراسر کشور به این جشنواره رسید که توسط داوران مجرب 
در هر بخش به صورت جدی ارزیابی شد. وی بر ضرورت اهمیت بهره بردن از خروجی 
جشنواره های هنری را مورد توجه قرار داد و خاطرنشان کرد: خروجی این جشنواره برای 

استفاده بیشتر و بهتر از هنر برای انتقال پیام های دینی باید مورد توجه قرار بگیرد.

فرمانداردر بازدید سرزده از نانوایی های سطح شهر قم :

هیچگونه افزایش قیمت نان نداشته ایم 
فرماندار قم به منظور آشنایی با وضعیت نانوایی های قم روز چهارشنبه به طور سرزده از 

تعدادی از این واحدها در سطح شهر بازدید کرد. 
مرتضی حیدری در حاشیه بازدید از نانوایی ها گفت: در این بازدید ها چند نکته پیرامون 
نانوایان  نان و همچنین برخی گلایه های  وضعیت رعایت بهداشت، کیفیت، قیمت 
مشاهده شد که برای برطرف کردن مشکلات در این زمینه، در روزهای آینده جلسه ای 

برگزار و تصمیم گیری لازم اتخاذ می شود.
وی رعایت بهداشت درنانواییهای قم را مطلوب دانست و افزود: نسبت سایر شهرها، محل 
عرضه نان در قم دارای بهداشت اولیه است و بیشتر نانوایان تلاش کرده اند تا بهداشت را 
رعایت کنند، اما ضروری است که بازدید ها و نظارت های جدی تری در این زمینه صورت 

گیرد و نسبت به وضع ظاهری محل عرضه نان دقت نظر بیشتری داشته باشند.
فرماندار قم، ادامه داد: در این بازدیدها، جز در مواردی، مشتریان از کیفیت نان رضایت 
داشتند که از نانوایان برای تهیه نان با کیفیت باید تشکر کرد و نسبت به بررسی نانوایی هایی 

که کیفیت پخت کمتری دارند تذکر لازم داده می شود.
حیدری، افزود: همچنین مشاهده شد که در قیمت نان، نظم واحدی میان نانوایان شهر 
وجود ندارد، فروش نان با قیمت بیشتر از نرخ مصوب، کاهش وزن چانه ها و عدم تناسب 
میان قیمت و وزن چانه مهمترین مشکل موجود در این زمینه است که نیازمند نظارت و 

برنامه ریزی جدی هستیم.
وی با اشاره به لزوم تعدیل قیمت نان در قم اظهار داشت: به غیر از آرد، قیمت تمام مواد 
اولیه ای که نانوایی ها استفاده می کنند، نسبت به ماه های گذشته تغییر کرده و نوسانات 
اقتصادی نیز مشکلاتی برای معیشت نانوایان و متصدیان نانواییها ایجاد کرده است که باید 

نسبت به اصلاح و تعدیل قیمت نان در قم تصمیم گیری شود.
فرماندار قم تصریح کرد: مشکلات اقتصادی مجوزی برای تغییر خودسرانه قیمت نان 
توسط خبازی ها نیست چرا که قیمت گذاری دراین زمینه مشمول قانون نظارت است و 

باید توسط دستگاه های مشخص شده صورت گیرد.
حیدی ادامه داد: لازم است جلسه مشترکی با نظارت فرمانداری تشکیل و نسبت به اعلام 
رسمی قیمت ها با نصب صفحه اعلام قیمت ها میان تمام نانواییها، نسبت به ساماندهی 
این موضوع اقدام کرد. وی افزود: در این بازدیدها، مشاهده شد که برخی نانواییها با مردم 
بر سر قیمت به توافق رسیده بودند و برخی مشتریان نیز از آنان به خاطر افزایش قیمت و 
همچنین کیفیت نان دفاع می کردند ولی این توافق نمی تواند مبنایی برای افزایش قیمت 
نان باشد. فرماندار قم با تاکید بر اینکه باید در تعیین قیمت نان، دغدغه های اقتصادی و 
معیشتی ، کارگران و متصدیان نانوایی نیز در نظر گرفته شود اظهار داشت: رسما اعلام می 
کنیم که هیچگونه افزایش قیمت نداشته ایم و برای رفع دغدغه نانوایان ، به زودی نسبت به 

وضعیت قیمت نان رسیدگی می شود. 
 

معاون استاندارقم : 

نانوایی های قم نان را با وزن مصوب عرضه کنند 
معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع انسانی استانداری قم گفت: تمام نانوایی 
هایی استان نان را به ویژه در ماه رمضان با وزن و قیمت مصوب عرضه نمایند و سازمان های 

مسئول با هرگونه افزایش قیمت یا کاهش وزن برخورد نمایند. 
مهرداد غضنفری روز پنجشنبه در کارگروه گندم، آرد و نان، افزود: تعیین قیمت نان ملی 

است و هیچ اختیاری در زمینه افزایش یا کاهش قیمت و وزن آن در استان نداریم.
وی اضافه کرد: در عین حال آماده هستیم در صورتی که پیشنهادهای کارشناسی از 
سوی مسئولان ذیربط مطرح شود، به تهران منتقل نماییم تا تصمیم ها با لحاظ این نکات 
کارشناسی گرفته شود. به گفته وی، تا زمانی که مصوبه ملی نباشد هیچ تصمیمی در زمینه 

عرضه نان و گندم گرفته نمی شود.
غضنفری در عین حال خواستار نظارت جدی بر قیمت ها و فعالیت نانواها در ماه رمضان 
شد و گفت: با توجه به این که بیشترین غذای مصرفی مردم در ماه رمضان نان است، 
تعزیرات حکومتی و سازمان های مسئول با هرگونه گران فروشی و یا کم فروشی برخورد 
نمایند. مدیرکل دفتر امو اقتصادی استانداری قم نیز گفت: کارخانه های آرد موظف 
هستند آرد سنگک که استاندارد یکسان دارد را به همه نانوایی ها عرضه نمایند تا نانوایی ها 

در یک فضای رقابتی فعالیت کنند.
مجید آوری فرد افزود: میزان سبوس گیری آرد سنگک بر اساس استاندارد تعریف شده، 

هشت تا 12 درصد است و کارخانه ملزم به رعایت آن است.
 مدیرکل غله و خدمات بازرگانی قم نیز گفت: از سال 93، هر سال قیمت حامل های 
انرژی و دستمزد کارگران 20 درصد افزایش یافته، در حالی که قیمت آرد ثابت مانده است.
بهزاد رادمنش افزود: با توجه به این که در سال جدید دستمزد کارگران افزایش یافته 

است، کارخانه های آرد و نانواها برای پرداخت این دستمزد با مشکل مواجه شده اند.
به گفته وی، کارخانه های آرد قم جزو معدود کارخانه های کشور هستند که استاندارد 

درصد سبوس گیری از گندم را رعایت می کنند.
وی بیان کرد: سال گذشته سیلوی گندم قم به دستگاه نمونه گیر تمام اتوماتیک مجهز 

شد و بر این اساس هیچ بار گندمی بدون برگه ترخیص و آزمایشگاه وارد سیلو نمی شود.
همچنین نایب رئیس اتحادیه نانوایان قم به مشکلات نانوایان به واسطه افزایش قیمت ها 
اشاره کرد و گفت: در گذشته قیمت کنجدی که برای نان بربری استفاده می شود، کیلویی 

6 هزار تومان بود که امروز به 30 هزار تومان افزایش یافته است.
ابوالفضل عالمی زاده افزود: اجازه دهیم نانوا با قیمت متعادل وزن نان را افزایش دهد که 

در این صورت رضایت نانوا باعث رضایت مردم خواهد شد.

 مدیرکل مدیریت بحران استان قم:

خسارات ناشی از سیل قم،بیش از 205 میلیارد 
تومان برآورد شد

مدیرکل مدیریت بحران استان قم گفت: خسارات ناشی از سیل قم در سال جاری، بیش 
از 205 میلیارد تومان برآورد شد.

محسن اوروجی در میزگرد رسانه ای واکاوی نقش آبخیزداری در جلوگیری از وقوع سیل 
و تهدید های پیش روی قم عنوان کرد: این روزها مسائل مهمی در حوزه کنترل سیلاب و 
استفاده از تجربیات علمی و دانشگاهی و پژوهشی در مقابله با آسیب های سیل مطرح 
می شود؛ بارش های بهاری و رگباری و آب شدن برف ها و مسدود شدن مسیر رودخانه ها 

موجب بروز سیلاب می شود و خساراتی را به دنبال دارد.
وی اظهار کرد: با توجه به هشدارهای هواشناسی مبنی بر بارش های رگباری در ایام 
نوروز، دوره های آموزشی برای دهیاران برگزار شد و با تشکیل شورای بحران به مدیریت 

بحران پرداختیم و رودخانه قمرود به دلیل آسیب پذیری مورد ارزیابی قرار گرفت.
اوروجی بیان کرد: در قم 17 رودخانه فصلی فعال است که عمدتا از میان شهرها و 
روستاها عبور می کند، امسال به دلیل بارش های سنگین، در بسیاری از روستاهای 
قم،سیلاب جاری شد. با توجه به سیراب شدن زمین در روزهای ابتدایی نوروز، با مشکلات 

دیگری با بارندگی های بعدی روبرو خواهیم شد که باید در این باره تدبیر کرد.
مدیرکل مدیریت بحران استان قم عنوان کرد: در ایام نوروز 87 میلی متر مکعب بارندگی 
در قم اتفاق افتاد که به اندازه بارش سالانه زراعی بود، بر این اساس تلاش شد آب را به 

داخل رودخانه ها هدایت کنیم. 
وی با بیان اینکه اگر از خسارات پیشگیری شود، سیلاب دارای منافع زیادی است، گفت: 
در سیلاب اخیر در قم به دلیل مدیریت قبل از سیلاب، در پردیسان مشکلی نداشتیم در 
حالی که در سالهای 86 و 88 دچار خسارات های جدی بودیم. اوروجی ادامه داد: آئین 
نامه 2800 بر ساخت و ساز ساختماهای عمومی نظارت دارد که این امر از خسارات ناشی 

از سیل و یا حوادث دیگر پیشگیری می کند.
وی اظهار کرد: بخشی از خسارات و تلفات به دلیل حضور مردم در صحنه و بی احتیاطی 
بود، همه ما باید سازگاری با سیل را بیاموزیم همان طور که یاد گرفتیم، با ریزگردها چگونه 

سازگاری کنیم. 
مدیرکل مدیریت بحران استان قم یادآور شد: بارندگی، بخش زیادی از ریزگردها را کاهش 
می دهد، پیش بینی می شود به دلیل اینکه کویر و مسیله در قم سیراب شدند با ریزگردهای 
کمتری در تابستان مواجه خواهیم بود. وی بیان کرد: اگر پروژه های آبخیزداری بالای 
پردیسان نبود این منطقه دچار مشکل می شد، در این بارندگی ها، آب پشت بندها جمع 

شد وگرنه کانال های داخلی پردیسان جوابگو نبود.
 

مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم :

مستند محافظان خورشید تهیه می شود 
مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم از تهیه مستند محافظان 
خورشید ویژه شخصیت های محافظ امام خمینی)ره( یاد کرد و گفت: این مستند تصویری 

با محوریت معرفی سیره و رفتار بنیان گذار کبیر انقلاب اسلامی درحال تهیه است. 
احمد حسینی ظهر روز پنجشنبه  در نشست شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان 
قم که در سالن محراب شبستان امام خمینی)ره( حرم مطهر کریمه اهل بیت)س( برگزار 
شد، طی سخنانی اظهار کرد: با توجه به تقارن 14 و 15 خردادماه با عید فطر حجم قابل 
توجهی از زائران و مسافران در قم حضور می یابند به همین علت فعالیت های فرهنگی نباید 
فقط به مراسم های بزرگداشت در اماکن خاص محدود شود بلکه باید برای ورودی های شهر 

و استقبال از زائران نیز برنامه ویژه داشته باشیم.
وی از تهیه مستند محافظان خورشید ویژه شخصیت های محافظ امام خمینی)ره( یاد 
کرد و افزود: این مستند تصویری با محوریت معرفی سیره و رفتار بنیان گذار کبیر انقلاب 
اسلامی درحال تهیه شدن است که امیدواریم تا اواسط خردادماه تکمیل و به نمایش 

گذاشته شود.
مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم خاطرنشان کرد: محفل 
معرفتی و بصیرتی پیشکسوتان با حضور محافظان امام خمینی)ره( که بیشتر آن ها 
نیز قمی بوده اند، با حضور علاقه مندان به شخصیت امام و به منظور آشنایی بیشتر با 

بنیان گذار کبیر انقلاب اسلامی برگزار می شود.

مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم: 
هشت میلیون و 300 هزار خدمت به بیمه شده های قم ارائه شد 

44

 مدیرکل منابع طبیعی و آبخیز داری استان قم گفت: بارندگی ها در بهار سال جاری 
موجب رطوبت سطحی شده و زمانی که این رطوبت کافی باشد کمتر شاهد پدیده ریزگرد 

خواهیم بود.
محمدتقی سجادی عصر چهارشنبه در میزگرد رسانه ای »واکاوی نقش آبخیزداری در 
جلوگیری از وقوع سیل و تهدیدهای پیش روی قم« با اشاره به برنامه های گوناگونی که در 
زمینه آبخیزداری در قم اجرا می شود، اظهار کرد: برای بهبود وضعیت آب خوان ها تدابیر 

بیومکانیکی در نظر گرفته شده است.
وی با بیان اینکه بیش از 86 درصد از عرصه های موجود استان را عرصه های منابع طبیعی 
به خود اختصاص داده است، گفت: 975 هزار هکتار از عرصه های استان قم از عرصه های 

ملی است و این گستره در کشور نیز چنین نسبتی دارد.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم با تأکید بر اینکه نباید انتظار داشت فقط 
دولت در زمینه آبخیزداری فعالیت داشته باشد، عنوان کرد: مشارکت مردمی از مهمترین 

اولویت هایی است که باید در این زمینه به صورت جدی به آن توجه داشت.
وی با اشاره به اینکه رسانه و مردم نسبت به مباحث زیست محیطی و منابع طبیعی مطالبه 
بسیاری دارند، گفت: مشارکت مردمی در این زمینه می تواند کمک شایانی به حفظ منابع 
طبیعی بشود. سجادی به تأثیر بارش های اخیر در کنترل ریزگردها اشاره و بیان کرد: به 
صورت مطلق نمی شود عنوان کرد که امسال ریزگرد نخواهیم داشت اما زمانی که اگر 

رطوبت سطحی کافی باشد کمتر شاهد پدیده ریزگرد خواهیم بود.
*۴۰۰ هزار هکتار عرصه در معرض بیابانی شدن در استان قم وجود دارد

وی تأکید کرد: با توجه به تخریب خاکی که در گذشته به صورت طبیعی و فرسایش و 
همچنین تخریب های انسان ساخت انجام شده است اکنون در استان قم شاهد کانون های 

فوق بحرانی هستیم.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم ادامه داد: 400 هزار هکتار عرصه در معرض 
بیابانی شدن در استان قم وجود دارد و 105 هزار هکتار نیز به کانون تولید گرد و غبار تبدیل 

شده است.
وی اضافه کرد: پیش بینی می شود روزهای گرد و غباری کمتری در سال جاری داشته 

باشیم، زیرا بخش قابل توجهی از ریزگردهای استان قم منشأ داخلی دارد.
سجادی با تأکید بر اینکه در فعالیت های آبخیزداری چشم اندازهای بلند مدت در نظر 
گرفته می شود، خاطرنشان کرد: تمام تلاش ما این است که سیلاب را در سرشاخه و نقطه 
عامل آسیب، مهار کنیم تا بتوانیم هم افزایی آبی که موجب تخریب می شود را کنترل کنیم.

سیلاب های اخیر به تالاب های قم جان تازه داد
 مدیرعامل آب منطقه ای استان قم  نیز در این میزگرد گفت: سیلاب در قم موجب رفع 

نگرانی از ریزگرد تالاب ها شد و جان دوباره ای به آن ها بخشید.
احمد حاج حسینی مسگر اظهار کرد: در حوزه سیلاب باید به سه فاکتور مهم با موضوعات 
شدت، مدت و دامنه بارش توجه کرد که هر سه این فاکتورها از کنترل خارج است و 

نمی توانیم در آن ها دخل و تصرفی داشته باشیم.
وی به میزان بارش 24 میلی متری در مدت زمان 9 دقیقه در قم اشاره و بیان کرد: با این 
حجم بارش، نمی توانیم با سیل مقابله کنیم و فقط می توانیم نسبت به کنترل و مدیریت 

آن اقدام کنیم.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان قم با تأکید بر اینکه تغییر اقلیمی به وجود آمده 
است، تصریح کرد: نمی توانیم با طبیعت مقابله کنیم بلکه محکوم به سازگار کردن خود با 
طبیعت هستیم و لازم است به سمتی حرکت کنیم که در بستر و حریم رودخانه ها و در تقاطع 

با رودخانه ها ساخت و ساز خاصی نداشته باشیم.
وی با تأکید بر اینکه منافع سیلاب در قم از خسارت های آن بیشتر است، خاطرنشان کرد: 

در حال حاضر آب در رودخانه هایی که سال ها در آن ها آبی جاری نبوده روان شده است.
حسینی مسگر با اشاره به نگرانی هایی که برای ریزگردهای نمکی دریاچه ها و تالاب ها 
وجود داشت، خاطرنشان کرد: بارش های بهاری و ورود سیلاب موجب رفع تهدید در این 

مناطق به صورت نسبی شد.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم ؛
ریزگردها در قم کمتر می شوند

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: بیش از 
80 درصد نهاده های طیور به قیمت مصوب یارانه ای در 
این استان به صورت مستقیم بین مرغداران توزیع می شود 

تا نظارت و پایش های کافی بر قیمت مرغ صورت گیرد. 
عباس پورمیدانی روز پنجشنبه در کارگروه تنظیم بازار، 
افزود: جلسه هایی با اتحادیه مرغداران برگزار و قرار شد به 
ازای نهاده هایی که به قیمت یارانه ای بین مرغداران توزیع 
می شود، تعهد کتبی گرفته شود تا مرغ را به قیمت مصوب 

وارد بازار کنند.
وی با اشاره به این که این مساله در حال مدیریت است و 
مشکل خاصی نیست، ادامه داد: تا چند روز آینده نیز نهاده 
های طیور در قالب سامانه توزیع خواهد شد تا میزان نهاده 

هایی که در استان توزیع می شود، قابل رصد باشد.
به گفته وی، هم اکنون 2 هزار تُن سویا در انبارهای قم 
موجود است و یک هزار و 200 تُن نیز وارد استان خواهد 
برای  پیشنهادهایی  کرد:  خاطرنشان  پورمیدانی  شد. 
پایداری قیمت مرغ به تهران ارائه شده است تا قیمت را 

منطقه ای و با توجه به شرایط هر استان در نظر بگیرند.
وی بیان کرد: از سوی دیگر با کشتارگاه های استان های 
همجوار هماهنگی های خوبی انجام شده تا در صورت 
نیاز، مرغ وارد قم شود. وی با بیان این که در حال حاضر 
است،  تر  پایین  قیمت مصوب  از  استان  در  مرغ  قیمت 
افزود: قیمت مرغ کمتر از 11 هزار و 500 تومان است و در 

صورتی که قیمت مرغ به 10 هزار تومان کاهش یافت باید 
بتوانیم از تولیدکننده نیز حمایت نماییم.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی قم خاطرنشان کرد: در 
سال گذشته بیش از 44 هزار تُن گوشت قرمز در استان 
تولید شد که 40 درصد نیاز قم بود و 60 درصد دیگر به 

خارج از استان صادر شد.
به گفته وی، روزانه 70 تُن مرغ در قم تولید و به همان 

میزان نیز مصرف می شود.
*شکر با اولویت تامین نیاز خانوار در قم توزیع شود 

معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع انسانی 
استانداری قم  نیز در این جلسه گفت: شکر باید به نیاز 
کافی وارد استان شود و علاوه بر بهره مندی همه صنوف از 

این کالا، اولویت توزیع، تامین نیاز خانوارها باشد. 
مهرداد غضنفری روز پنجشنبه در کارگروه تنظیم بازار با 
اشاره به کمبود شکر در چند ماه گذشته، افزود: سازمان 
های مربوطه مکلف هستند این کالا را به میزان کافی وارد 

استان نمایند تا بازار به تعادل برسد.
وی اضافه کرد: توزیع شکر از طریق کارخانه ها طوری 
تنظیم شود که سهم خانوار در نظر گرفته و بین صنوف از 
جمله شیرینی پزی ها و سوهان پزی ها با اولویت توزیع 
افزایش قیمت خرما در  به  اشاره  با  شود. وی همچنین 
بازار، گفت: با توجه به این که مصرف خرما در ماه رمضان 
افزایش چشم گیری پیدا می کند، باید بر نحوه توزیع و 

قیمت آن نظارت کافی صورت گیرد.
غضنفری افزود: سازمان تعاون روستایی آمادگی داشته 
باشد در صورت کمبود خرما، نیاز بازار را با حداقل قیمت 

تامین نماید.
وی با تاکید بر تامین کالاهای اساسی و پرمصرف مردم 
به قیمت مصوب در ماه رمضان، گفت: باید پایداری قیمت 
کالاهای اساسی را در نظر گرفت و زمانی که ثبات قیمت 

ایجاد شد، نظارت همچنان ادامه داشته باشد.
وی تصریح کرد: در کارگروه تنظیم بازار صرفا به دنبال 
از  حمایت  ما  وظیفه  و  نیستیم  خاص  قشر  از  حمایت 

تولیدکننده و مصرف کننده می باشد.
معاون استاندار قم با انتقاد از تقابل و فرافکنی برخی 
دستگاه های مسئول در کارگروه تنظیم بازار، افزود: حفظ 
یکپارچگی در این کارگروه از اصول مهمی است که همه 

دستگاه های عضو باید رعایت نمایند.
*نیاز ماهیانه خانوارهای استان قم به شکر  یک هزار 

تُن می باشد 
نیز گفت:  و تجارت قم  رئیس سازمان صنعت، معدن 
طرح ویژه نظارتی ماه رمضان توسط اتاق اصناف و سازمان 
صمت انجام و بر قیمت کالاهای اساسی ماه رمضان نظارت 
تامین شکر نیز  خواهد شد. محمود سیجانی در زمینه 
افزود: نیاز ماهیانه خانوارهای استان قم یک هزار تُن می 
باشد و بسته های شکر به وزن 900 گرم با قیمت مصوب 

چهار هزار تومان در بازار موجود می باشد.
 مدیرکل غله و خدمات بازرگانی قم گفت: مشکل ترخیص 
کشتی ها، تعطیلی ریل جنوب و آبگرفتگی جاده ها باعث 
شده حمل محموله شکر از بنادر به سمت کارخانه ها با 
وقفه مواجه شود. بهزاد رادمنش با بیان این که تحویل شکر 
در هفته آینده سرعت می گیرد، افزود: چهار هزار و 646 
تُن شکر ویژه ماه رمضان برای قم تخصیص یافته است که 
از چهار کارخانه وارد استان خواهد شد. وی اضافه کرد: در 
حال حاضر، حدود 400 تُن شکر در انبارهای قم موجود 
است. وی همچنین با اشاره به تعیین قیمت شیرینی و 
سوهان، گفت: آرد به قیمت مصوب یک هزار و 200 تومان 
و شکر به قیمت سه هزار و 100 تومان در اختیار اتحادیه ها 
قرار می گیرد، ولی سوهان کیلویی 80 هزار تومان در بازار 

عرضه می شود.

رضا ملک زاده به عنوان مدیرکل جدید دفتر امور اجتماعی و فرهنگی استانداری قم، روز 
پنجشنبه در جلسه ای با حضور استاندار قم معرفی شد. 

استاندار قم در این جلسه با اشاره به اهمیت حوزه اجتماعی اظهار داشت: حجم کار و 
فعالیت ها در این بخش قابل توجه بوده و البته خدمات مناسبی هم صورت گرفته است.

بهرام سرمست، کاهش آسیب های اجتماعی را یکی از برنامه های راهبردی استان عنوان 
کرد و با اشاره به مسؤلیت مهم دفتر اجتماعی در این برنامه افزود: باید با برنامه ریزی مناسب 
و استفاده موثر از ظرفیت های موجود از جمله نخبگان حوزه و دانشگاه و سازمان های 
مردم نهاد، زمینه را برای پیشبرد شایسته برنامه ها و کاهش دغدغه ها و مخاطرات اجتماعی 
فراهم کرد. وی همچنین با اشاره به سوابق درخشان ملک زاده در سازمان امور اجتماعی 

وزارت کشور ابراز امیدواری کرد: با برنامه ریزی و بهره گیری از ظرفیت های فعالان حوزه 
اجتماعی کاهش آسیب ها و ارتقاء فعالیت های اجتماعی در استان قم را شاهد باشیم. 
سید محمدرضا هاشمی، معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم نیز در این 
جلسه با تاکید بر نقش مهم و اثرگذار مسائل اجتماعی بر حوزه های مختلف تصریح کرد: 
دفتر اجتماعی استانداری تمام تلاش خود را در جهت افزایش تعاملات، توسعه خدمات و 

نیز کاهش آسیب های اجتماعی بکار خواهد گرفت.
در پایان این جلسه استاندار قم ضمن تقدیر و تشکر از زحمات عطاء الدین قاسمی، 
مدیرکل سابق دفتر اجتماعی استانداری قم، وی را به عنوان مشاور استاندار منصوب و ملک 

زاده را به عنوان مدیرکل جدید این دفتر معرفی کرد.

رئیس جهاد کشاورزی استان قم: 

80 درصد نهاده یارانه ای طیور در قم مستقیم توزیع می شود 

مدیرکل جدید دفتر امور اجتماعی استانداری قم معرفی شد 
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وینفرد چاره ای جز توافق با ما ندارد؛ 

فتحی: صد درصد قرارداد شفر یک طرفه بود

 مدیرعامل باشگاه استقلال با تاکید بر اینکه یک مربی خارجی هدایت این تیم را برای 
فصل آینده بر عهده می گیرد، گفت: رایزنی در این زمینه آغاز شده است. 

امیر حسین فتحی در مورد وینفرد شفر و آنچه در مجموع منجر به تصمیم باشگاه استقلال 
برای کنار گذاشتن این مربی شد، گفت: شفر از مربیانی خوبی بود که وارد ایران شد. از 
میان مربیانی که در باشگاه استقلال بودند، شفر رزومه بهتری داشت. انصافاً زحمت زیادی 
کشید اما بضاعتش در همین حدی بود که دیدید. وی با بیان اینکه به خاطر نوساناتی که 
باشگاه استقلال در عملکرد و نتیجه گیری داشت و در کل تغییرات مکرری که در تیم با آن 
مواجه می شدیم، تصمیم به قطع همکاری گرفتیم ادامه داد: می خواهیم به نحو مطلوب از 
نیروهای خود استفاده کنیم و به جایگاه بهتری برسیم. مدیرعامل باشگاه استقلال در مورد 
بسیاری اتفاقات که در رابطه با قطع همکاری با شفر افتاد و اینکه موضوع چندبار تکذیب 
و تأیید شد، گفت: آخرین دیدار استقلال با مربیگری شفر ساعت ۱۰:۳۰ شب در مشهد 
تمام شد. قبل از این بازی می دانستیم که اگر نتیجه نگیریم باید تصمیم جدیدی بگیریم. 
در بازگشت به تهران با اعضای هیأت مدیره صحبت کردیم و به جمع بندی رسیدیم که با 
شفر قطع همکاری کنیم. بعد از این جمع بندی بود که موضوع را به صورت رسمی توسط 
باشگاه اطلاع رسانی کردیم. حتی تاکید شد که شفر نمی تواند به محل تمرین بیاید.  وی 
در مورد موضوع ممانعت از ورود شفر به محل تمرینات استقلال بعد از قطع همکاری با 
او نیز توضیح داد و یادآور شد: به شفر گفته شود به محل تمرینات نیاید اما ظاهراً وی بی 
اطلاع بود. اینگونه گفته بود که موضوع به او ابلاغ نشده به همین دلیل بلافاصله نامه ای 
در این زمینه تهیه شد. از طریق واتساب برای پسر او هم ارسال شد. این پیام ارسالی رؤیت 
شده بود اما بازهم شفر اصرار داشت که به تمرینات باید. کاری که غیرحرفه ای بود. فتحی 
تاکید کرد: به راننده شفر گفته بودیم که او را به محل تمرینات نبرد اما ظاهراً این مربی 
تهدید کرده بود که اگر وی )راننده تاکسی( این کار را نکند، با تاکسی می رود. خلاصله 
اینکه شفر با عملکرد غیرمنطقی و غیرحرفه ای برای باشگاه جو و حاشیه ایجاد کرد. شفر 
۵۰ سال مربیگری کرده است. قطعاً طی این مدت مراسم معارفه و تودیع زیادی داشته و 
دیده است. نمی دانم این برخورد او چه معنایی داشت. مدیرعامل باشگاه استقلال با بیان 
اینکه بعد از دربی تهران هم جلسه ای در مورد تعیین تکلیف شفر داشتیم، تصریح کرد: آن 
زمان به این جمع بندی رسیدیم که به شفر فرصت بیشتری بدهیم. به هر حال دو بازی مهم 
و حساس در لیگ برتر و لیگ قهرمانان در پیش داشتیم و نمی خواستیم که مشکلی پیش 
بیاید. در لیگ قهرمانان شانس صعود داشتیم. به هر حال همه جوانب را در نظر گرفتیم و 
سپس تصمیم گرفتیم. »آیا بعد از دربی شرایط برای برکناری شفر مهیاتر نبود؟ شاید اگر آن 
زمان این تصمیم را می گرفتید حاشیه های کمتری ایجاد می شد؟«، وی در پاسخ به این 
پرسش گفت: در تصمیم گیری خود مصالح باشگاه را در نظر گرفتیم. اگر بعد از دربی شفر 
را کنار می گذاشتیم شاید افکار عمومی با ما بود اما نمی توانستیم حساسیت های بازی های 
پیش رو نادیده بگیریم. بر اساس منطق، تدبیر و منفعت باشگاه و رضایت هواداران این کار 
را کردیم. مدیرعامل باشگاه استقلال همچنین در مورد مبلغ قرارداد شفر هم گفت: یکی از 
مواردی که مجموعه باشگاه استقلال را دچار مشکل کرد و در نهایت مجبور به این تصمیم 
شدیم، همین موضوع قرارداد بود. قرارداد منعقد شده با شفر صد در صد غیرحرفه ای بود. 
در دنیای فوتبال مرسوم نیست قراردادی بسته شود و در آن مربی حق فسخ داشته باشد 
اما باشگاه اصلًا چنین حقی را نداشته باشد. جای تعجب است. هیچ تبصره برای باشگاه 
و برای فسخ قرارداد تعیین نشده بود. امسال بالای یک میلیون دلار قرارداد وینفرد شفر 
بود. در جام جهانی هفت هشت مربی قراردادی با این مبلغ داشتند. فتحی همچنین در 
مورد وضعیت وضعیت ساشا پسر وینفرد شفر و وضعیت قرارداد او نیز گفت: ساشا به عنوان 
آنالیزور و با رقم بالا به استقلال اضافه شد در حالیکه رزومه ای در این زمینه نداشت. در این 
مورد و دلیل آن باید از باید از مدیران گذشته سوال کرد. شخصاً ورودی نداشتم چون فقط 
وارث بودیم. فقط اینکه اگر قراردادی شفاف باشد مشکلی پیش نمی آید. وقتی آمدیم با 
قراردادهایی مواجه شدم که طبق آنها هیچ کاری نمی توانستم انجام دهیم درحالیکه شفر 
هر کاری می توانست انجام دهد. البته حتماً دوستان مان نیت خیر داشتند. شاید هم تحت 
تأثیر شرایط مجبور بودند چنین قراردادهایی داشته باشند. وی با تاکید بر اینکه قول داده 
ام با کمترین هزینه ممکن پرونده شفر را به سرانجام برسانیم، گفت: باید از طریق راه های 
دیپلماسی موجود این موضوع را پیگیری کنیم. به زودی جلسه با شفر خواهیم داشت. به 
نظر می رسد شفر هم چاره ای جز این ندارد که با ما همراهی داشته باشد و موضوع را تمام 
کند. به هر حال باید پرونده وضعیتش مشخص شود تا بتواند جایی برود. فتحی هرگونه 
اقدام برای جابه جایی بازیکن و در کل تخلفات اخلاقی از سوی شفر در این زمینه را تکذیب 
کرد و گفت: شفر مشکل حاشیه ای و اخلاقی نداشت. قطعاً توافق می کنیم که به بهترین 
ممکن این پرونده همکاری با او را ببندیم. متأسفانه قرارداد شفر، دستیار وی و ساشا برای 
سال بعد هم است. ساشا قرار بود با تیم به قائم شهر هم برود اما گفت بیمارم. گواهی پزشک 
هم آورد و من موافقت کردم که نرود. مدیرعامل باشگاه استقلال همچنین در مورد وضعیت 
الله یار صیاد منش که شفر روی او تاکید زیادی داشت، گفت: بحث تبلیغاتی او زیاد بود 
و آنها را شفر به راه انداحت. این بازیکن مانند خیلی از بازیکنان دیگر بود. بازیکن خیلی 
خوبی است اما مسائل حاشیه ای داشت که نمی خواهم ورود کنم. مگر یک باشگاه چه 
منابع درآمدی دارد؟ یکی بخش از تلویزیون است که در ایران معنا ندارد. دیگری تبلیغات 
محیطی است که در این مورد هم از سازمان لیگ بپرسید چقدر به ما داده است. راه دیگر 
درآمدزایی ترانسفر بازیکن است که باشگاه استقلال در این زمینه فعالیت هایی خواهد 
داشت. صیادمنش و چند بازیکن در آستانه ترانسفر شدن هستند. با مصلحت باشگاه این 
اتفاق می افتد و هزینه انتقال آنها برای بازیکنی مانند پاتوسی می شود. پاتوسی بازیکن ما 
است و یک فصل دیگر قرارداد دارد. پاتوسی های دیگر هم به جمع ما اضافه می شوند. 
وی ادامه داد: البته استقلال از نیم فصل قصد خرید چند بازیکن داشت. طی این مدت 
اما صیادمنش به دلایلی که جای بحث ندارد، خیلی زیاد بولد شد. شما اما سرچ کنید 
ببینید چند بازی انجام داد؟ البته قرارداد استقلال با گرو و نویمایر هم بلندمدت بود اما 
مذاکراتی شد و بدون یک ریال اضافه، قرارداد فسخ شد. در کل نسبت به قراردادهایی که 
در زمان خودمان منقعد شد، پاسخگو هستیم. وی از چند بازیکن دیگر مانند رضا کریمی، 
تیموری، تقی پور، مرادی، خادم پور و… یاد کرد و گفت: ببینید این بازیکنان کجا هستند 
در حالیکه مانند صیادمنش بودند. اصلًا انتقال بازیکن به سرمربی تیم هیچ ارتباطی ندارد، 
در حوزه اختیارات باشگاه است. حوزه اختیارات مربی فقط در مستطیل سبز است. باید 
در قراردادها این موضوع به مربیان تفهمیم شود که شما سلطان مستطیل هستید و لا غیر. 

هیچ بازیکنی را نمی توان به زور نگه داشت حتی اگر قرارداد ۱۰ ساله داشته باشد.
*فرهاد مجیدی تمایل زیادی به سرمربیگری استقلال ندارد

امیرحسین فتحی که در برنامه ورزش و مردم حضور داشت، در ادامه صحبت های خود 
پیرامون وضعیت سرمربی استقلال برای فصل آینده گفت: باشگاه به دنبال جذب یک 
سرمربی خارجی بزرگ برای فصل آینده است. مربی که انگیزه داشته باشد و سبک کارش 
شبیه به ما باشد. در این زمینه چهارشنبه نشستی داشتیم. سرمربی استقلال باید روی 
آکادمی و فعالیت های آن هم نظارت لازم را داشته باشد. وی با بیان اینکه فرهاد مجیدی 
تمایل زیادی به سرمربیگری استقلال ندارد، ادامه داد: رایزنی برای جذب مربی خارجی 
را آغاز کرده ایم. شب گذشته هم این موضوع را پیگیری کردیم. تا ۴ صبح در حال مشاوره 
و بررسی رزومه مربیان بودم. در این زمینه خیلی از پیشکسوتان هم بدون چشمداشت 
به ما گزینه معرفی می کنند. البته هنوز گزینه مشخص نداریم اما در کل تلاش می کنیم 
با مربی بعد قرارداد خوبی منعقد کنیم. فتحی با بیان اینکه وظایف خود را به خوبی می 
دانم، خاطرنشان کرد: کار فنی جدا است و کار باشگاه داری هم جدا از آن است. امیدواریم 
یک مربی خوب و توانمند جذب کنیم و اینکه باشگاه استقلال را به آنچه استحقاقش را 
دارد، برسانیم. وی در ادامه با بیان اینکه استقلال هنوز در لیگ قهرمانان آسیا شانس دارد، 
یادآور شد: هیچ کسی تصور نمی کرد که تیم های سپاهان و تراکتور سازی در لیگ برتر 
نتایج خود را واگذار کنند و استقلال در جدول صعود داشته باشد. اگر استقلال از دیدار 
با پدیده نتیجه کامل گرفته بود، امروز یکی از مدعیان بودیم. مدیرعامل باشگاه استقلال 
در مورد موضوعات مطرح شده در رابطه با کمپ که بعد از دیدار با پرسپولیس و شکست 
در این بازی مطرح شد، گفت: مشکل ما را پرسپولیس هم داشت. زمانِ دربی نیمی از 
کشور درگیر سیل بود. در تهران هم خیلی از زمین ها دچار آب گرفتگی بود. هر دو تیم 
در زمین هایی با شرایط مشابه تمرین داشتند؛ در زمین هایی با چمن مصنوعی و باتلاق. 
وی همچنین در مورد صحبت های مطرح شده در مورد پنالتی تیم استقلال در دیدار برابر 
پرسپولیس و نقش رحمتی در انتخاب زننده آن گفت: رحمتی در این موضوع هیچ نقشی 
نداشت. طبق آنچه در عکس هم مشخص بود، منشأ قصد داشت پنالتی را بزند که رحمتی 
گفته بود مربی اعلام کرده پاتوسی یا ایسما این توپ را بزنند. این شایعه ها از طرف کسانی 
که استقلال و رحمتی را دوست ندارند، مطرح می شود. البته شفر هم بعد از بازی موضع 
خوبی نداشت. فتحی همچنین با بیان اینکه کمپ حجازی زیر کشت رفته اما هنوز برای 
تیم بزرگسالان قابل استفاده نیست، خاطرنشان کرد: البته امسال بازسازی های لازم را در 

کمپ انجام می دهیم.
 این کار هفت هشت میلیارد هزینه دارد. طی این مدت هم کسانی زمین و کمپ و هتل 
و … را بهانه کردند که استقلال را دوست نداشتند. مدیرعامل باشگاه استقلال همچنین 
با بیان اینکه زمان انقعاد قرارداد با شفر دلار به قیمت ۴ هزار و ۵۰۰ تومان بود در مورد 
مطالبات این باشگاه از اسپانسرها گفت: دوستان مبالغی را از قبل گرفته بودند و پیش 
خور کرده بودند. این پول ها برای باشگاه خرج شد. فتحی همچنین با بیان اینکه ۸۰۰ 
- ۷۰۰ هزار دلار استقلال در فیفا بلوکه شده است، تصریح کرد: سهم استقلال از حضور 
بازیکنانش که در جام جهانی که برای تیم ملی بازی کردند، حدود ۸۰۰ - ۷۰۰ هزار تومان 
می شود. این مبلغ در فیفا بلوکه شده است. البته نیمی از آن به پروپیچ می رسد. جای 
تأسف دارد؛ قرارداد بازیکنی که می توانستیم با ۳۰ هزار دلار فسخ کنیم به خاطر شکایت او 

باید ۴۰۰ - ۳۰۰ هزار دلار پرداخت کنیم.

افشاگری بی سابقه علی دایی درباره مدیرعامل باشگاه سایپا

سه بار اخراج شدم؛ هر سه بار غیر ورزشی!

سرمربی سابق تیم فوتبال سایپا با بیان اینکه قبل از بازی با ذوب آهن اخراج شده 
بود، افشاگری بی سابقه ای علیه مدیرعامل باشگاه سایپا داشت و به خبر مذاکره اش 
با باشگاه تراکتورسازی واکنش نشان داد گفت : سه بار در فوتبال اخراج شدم و هر سه 
بار غیر ورزشی بود. یکبار رئیس جمهور مرا از تیم ملی برکنار کرد؛ یکبار وزیر ورزش از 
پرسپولیس و یکی هم الان. آقایانی که مرا اخراج کردند کجا هستند. نمی دانم چه 

کسانی مرا اخراج کردند. دیروز روز تولد دوباره ام بود. انگار دوباره از مادر متولد شدم.
علی دایی روز  پنجشنبه با تصمیم مدیران باشگاه و کارخانه سایپا از سرمربیگری تیم 
فوتبال این باشگاه برکنار شد. دایی بعد از برد سایپا مقابل ذوب آهن انتقاداتی را نسبت 
به تصمیمات مدیریتی باشگاه و کارخانه داشت و از مشکلات مالی و سنگ اندازی 

های معاون و مدیرعامل باشگاه گلایه کرده بود.
دایی دیروز در یک نشست خبری حاضر شد و در این خصوص تصمیم باشگاه سایپا 

صحبت کرد.
*قبل از بازی ذوب آهن اخراج شده بودم

دایی گفت: روز پنجشنبه خیلی از خبرنگاران با من تماس گرفتند و خواستار مصاحبه 
بودند. برای همین تصمیم گرفتم در کنار شما باشم تا صحبت ها را خودم داشته باشم و 

کسی از من نقل قول نکند. دوست داشتم خودم با شما صحبت کنم.
وی درباره دلیل اصلی برکناری اش گفت: حق طبیعی یک باشگاه است که مربی 
اش را اخراج کند. خدا را شکر می کنم به خاطر احقاق حق اخراج شدم. جز این چیزی 
نیست. شاید شما خیلی چیزها را ندانید. من قبل از بازی با ذوب آهن اخراج شده 

بودم.
وی افزود: بین چند بازیکن تیمم صحبت شده بود. می توانید از ابراهیم صادقی 
و دکتر چشمه سری سوال کنید. دکتر چشمه سری به صادقی گفته بود قرار است 
جای علی دایی را بگیری؟ دو روز پیش صادقی زنگ زد و گفت بازی مهمی داشتیم 
نمی خواستم فکرتان را مشغول کنم. باشگاه به من چنین چیزی نگفته است ولی دکتر 
چشمه سری گفت من سرمربی می شوم. صادقی گفت می خواستم به شما بگویم که 

اگر این اتفاق افتاد تا الان باشگاه با من حرف نزده است.
دایی تاکید کرد: هم صادقی تماس گرفت و گفت باشگاه به من زنگ زد. برای 

صادقی آرزوی موفقیت کردم.
*از اسم کارگر سنگر ساختند

وی یادآور شد: آقایان دلایلی آورده اند که خودم در آن مانده ام. در حکم اخراجم از واژه 
مقدس کارگر سو استفاده کردند. از این واژه سنگر ساختند و پشت سرش قائم شدند. 
همیشه کنار کارگر بوده ام. افتخارم این است. از آقایان می پرسم شما کجا بودید؟ 
حداقل من علی دایی سال ها به خاطر کاری که انجام دادم، دل کارگران را خوشحال 
کردم. در تیم ملی شاید خیلی اوقات اتفاقاتی افتاده که به کمک همبازی هایم دل 

کارگران را خوشحال کنیم. آقایانی که ادعا دارید کجا بودید؟
سرمربی سابق سایپا تصریح کرد: چون حرف حق زدم اخراج شدم. مگر به کسی 
توهین کردم؟ اصلًا اسم کارگر این وسط آوردم؟ گفتم حق مرا ندهید ولی حق بچه ها را 
بدهید. کجای حرفم نادرست بوده است. شاید ناراحت شده اند چون از آقای قلعه بانی 
و هاشمی تعریف کردم. افتخار می کنم. صد سال دیگر هم زنده باشم می گویم دو مرد 

بودند که به من در سال اول مربیگری کمکم کردند و توانستیم با سایپا قهرمان شویم.
*با افکار مردم بازی نکنید

دایی گفت: من خودم کارگری کرده ام و افتخار می کنم. آقایان شما برای کارگران چه 
کار می کنید؟ قیمت محصولاتتان ۵ برابر شده آیا حقوق کارگران افزایش یافته است؟ 
اگر کارگران از اخراجم خوشحال شده اند وجدانم راحت است که حداقل با اخراجم 
آنها را خوشحال کردم. مردم را فریب ندهید. با افکار مردم بازی نکنید. همه ما تعهداتی 
داریم که باید انجام بدهیم. در باشگاه به تعهداتمان عمل کرده ایم. تیمی که شاید در 
تاریخ باشگاه سایپا کم هزینه ترین تیم است الان در رده هفتم جدول بوده است. سال 
قبل هم چهارم شدیم و به لیگ قهرمانان آسیا رفتیم. یکسری جوان به فوتبال معرفی 
کردم. به تعهداتم عمل کردم. خواستار این شدم که شما! باشگاه سایپا! به تعهداتتان 

عمل کنید. این کجایش بی احترامی به کارگر است؟
*سه بار اخراج شدم؛ هر سه بار غیر ورزشی!

وی تصریح کرد: آقایانی که چنین صحبت هایی می کنید چه زمانی تعهداتتان را 
نسبت به مردم انجام داده اید؟ هر روز یک چیزی می گوئید. پول مردم را گرفته اید و به 

تعهداتاتن عمل نکردید. طرف یک ماشین ثبت نام کرده ولی شما یک اتومبیل دیگر 
به او می دهید. جلوی کارخانه شما تحصن مردم بوده است نه جلوی خانه و محل کار 
من! مثل اینکه فراموش کرده اید. متأسفانه از کسی تعریف کرده ایم که همه شهادت 
می دهند در کارخانه سایپا، بهترین دوران کارخانه مربوط به دوره قلعه بانی بوده است. 

اما شاید از این چیزها نگرانیم و ناراحت می شویم.
دایی گفت: هاشمی و قلعه بانی همیشه به ما کمک کردند. مگر می توانیم بگوییم 

اینها بد بوده اند. تمام این پشت میز نشستن ها جایگاه و ارزشی ندارد.
سرمربی سابق سایپا گفت: سه بار در فوتبال اخراج شدم و هر سه بار غیر ورزشی بود. 
یکبار رئیس جمهور مرا از تیم ملی برکنار کرد؛ یکبار وزیر ورزش از پرسپولیس و یکی هم 
الان. آقایانی که مرا اخراج کردند کجا هستند. نمی دانم چه کسانی مرا اخراج کردند. 
دیروز روز تولد دوباره ام بود. انگار دوباره از مادر متولد شدم. سخت است با کسانی 
کار کنید که دوست نداشته باشند موفق باشید. فکر می کنید بعد از بازی با ذوب آهن 
در نشست فنی خودمان چه چیزی به بازیکنانم گفتم؟ گفتم ما تنها هستیم و کسی 
دور ما نیست. خیلی ها دوست دارند شما ببازید ولی به خاطر خودتان و کسانی که 
دوستشان دارید بهترین بازی را انجام بدهید. درود به شرف بازیکنانم که یک بازی بی 

نظیر را انجام دادند.
وی گفت: سرم را زیر بیرق هیچکس خم نمی کنم. نه چپی و نه راستی. فقط زیر 
بیرق آقا امام حسین هستم نه هیچکس دیگر. اگر اینجا هستم خودم بوده ام با کمک 
شما و مردم. کسی مرا هل نداده و کمک نکرده است. با کار کردن درس خواندم ولی 
وجدانم راحت است تا الان نه به ناموس کسی چپ نگاه کرده ام، نه به مال کسی چشم 
داشتم. تا جایی که می دانم یک ریال مال حرام به زندگی ام نیامده است. هیچ چیز 
ندارم. فقط آرامش دارم و آنرا با هیچ چیز عوض نمی کنم. شاید بعد از این مصاحبه هم 
بعضی از آقایان که در مملکت قدرت دارند، کمی آرامشم را به هم بزنند ولی پی آنرا به 

تنم مالیده ام.
*افشاگری بی سابقه علیه مدیرعامل باشگاه سایپا

دایی در ادامه صحبت هایش از شخصیت مدیرعامل باشگاه سایپا افشاگری کرد. 
تصریح کرد: مصطفی مدبر مدیرعامل باشگاه برای من حضور حقیقی ندارد. تا جایی 
که ذهن ناقصم یاری می کند و من ایشان را می شناسم از زمانی که ریاست حراست 
سازمان صدا و سیما را بر عهده داشت، نامش سردار غفور بوده است. برای من جالب 
بود که مدبر را برای اولین بار در برنامه نود دیدم و گفتند مصطفی مدبر رئیس سازمان 
توسعه و تجهیز! تلویزیون را نگاه نمی کردم ولی صدا آشنا بود. وقتی تلویزیون را دیدم، 
متوجه شدم همین سردار غفور خودمان و اردبیلی است! اینکه ایشان چطور مصطفی 
اینجا بود و  از سازمان ثبت احوال  برایم سوال است! کاش یکی  مدبر شده است 

می توانستم سوال کنم آیا یک نفر می تواند کل اسم و فامیلش را عوض کند؟
وی گفت: شنیده بودم به ندرت افرادی فامیلی را عوض کنند و شاید هم اسم را. اینرا 
آدم های حقوقی می دانند. مگر می شود با عوض کردن شناسنامه، گذشته طلایی و 
شخصیتت را عوض کنی! متأسفانه موقعی نامه اخراجم به دستم رسید که به کسی 
دسترسی نداشتم. از شنبه پیگیری می کنم. کسی که به اسم مدبر نامه را امضا کرده و 
قبلًا سردار غفور بوده، می تواند مرا اخراج کند؟ من ایشان را به این اسم نمی شناسم. 

نمی دانم چه اتفاقاتی می افتد. انگار یکی نمرده باشد و برایش گواهی فوت بگیرند!
*سابقه درگیری با مدبر در یک پرونده دادگاهی

سرمربی سابق سایپا یادآور شد: سال ۸۵ یک خانم ۳۰۰ میلیون پول مرا خورده بود. 
ایشان خودش را از دوستان و آشنایان آقای غفور )مدبر( عنوان می کرد. پرونده هایش 
هم هست. از آن موقع این آقا را شناختیم. وقتی گفتم کسانی به باشگاه آمدند که با 
من خصومت داشتم، اینها را می گفتم. در دادگاه هم با تیم حفاظتی ایشان به مشکل 
خوردیم. از سال ۸۵ که محکومیت این خانم را گرفتم و مدت ها در زندان بود و از زندان 
فرار کرد و دوباره گرفتیم و بازهم فرار کرد، ایشان را می شناسم. از آن موقع مدبر را به 
این اسم می شناختم. اینکه چطور غفور از آنجا رئیس سازمان توسعه و مدیرعامل سایپا 
شد را نمی دانم. مگر ایشان فعالیت ورزشی داشت؟ باید فردا استعلام بگیرم که حکم 
اخراج و به قول خودشان فسخ قرارداد را می شود با حکم ایشان و با نام دیگری صادر 

شده است را بگیرم یا خیر.
دایی درباره اینکه بهتر نیست خودش تیم بخرد و سرمربی باشد؟ گفت: خیر، آنقدر 
سرمایه ندارم که بخواهم باشگاه تشکیل بدهم. مطمئناً در این حد نیستم. عاشق 

فوتبال هستم ولی این بخشی از زندگی ام است.
وی درباره اینکه در بیشتر تیم هایی که کار می کند مشکل مالی دارد، تصریح کرد: 
سال قبل پیشنهاد سایپا را به خاطر آقای درویش مدیرعامل تیم که دوستم است قبول 
کردم و کمترین هزینه را پیاده کردیم. قراردادی که من بستم خنده دار است. مطمئناً 
به خاطر خیلی چیزهای دیگر به باشگاه آمدم نه به این خاطر که به پول آنچنانی برسم. 
حرف شما درست است و آدم باید در انتخاب هایش بحث دوستی و رفاقتش را کنار 

بگذارد.
*به آن بالایی وصل هستم

اینکه ممکن  و  باشگاه  این  پرونده مدیرعامل  سرمربی سابق سایپا در خصوص 
است یک عده آرامشش را به هم بزنند، گفت: دنبال این نیستم که به نتیجه برسانم. 
قراردادمان را فسخ کرده اند. می رویم حق و حقوقمان را بگیریم. مگر از آدم هایی که 
به این و آن وصل هستند می ترسم؟ انگار صحبت هایم را نشنیدید. مگر از این آدم ها 
می ترسم که بخواهم فکر آرامشم را بکنم. اگر به بنده خدا وصل است، من به آن بالایی 
)خدا( وصلم. خنده دار است آدم از بنده خدا بترسد. در این مملکت خیلی ها به 
بنده های خدا وصل هستند، خیلی ها فکر می کنند می توانند کارشان را پیش ببرند 
ولی تا حدی می توانند. مگر الکی است. نمی دانم بعضی چیزهایی می گوئید که خنده 

ام می گیرد. به تنها چیزی که دلبستگی ندارم این دنیا است.
وی ادامه داد: اگر به دنیا دلبستگی داشتم که وضعیت زندگی ام اینطور نبود. با 
حرف هایی که پشت سرم است یک خانه در تهران دارم، یک ویلا در شمال کشور و 
چند مغازه با شرکایم دارم. دو ماشین هم داریم که سوار می شویم. به جز این ببینید 
بنده چه دارم. یا خانواده ام چه دارد. مگر از کسی می ترسم اما می شود نام هزاران 
نفر را اعلام کرد با حقوق دولتی چه چیزهایی دارند. علی دایی پیش آنها باید »لنگ 
بیندازد«. باید ببینیم چه چیزهایی به اسم زن و بچه آنها است. متأسفانه یکسری آدم ها 
فقط شعار می دهند که ما فدایی مملکت هستیم. فدایی مملکت! چرا چند سال است 
بچه هایت آنطرف آب زندگی می کنند و در ایران نیستند. الان با این دلار، چقدر هزینه 

آنها می شود؟ با این حقوق ها چیزی می رسد؟
دایی گفت: من یک کار شخصی خودم را دارم و یکی هم در فوتبال هستم. نه مشاور 
هستم نه معاون. ۱۰ جا مشاور نیستم که ۱۰ حقوق آنچنانی بگیرم. فقط کار و فوتبالم 

را دارم. همه چیزم مشخص است. اگر کارم خوب باشد خدا را شکر زندگی ام از لحاظ 
مالی بهتر می شود. اگر هم خوب نباشد مثل تمام مردم باید یک مقدار فشار تحمل 

کنیم.
*واکنش به پیشنهاد تراکتورسازی و تیم ملی

دایی درباره توافقش با باشگاه تراکتورسازی تاکید کرد: تا دیروز تیم داشتم و به خودم 
اجازه ندادم با کسی صحبت کنم. چند پیشنهاد جسته و گریخته شده است که با خیال 

راحت به آن فکر می کنم و می توانم مذاکره کنم.
وی در خصوص بی مهری هواداران تراکتورسازی به وی گفت: تا اتفاقی نیفتد 
نمی توانم حرفی بزنم. اول باید صحبت و مذاکره کنم. نه به بار است و نه به دار. کسی 
با من صحبت نکرده است. بحث خانواده ام هم هست. نمی توانم تصمیم یک نفره 

بگیرم. تا چیزی مشخص نشود نمی توانم چیزی بگویم.
سرمربی سابق سایپا درباره بحث تیم ملی هم گفت: از این به بعد می توانم راحت به 
پیشنهاداتم فکر کنم. اگر به نتیجه برسد آدم قبول می کند. به نتیجه هم نرسید خدا پدر 

و مادرشان را بیامرزد که ما را راحت کردند شما قیافه ما را نبینید!
*۱۰ بار جلوی اعتصاب بازیکنانم را گرفتم

دایی درباره فرار رو به جلو مدیران سایپا به خاطر صحبت هایش بعد از بازی با ذوب 
آهن گفت: قرار بود قبل از بازی ذوب آهن برکنار شوم و ربطی به حرفهایم نداشت. 
حرف دل را زدم. نمی توانم حرف دلم را بزنم و بگویم خسته شدم؟ اتفاقی که دیروز افتاد 
قرار بود قبل از بازی ذوب آهن رخ بدهد. خدا را شکر این اتفاق با باخت تیم من همراه 
نشد چون خیلی ها منتظر باخت ما بودند. وجدانم راحت است تمام سعی و تلاشم را 
کردم. از سال قبل تا الان بیش از ۱۰ بار جلوی اعتصاب بازیکنانم را گرفتم. ممنون 

آقایان هستم که چنین کاری را کردند. چیزی که دنبالش بودم را زودتر اعلام کردند.
سرمربی سابق سایپا اظهار کرد: دنبال این هستیم با مردم رو راست باشیم ولی 
همیشه مورد اتهام هستیم. اگر بخواهم بگویم همه چیز گل و بلبل است، خیانت کرده 
ام. نمی توانم چیزی را ببینم و نگویم. افتخار می کنم در مملکت جمهوری اسلامی ایران 
سه بار به خاطر گرفتن حقم، اخراج شدم. این افتخار من است. آدم هایی که فوتبالی 
نیستند و خودروساز هم نیستند. کسی را مدیر کارخانه اتومبیل سازی می گذارند که 
مدیر پتروشیمی بوده است. اینها چه ربطی به هم دارد. خیلی چیزهاست که آدم 
نمی خواهد بگوید و دوست ندارم خیلی مسائل را بگویم. شاید چیزهایی را در دلم 

بگذارم.
دایی درباره اینکه راه حل این مشکل چیست؟ تصریح کرد: من که نباید راه حل 
بگویم. منافع خیلی ها در خطر می افتد من اخراج می شوم. شما چطور نمی دانستید 
مصطفی مدبر از کجا آمد؟ یک نفر شما گفت که مدبر چطور و به واسطه چه کسانی 
آمدند؟ مشکل ما این است. یکهو یک جای دیگر اخراج می شوند و به یکباره جای 
دیگری انتخاب می شوند. چیزهای پیچیده ای در قسمت مدیریتمان داریم. هرکسی 
بیاید آدم های خودش را می آورد. نگاهی به این نداریم که این اقا چه بلد است و چه 

کاره است.
*مردم مربی در حد کی روش می خواهند؛ مدیریت نمی کنم

وی در خصوص سرمربی بعدی تیم ملی و اینکه بهتر است داخلی یا خارجی باشد، 
گفت: من در جایگاهی نیستم که در اینباره حرف بزنم. مردم دوست دارند مربی بزرگ 
خارجی باشد. آیا فدراسیون می تواند با این وضعیت دلار مربی خوب خارجی بیاورد؟ 
مردم دوست دارند مربی خوب خارجی در سطح کی روش بیاید. فکر می کنید چنین 

اتفاقی می افتد؟
دایی در خصوص احتمال مدیریت کردنش در فوتبال اظهار کرد: من برای مدیریت 
به دنیا نیامده ام. کسانی که مرا اخراج کردند الان کجا هستند؟ مطمئن باشید آینده 
بزرگترین قاضی است و همه چیز را نشان می دهد. آینده نشان می دهد علی دایی 
چه کسی بوده است؛ امثال مدبرها چه کسی بوده اند؛ امثال گودرزی ها )وزیر پیشین 

ورزش( چه کسانی بوده اند. نسل های آینده می فهمند.
*خبر اخراجم مثل پلنگ صورتی ۲۴ ساعت زیرنویس شد!

وی در پاسخ به این سوال که آیا فوتبال ایران در شرف ورشکستگی است؟ تصریح 
کرد: از نظر من خیلی از باشگاه ها چنین وضعیتی دارند. نمی دانم چرا نمی خواهیم 
با مردم و سهامداران کارخانه ها رو راست باشیم تا آنها هم وضعیتشان را بدانند. چرا 
سایپا به بدهی های هزار میلیاردی اش اشاره نمی کند تا مردم و سهامدارانش بدانند. 
چرا اینها زیر نویس شبکه خبر نمی شود ولی خبر اخراج من که می دانم این آقا )مدبر( 
در صدا و سیما با چه کسی صحبت کرده است، عین پلنگ صورتی ۲۴ ساعت می آید 
و می رود و زیر نویس می شود! فکر می کنید نمی فهمم؟ به این خاطر گفتم بعضی ها 
دوست دارند آرامش را از من بگیرند با توجه به جاهایی که به آن وصل هستند. جاهایی 

که پایدار نیستند.
*رسیدگی به سومین و آخرین روستای زلزله زده

کرد:  اظهار  کرمانشاه  زدگان  زلزله  برای  اقداماتش  درباره  سایپا  سابق  سرمربی 
می خواهم از مردم و کسانی که کمک کردند تشکر کنم. از اول قصد داشتیم یک 
روستا را بسازیم. خواست خدا بود که الان روستای سوم را شروع کرده ایم و خیلی از 
خانه هایی که رها شده بود را تقویت کردیم و خانه هایی را ساخته ایم. متأسفانه چون 
نمی توانیم از کسی یاری بگیریم و مردم نمی توانند به خاطر قوانینی که هست به ما 
کمک کنند، شاید فقط بتوانیم این روستای آخر را که می سازیم، کارهای بیرونی و 

اسکلتش را انجام بدهیم و کارهای داخلی بماند تا خود مردم انجام بدهند.
دایی درباره مسدود شدن حسابش در این ارتباط گفت: آن حساب که باز شد. 
ناراحت بودیم قبل از اینکه بررسی کنند چنین کاری کنند. حسابم باز شد و مشکلی 

نداریم.
وی درباره احتمال جایگزینی یحیی گل محمدی به جای او در سایپا گفت: این 

مسئله به من مربوط نمی شود. برای همه آرزوی موفقیت می کنم.
*بترسید از آن روز که طشت رسوایی بیافتد

سرمربی سایپا همچنین به وضعیت عادل فردوسی پور و اینکه جای او برای رسیدگی 
به این مشکلات فوتبال خالی است، ادامه داد: الان این را مشکل نمی بینم. اتفاق 
خوبی برایم رخ داده است. مطمئناً عادل به خاطر خیلی از این مسائل بیرون است و 
برنامه ای به او نمی دهند. دایی در پایان صحبت هایش یادآور شد: عزت و ذلت دست 
آن بالایی است. همه چیزم را از آن بالایی دارم. خیلی جاها می خواستند ما را زمین 
بزنند ولی نتوانستند. از این به بعد هم کاری نمی کنند که این رابطه خراب شود. جایگاه 
خودمان را می دانیم. هستند کسانی که در وصف شما بسیار گفتنی ها دارند. اگر لازم 
باشد با مطلب و مدرک همه اینها بیان می شود. آن موقع واویلا می شود! آن موقع 

طشت رسوایی از بالا می افتد و خیلی ها جایی در جامعه نخواهید داشت.

ورزشی

 هافبک مراکشی تیم فوتبال آژاکس 
با باشگاه بایرن مونیخ به توافق رسید.

»یونایتد  سایت  گزارش  اساس  بر   
بایرن  باشگاه  نمایندگان  یوروپ«، 
مونیخ با حکیم زیاش به توافق شخصی 
رسیده اند و اکنون تنها توافق دو باشگاه 
بایرن و آژاکس برای عملی شدن این 
مراکشی  ستاره  است.  نیاز  انتقال 
آژاکس که فصل خیلی خوبی را با این 
تیم سپری کرده، در حال یادگیری زبان آلمانی است. زیاش ۲6 ساله که تا پایان 
ماه ژوئن ۲۰۲۱ با آژاکس قرارداد دارد، مورد توجه باشگاه های بزرگ اروپایی از 
جمله تاتنهام، منچسترسیتی، بوروسیا دورتموند و یوونتوس قرار دارد. این هافبک 
مراکشی که در سال ۲۰۱6 از توئنته هلند به آژاکس ملحق شد، این فصل در ۳9 
بازی از رقابت های مختلف برای این تیم به میدان رفته و ۱9 گل نیز به ثمر رسانده 

است.

بازی  در  یوونتوس  آلمانی  هافبک 
امشب این تیم با تورینو غایب است.

 با اعلام رسمی باشگاه یوونتوس، نام 
تیم  این  بازیکنان  لیست  از  جان  امره 
موله  دلا  دربی  در  تورینو  با  تقابل  برای 
کنار گذاشته شد. این هافبک آلمانی از 
ناحیه عضلانی دچار مصدومیت شده و 
قادر به همراهی بانوی پیر در دربی تورین 

نیست.
با تصمیم ماسیمیلیانو آلگری به جای امره جان، نام سیمونه موراتوره ۲۰ ساله در 
لیست یووه برای تقابل با تورینو قرار گرفته است، بازیکنی که این فصل ۳6 بازی برای 

تیم زیر ۲۳ سال یوونتوس انجام داده است.  
یوونتوس که پیش از این قهرمانی اش در رقابت های فصل جاری سری A ایتالیا را 
قطعی کرده، از ساعت ۲۳ امشب )جمعه(، در هفته سی وچهارم این رقابت ها در دربی 

تورین پذیرای تورینوی هفتم جدولی است.

کیلیان امباپه، مهاجم فرانسوی پاری سن ژرمن 
با سه جلسه محرومیت مواجه شد.

فدراسیون فوتبال فرانسه، کیلیان امباپه را به 
دلیل رفتار غیرورزشی با سه جلسه محرومیت 

نقره داغ کرد. 
ستاره فرانسوی پاریسی ها در بازی با رن در 
 PSG فینال جام حذفی فرانسه که به شکست
در ضربات پنالتی انجامید، در دقیقه ۱۱۸ 
خطای خشنی روی دامیان داسیلوا انجام داد 

و بلافاصله با کارت قرمز داور جریمه شد.   به این ترتیب امباپه ۲۰ ساله نمی تواند در 
بازی با نیس، آنژی و دیژو، هم تیمی هایش را همراهی کند و تنها در بازی پایانی فصل 
۱9-۲۰۱۸ لیگ یک فرانسه می  تواند در بازی با رمس در اختیار تیم تحت هدایت توماس 

توخل باشد.
ستاره فرانسوی پاری سن ژرمن این فصل ۳۰ گل در لوشامپیونه به ثمر رسانده و سهم 

بسزایی در قهرمانی زودهنگام این تیم در این رقابت ها داشته است.

امباپه ۳ جلسه محروم شدامره جان دربی تورین را از دست داد توافق حکیم زیاش با بایرن مونیخ

مسابقات کاراته قهرمانی استان قم به مناسبت اعیاد شعبانیه 
کاراته  خانه  در  باشگاه   ۲۸ از  کننده  شرکت   ۲9۰ حضور  با 
استان برگزار گردید که در پایان  باشگاه استقلال با مربی گری 
استادخلیلی  به مقام قهرمانی دست یافت. که نفرات برتر و رده 

بندی تیم ها  این مسابقات به شرح ذیل می باشد.
رده سنی خردسالان:

امین  محمد   - شایگان  معین  فرقانی-  طاها  محمد  آقایان: 
معین  عسگری-  حسین  محمد  زارعی-  مهدی  احمدی-امیر 
بیرامی- محمد جواد احدی - بنیامین اصلانی- امیر رضا همتی- 
ایلیا آرزومندی- محمد مهدی کرمی- میلاد عزتی فرد- حسین 

افشار- حسین عزتی- ایمان نجفی- ناجی نظری
رده سنی نونهالان)الف(:

ابوالفضل  : عرفان عاشوری- محمد حسام سلیمی-  آقایان 
جعفری- امیر محمد امجدی پور- امیر محمد معتمدی مهر- 
امیر محمد محمد گل- محمد حسام حاجی نوروزی- علی اصغر 
کلنی-علیرضا اصلانی-امیر عباس لطف پور- محمد امین تقی 
زاده- ایلیا قبادی- امیر رضا خودی زاده- محمد پارسا رضایی - 
محمد معین غلامی- امید داود آبادی- محمد یاسین مقیسه- 

محمد مهدی طالب حقیقی- طاها کریمی- محمد اعتمادی 
فر- محمد طاها یزدانی- محمد حسین کریمی منش- سید علی 
حسینی- امیر حسین آگین- امیر علی برخوردار- علی کربلا 

حسنی- میلاد جوزدانی- علی علی اکبر قمی
رده سنی نونهالان)ب(:

آقایان : میلاد دلدار- علیرضا امینی-ایمان سلیم- محمد رضا 
بافرانی- محمد مهدی مرتضی زاده- معین متقی- محمد طاها 
محمدی- نیما فتحعلی زاده- امیر محمد شیروانی- امیرسالار 
فروغی-  فرهادیان- سید محمد صدرا  نصیریان- محمدصالح 
محمد امین معارف وند- امیر حسین طریز آبادی-محمد حسام 
حیدری-محمدمتین نیکوگفتار- سجاد عمو زاده-محمد امین 
یعقوبی- امیرعلی قلیچ خانی- ماهان زندی- حسین رضایی- 
محمد اشکان جانقربان- سید میلاد مرتضایی- سید امیر عبادی-
ابوالفضل گائینی- محمد جواد برخوردار- حسین مهدوی امین- 

محمد اسکندری- محمد حسین حسینی
رده بندی باشگاه ها:

مقام اول : باشگاه استقلال )مربی : استاد خلیلی( ۱۱ طلا 9 
نقره ۱۲ برنز

مقام دوم : باشگاه انقلاب )مربی : استاد دباغیان ( ۱۰ طلا ۸ 
نقره ۱6 برنز

مقام سوم : باشگاه ملی پوشان )مربی : برادران کریمی ( 6 طلا  
6 برنز برنز

با۱۱ مدال طلا ۹ نقره ۱۲ برنز ؛
باشگاه استقلال قهرمان مسابقات کاراته استان قم شد
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اقتصادی

چاره کار در تقویت شاخص های اقتصادی و افزایش ارزش پول ملی است 

سهمیهبندیبنزینامریاجتنابناپذیراماناکافی

طبق نظر کارشناسان، در شرایط کنونی برای مدیریت سوخت و جلوگیری از قاچاق، 
سهمیه بندی بنزین امری اجتناب ناپذیر است اما راه حل نهایی را بایستی در تقویت 
شاخص های اقتصادی، افزایش ارزش پول ملی و ارتقای خودروهای داخلی جستجو 

کرد. 
طبق نظر کارشناسان اقتصادی بنزین همواره به عنوان کالایی بسیار تأثیر گذار در 
اقتصاد کشور مطرح بوده است. قیمت بنزین، چه زمانی که بخش قابل توجه نیاز کشور 
را از طریق واردات تأمین می کردیم و چه اکنون که به نوعی خودکفایی رسیده ایم به یک 

مساله بدل شده است که باید برای آن چاره ای اندیشید. 
از یک طرف دولت بنزین را بسیار پایین تر از هزینه تمام شده آن به فروش می رساند و 
از این بابت یارانه پنهان قابل توجهی به مصرف کنندگان پرداخت می کند. از طرف دیگر 
میزان مصرف بسیار بالا بوده و افزایش بی رویه آن به معنای فشار بیشتر بر دولت برای 
تولید بیشتر و در صورت عدم امکان افزایش تولید واردات بنزین است. علاوه بر همه اینها، 
تورم و کاهش ارزش پول ملی فاصله قیمت بنزین داخلی با قیمت فوب خلیج فارس را به 
طرز قابل توجهی افزایش داده و این مسئله انگیزه قاچاق میلیون ها لیتر بنزین از مرزهای 

کشور به کشورهای همسایه را باعث شده است.
با این تفاسیر صحبت کردن از عدم تغییر قیمت و یا عدم سهمیه بندی بنزین امری 
معقول به نظر نمی رسد. به همین خاطر بنابر گزارش رسانه ها و به گفته رئیس مجلس 
شورای اسلامی روز در جلسه سران قوا بحثی در این خصوص شده و بنا است سهمیه 
بندی به نحوی انجام شود که هم قانون رعایت شود و هم به مردم فشاری نیاید. قانون به 

این مساله مجوز داده است تا با شرایطی انجام شود.
* سهمیه بندی، تکرار تجربه پیشین

بنابر این به گفته تحلیلگران اقتصادی به نظر می رسد. سهمیه بندی بنزین امری قطعی 
است و گریزی از آن نیست. پیشتر و در دولت های قبل نیز صورت گرفته است، در تیر 
ماه 1386 هر لیتر بنزین سهمیه ای با نرخ 100 تومان و هر لیتر بنزین آزاد نیز با قیمت 
400 تومان عرضه شد. سپس در 28 آذر 1389 با اجرای هدفمندسازی یارانه ها در ایران 
افزایش دوباره ی قیمت بنزین رخ داد. در آن زمان و هر لیتر بنزین سهمیه ای به 400 
تومان و بنزین آزاد هم به 700 تومان رسید. در دولت یازدهم در سال 1393 با اجرای 
مرحله دوم هدفمندسازی یارانه ها هر لیتر بنزین سهمیه ای به 700 تومان و هر لیتر بنزین 
آزاد به 1,000 تومان رسید. در نهایت با تک نرخی شدن بنزین در سال 1394 به قیمت 

1,000 تومان کنونی افزایش یافت.
* سهمیه بندی و اثر آن بر نرخ تورم

فارغ از جایگاه واقعی بنزین در اقتصاد و اینکه افزایش قیمت آن، در کنار سایر عوامل به 
چه میزان می تواند نرخ تورم را بالا ببرد، اثرات روانی و کاذب این موضوع در افزایش تورم از 
اهمیت زیادی برخوردار است. به لحاظ روانی مردم فکر می کنند که قیمت همه کالاهای 
موجود در کشور به سهمیه بندی و افزایش قیمت بنزین وابسته است. لذا در صورت 
افزایش قیمت آن ممکن است قیمت خیلی از اجناس و کالاها در بازار افزایش پیدا کند. 
به اعتقاد برخی اقتصاددانان در شرایط کنونی اهرم های تورمی زیادی در اقتصاد کشور 
وجود دارد که در مقایسه با بنزین اثرات قابل توجه تری را بر سطح عمومی قیمت ها دارند. 
برای مثال یکی از مهمترین عوامل افزایش نرخ تورم، بالا رفتن میزان نقدینگی است که با 
توجه به تزریق ماهانه یارانه ها و مواردی از این دست، هر روز هم فشار آن بیشتر می شود. 
در حال حاضر و بنابر گزارش مرکز آمار نرخ تورم نقطه به نقطه در فروردین ماه 51.4 
درصد است. طبق گفته کارشناسان، این مساله نشان می دهد اقتصاد ایران در شرایط 
فعلی هم به تورم بالایی دچار شده است و اتفاقاً سهمیه بندی بنزین می تواند راهکاری 
برای کنترل تورم در این شرایط باشد و چه بسا انجام ندادن آن تورم بیشتری را در پی 

داشته باشد.
* سهمیه بندی و کاهش مصرف بنزین

طبق آمار اعلام شده از سوی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران، در سال 
1397 میانگین مصرف بنزین روزانه ٨٧ میلیون لیتر و میانگین تولید در بهمن ماه سال 
1397، روزانه ١٠٣ میلیون لیتر بوده است  که این ارقام به گفته مسوولین نشان دهنده 
فاصله مطلوب تولید و مصرف بوده و می توانست به پایداری تولید و ذخیره سازی بنزین 

در کشور منجر شود.
با این وجود آمار و ارقام مصرف در سال جدید نشان از روند افزایشی آن دارد. بر اساس 
آمار موجود، مصرف بنزین کشور در فروردین ماه سال 98 به 91.2 میلیون لیتر رسید 
که این میزان در مدت مشابه سال گذشته )فروردین 97( 87.1 میلیون لیتر بوده است. 
بنابر این، چنانچه این روند افزایشی ادامه پیدا کند ممکن است میزان مصرف از مقدار 
تولید پیشی بگیرد. در این صورت تأمین مازاد بر تولید داخلی به معنای خروج ارز بیشتر 
از کشور بوده و در نتیجه هزینه ای اضافی خواهد بود بر دوش بودجه سال جاری و شاید 

هم وقوع کسری بودجه. 
* سهمیه بندی راهی برای جلوگیری از قاچاق 

در حال حاضر تفاوت قابل ملاحظه قیمت بنزین با فوب خلیج فارس، آمار قاچاق بنزین 
را به شدت افزایش داده است. در واقع، طبق نظر کارشناسان نوسانات نرخ ارز در ایران 
باعث شد تفاوت نرخ بنزین در ایران نسبت به کشورهای همسایه دچار تغییرات محسوسی 
شده و به همین خاطر قاچاقچیان انگیزه های لازم برای قاچاق سوخت را پیدا کردند.  به 
گزارش رسانه ها و بر اساس گفته های مسوولین حجم زیادی سوخت بنزین و غیره روزانه 
از مرزهای کشور به صورت قاچاق خارج می شود. در این رابطه آمار و ارقام متفاوتی اعلام 
شده است. برای مثال. اواخر آبان ماه سال گذشته معاون پیشگیری ستاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز گفت: در سه ماه اخیر روزانه 10 تا 13 میلیون لیتر سوخت کشور، قاچاق شده 
است.  قاچاق سوخت یعنی تقدیم یارانه پنهان به همسایگان. جلوگیری از این کار به دو 
شیوه میسر است. یا قیمت سوخت با قیمت کشورهای همسایه برابر شود که در حال 

حاضر این امکان وجود ندارد. راه دوم سهمیه بندی و دو نرخی کردن آن است. 
کارشناسان معتقدند که سهمیه بندی راه مناسبی برای کاهش مصرف و شاید هم 
کاهش قاچاق باشد. اما دو نرخی کردن ممکن است خیلی اثری روی قاچاق نگذارد. 
زیرا نرخ آزاد بنزین در حالت سهمیه بندی نیز تفاوت قابل ملاحظه ای با قیمت آن در 
کشورهای همسایه خواهد داشت. زیرا نمی توان با توجه به تأثیری که افزایش نرخ 

سوخت آزاد بر قیمت ها خواهد داشت قیمت آن را به فوب خلیج فارس نزدیک کرد.
بنابر این، درصورتی که بنزین، چنانچه گفته شده با نرخ 1000 توام برای بنزین سهمیه 
ای و 2500 تومان برای بنزین آزاد نرخ گذاری شود باز هم انگیزه برای قاچاق باقی خواهد 

ماند. چاره کار در تقویت شاخص های اقتصادی و افزایش ارزش پول ملی نهفته است.

رئیس انجمن ملی حمایت از حقوق مصرف کنندگان :

نظارتبربازاربایدباشدتوگستردهانجامشود
رئیس انجمن ملی حمایت از حقوق مصرف کنندگان با بیان اینکه در شرایط فعلی دولت 
ملزم است بر توزیع و قیمت کالاها نظارت کند، گفت: با توجه به اینکه ظرفیت دولت برای 

نظارت بر بازار کافی نیست باید از ظرفیت های مردمی هم استفاده شود.
حسین ابراهیمی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: دلیل اینکه چرا با وجود نهادهای 
نظارتی در کشور تاکنون نتایج مطلوبی در زمینه نظارت بر بازار حاصل نشده، این است 
که در مقاطعی در گذشته با بهبود شرایط تولید، فضای اقتصاد کشور به سوی فضای 
رقابتی حرکت می کرد اما در حال حاضر شرایط خاصی بر کشور حاکم است و دولت باید 
نگاه نظارتی خود را بیشتر کند. وی با بیان اینکه در شرایط فعلی تعیین قیمت کالاها و 
نظارت بر آنها اجتناب ناپذیر است، تصریح کرد: در شرایط عادی ضرورتی برای دخالت 
دولت وجود ندارد، اما با توجه به اینکه اخیراً افراد فرصت طلب در مواردی از شرایط خاص 

کشور سوءاستفاده کردند باید از تکرار این موارد پیشگیری شود.
رئیس انجمن ملی حمایت از حقوق مصرف کنندگان با اشاره به لزوم نظارت ویژه بر 
توزیع کالاهای اساسی در آستانه ماه مبارک رمضان، گفت: برای مثال اخیراً قیمت شکر 
به دلیل بیشتر شدن مصرف شیرینی در ماه رمضان افزایش یافته که مشکلاتی را در این 

بازار ایجاد کرده است و باید به آن رسیدگی شود.
ابراهیمی با بیان اینکه دستور رئیس جمهور مبنی بر نظارت بر توزیع و عرضه کالاها و 
مقابله با گران فروشی در شرایط فعلی باید با شدت و حجم گسترده انجام شود، اظهار 
کرد: برای گسترش نظارت ها دولت باید از ظرفیت های مردمی نیز استفاده کند چرا که با 

توجه به گسترده بودن بازار، ظرفیت دستگاه های دولتی برای نظارت کافی نیست.
ابراهیمی با تاکید بر لزوم تعیین قیمت و نظارت بر بازار از سوی دولت، تصریح کرد: 
دولت می تواند در شرایط فعلی از ظرفیت فضای مجازی و تکنولوژی برای اطلاع رسانی 
استفاده کند و لازم نیست که حتماً نظارت ها به صورت فیزیکی اعمال شود. برای مثال 
می توان همه واحدهای صنفی را موظف کرد که برای کالاهای خود فاکتور ماشینی صادر 

کنند و مشخص باشد که این کالاها به چه کسی و به چه قیمتی فروخته می شود.
وی افزود: از طرف دیگر طبق قانون قبلی حمایت از حقوق مصرف کنندگان، انجمن ها 
مسئول نظارت بر بازار بودند و باید به شکایات رسیدگی می کردند، اما طبق اصلاحیه سال 
1392 انجمن ها از نظارت بر بازار منع شدند اما معتقد هستیم این قانون باید به شرایط 
قبلی باز گردد. او در پایان خاطرنشان کرد که انجمن ها نیز باید در کنار اتحادیه های 
صنفی و با هماهنگی دولت بر بازار نظارت کنند تا با کمک این نهادها به سازمان های 

صنعت، معدن و تجارت، بازار مدیریت و سازماندهی شود. 

طبق نظر کارشناسان اگرچه نرخ بالای تورم نشانه اشکال در کل اقتصاد بوده و همه 
به یکسان در معرض افزایش قیمت ها قرار می گیرند، اما عواملی در کار هستند که 

مانع توزیع مساوی فشار تورمی در بین دهک های مختلف جامعه هستند. 
کارشناسان بر این باورند که فشار تورمی روی همه اقشار و دهک های درآمدی 
جامعه یکسان نیست. هرچند تورم بیانگر افزایش قیمت سطح عمومی قیمت ها 
است و ممکن است بتوان با یک سیستم نظارتی دقیق از تفاوت قیمت در همه نقاط 
کشور جلوگیری کرد و در نتیجه قیمت همه کالاها و میزان تورم در همه جا و برای همه 
کس یکسان باشد اما فشار تورم چیزی متفاوت از خود تورم بوده و میزان مقاومت 

اقشار مختلف در برابر افزایش قیمت ها را نشان می دهد.
بنابر این مقاومت همه اقشار و گروه های درآمدی به یکسان نبوده و برخی زیر بار 
تورم فزاینده نمی توانند کمر راست کنند اما همین تورم ممکن است برای عده ای 

دیگر سودهای کلان در بر داشته باشد. 
* اعداد و ارقام چه می گویند

طبق آخرین آمارهای موجود، نرخ تورم متوسط سال 1397 26.9 درصد اعلام 
شده است که بر اساس دیدگاه کارشناسان بالاترین نرخ تورم سالانه در پنج سال اخیر 
به حساب می آید. از سال 1392 که نرخ تورم میانگین 32.8 درصد اعلام شد تا سال 
1397، نرخ  تورم اعلام شده کمتر از 20 درصد بوده و در دو سال 1395 و 1396، نرخ 

تورم میانگین تک رقمی بود.
بر اساس اعلام مرکز آمار ایران، نرخ تورم نقطه به نقطه نیز در اسفندماه 47.5 درصد 

بوده  است، این عدد برای فروردین امسال51.4دصد اعلام شده است. به عبارت 
دیگر هر خانوار به طور میانگین برای خرید یک »مجموعه کالا و خدمات یکسان« در 
فروردین 1398 نسبت به فروردین 1397، حدود 51 درصد بیشتر هزینه کرده  است. 
نکته قابل توجه دیگر اینکه بر اساس گزارش ها نرخ تورم پایان سال 1397، نشان می 
دهد که گروه »خوراکی ها و آشامیدنی ها« در اسفندماه 1397 در مقایسه با اسفند 

سال 96، رشدی 73.2 درصدی را تجربه کرده است.
نکته مهم دیگر اینکه، نرخ میانگین تورم روستاها نسبت به این نرخ برای خانوارهای 
شهری بالاتر بوده است. طبق آمار نرخ تورم متوسط روستایی در سال 1397، 28.1 
درصد اعلام شد حال آن که نرخ تورم 12 ماهه شهری در سالی که گذشت، 26.6 

درصد و کمتر از شاخص تورم میانگین کل کشور بود.
از طرف دیگر،آمار دهک ها نشان می دهد که دهک ششم درآمدی بیشترین 
فراوانی را دارد؛ به طوری که 20 درصد خانوارها سال گذشته )1396( درآمد سالانه 
بین 5/ 19 میلیون تومان تا 27 میلیون تومان داشته اند. اما در سال 1396معادل 5 
درصد از خانوارهای کشور، درآمد ماهانه کمتر از 625 هزار تومان در ماه داشته اند. 
در مقابل، درآمد بیش از 8 درصد خانوارها، بیش از 5 میلیون تومان در ماه ثبت شده 

است. 
همچنین، طبق گزارش های موجود توزیع استانی دهک های نشان می دهد که در 
استان تهران حدود 38 درصد خانوارها، با درآمد ماهانه بیش از 4 میلیون تومان در ماه 
زندگی کرده اند. محاسبات نشان می دهد 7/ 17 درصد از خانوارهای کشور درآمد 

ماهانه کمتر از یک میلیون و 375 هزار تومان داشته اند. این عدد برای استان های 
تهران و البرز کمتر از 5 درصد و برای استان مازندران حدود 6 درصد بوده است. در 
مقابل در استان سیستان و بلوچستان، بیش از 50 درصد خانوارها با درآمد ماهانه 

کمتر از یک میلیون و 375 هزار تومان زندگی خود را گذرانده اند.
* اثر متفاوت تورم بر هزینه ها و دارایی ها

اقتصاددانان بر این باورند که تورم برای برخی از مردم جامعه به منزله مالیات و 
برای برخی دیگر به مثابه ی یارانه است. در واقع طبق نظر کارشناسان و پژوهشگران 
اقتصادی،گرچه در برداشت اولیه به نظر می رسد افزایش نرخ تورم یا سطح عمومی 
قیمت ها موجب کاهش قدرت خرید عموم خواهد شد اما وقتی تنوع دارایی ها و یا 
توانایی راه های کسب درآمد توسط برخی از طبقات اجتماعی لحاظ شود می توان 
نتیجه گرفت که تورم می تواند از یک سو،افزایش قدرت خرید صاحبان دارایی های 
غیر منقول و یا صاحبان درآمدهای غیر ثابت را در پی داشته و از سوی دیگر قطعاً به 

کاهش قدرت خرید صاحبان مشاغل با درآمد ثابت و پس انداز کنندگان بیانجامد.
معمولا افرادی که درآمد کمتری برای زندگی دارند، اکثر سبد مصرفی آنها را مواد 
اولیه زندگی، یعنی خوراکی ها و آشامیدنی ها تشکیل می دهد و درآمد آنها، کفاف 
تفریح و هزینه های دیگر را کمتر می دهد. برای همین طبق آخرین آمار موجود سهم 
خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات در دهک اول، معادل 3/ 43 درصد از سبد 
مصرفی خانوار و در دهک دهم، 2/ 17 درصد است. در نتیجه هر گاه بار تورم بر 
دوش خوراکی ها و آشامیدنی ها باشد، انتظار این است که تورم در دهک های پایین 
محسوس تر باشد و اگر بار تورم به سمت کالاهای غیرخوراکی و خدمات سنگینی 

کند، دهک های بالا باید خود را برای پذیرش تورم سنگین آماده کنند.
همین امر باعث می شود که هر دهک درآمدی تورمی مخصوص به خود را داشته 
باشد. زیرا دهک های مختلف درآمدی با توجه به سطح درآمد و سبک زندگی و سبک 
مصرف متفاوت کالاهای متفاوتی را مصرف می کنند. هرچند برخی از کالاها در 

میان آنها یکسان است اما حتی در این موارد نیز میزان مصرف شان متفاوت است.
به عبارت دیگر افزایش یا کاهش سطح عمومی قیمت ها اثر متفاوتی بر هزینه 
خانوارهای فقیر و ثروتمند دارد زیرا سبد کالاها و خدمات مصرفی در دهک های 
مختلف متفاوت بوده و بنابر این محتمل است که با توجه به سهم کالاها و خدمات 
مختلف در سبد مصرفی خانوارها، اثر تغییرات تورم بر هزینه دهک های مختلف 

یکسان نباشد. 
با توجه به آنچه گفته شد، این نتیجه حاصل می شود که طبق منطق و تجربه 
اقتصادی تغییرات نرخ تورم بر هزینه خانوارها با اثر همان تغییرات بر قیمت دارایی ها 

و کسب درآمد در جهت مخالف هم در حرکت هستند. 
اما منطق و مطالعات تجربی مؤید آن است که خانوارهای واقع در دهک های پایین 
درآمدی فاقد دارایی های وسیع بوده و درآمدهای پایین و ثابت و مستقل از نرخ تورم 
دارند. لذا قاعدتاً عمده اثر توزیعی تورم بر دهک های پایین، به اثر تورم بر هزینه و 

مخارج خانوار منعکس می شود. 
و در نهایت اینکه عوامل و تفاوت های فوق باعث می شود که ما در جامعه با پدیده 
شکاف تورمی بین دارا و ندار مواجه شده و در نتیجه درجه احساس تورم در گروه های 
برخوردار کمتر از گروه های کم درآمد باشد. ثروتمندان به دلیل مزایایی که تورم بر 
آنها داشته و در نتیجه افزایش دارایی هایشان روز به روز ثروتمندتر شده و کمترین 
احساسی از فشار تورمی ندارند. این در حالی است که در جهتی معکوس فقرا در 

نتیجه تورم فقیر تر می شده و لذا تورم را بیشتر احساس می کنند.

چرا فشار تورمی در بین دهک های  مختلف یکسان نیست ؟

شکاف تورمی و توزیع ناهمسان گرانی 

معاون امور اقتصادی و برنامه ریزی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
گفت: سلاطین سکه، ارز، قیر و طلا نتیجه پول مفت نفت بودند. به 
در سالم سازی  مهم  نفتی یک فرصت  درآمدهای  گفته وی کاهش 

اقتصاد است.
علی سرزعیم شامگاه چهارشنبه در همایش بزرگ تجلیل از کارگران 
و نخبگان جامعه کار و تلاش و تولید استان قم اظهار کرد: گاهی در 
جامعه، واژه رفاه کامل را به خوبی معنا نکرده ایم و تصور جامعه از این 
واژه، کمترین میزان کار و تلاش و بالاترین درآمد و بهره وری است؛ در 
حالی که وضعیت کشورهای توسعه یافته نشان می دهد که توسعه و 

پیشرفت خود را مدیون فرهنگ کار و تلاش شبانه روزی هستند.
سرزعیم با بیان اینکه ایران بین کشورهای نفتی که پول زیاد و جمعیت 
کم دارند و کشورهایی که کار زیاد می کنند و توسعه یافته اند قرار گرفته  
است اظهار کرد: آینده کشور ما در یک تعارض ترسیم می شود؛ عده ای ترویج می کنند که حق ما رفاه بالاست و نباید کار کنیم و عده 
ای این گونه فرهنگ سازی می کنند که با فرهنگ کار می توانیم به رفاه برسیم. وی افزود: ما باید بر اساس تجربیات کشورهای توسعه 
یافته و در حال توسعه در تعریف کار و رفاه عمل کنیم. باید بپذیریم که هر چه کشورها توسعه یافته تر شدند، شدت و فشار کار نیز افزایش 

پیدا کرده و نتیجه کار بیشتر، رقابت بیشتر است که البته به شکل رفاه در بخش های دیگری از زندگی ظاهر می شود.
معاون امور اقتصادی و برنامه ریزی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به تحریم بیان کرد: به صورت موقت با پدیده تحریم روبه رو 
هستیم که این تحریم ها منابعی را برای ما محدود کرده است. به صورت طبیعی جامعه ای که به درآمد حاصل از فروش نفت عادت کرده 
و اکنون درآمد نفتی آن کم شده است، تحت  تاثیر قرار می گیرد. سرزعیم  گفت: وظیفه ما به عنوان مسئول یا شهروند این است که سعی 

کنیم جامعه و اقتصاد خود را از اعتیاد به نفت کم و سالم سازی کنیم و رانت هایی که ریشه در پول نفت داشته را نابود کنیم.
به گفته وی سلاطین سکه، ارز، قیر و طلا نتیجه پول مفت نفت بودند و کاهش درآمدهای نفتی یک فرصت مهم در سالم سازی 

اقتصاد است.

رئیس مرکز مبارزه با جرایم ملی و سازمان یافته پلیس فتا ناجا با اشاره به 
قیمت سازی کاذب در بازار خودرو و املاک در فضای مجازی، از برخورد جدی 

با دلالان این حوزه خبر داد. 
سرهنگ مصطفی نوروزی روز پنچشنبه اظهار داشت: یکی از عوامل ایجاد 
هیجان و التهاب در بازار خودرو و مسکن کشور فعالیت سودجویان و تعدادی از 
دلالان فعال در این حوزه است که با فعالیت گسترده و سازمان یافته در سایت 

های واسط باعث افزایش بی رویه خارج از عرف خودرو و مسکن شده اند.
وی افزود: افزایش بی رویه قیمت خودرو و مسکن باعث ایجاد نگرانی و 
سردرگمی مصرف کنندگان شده است و پلیس فتا به منظور ارتقاء امنیت 
کاربران درباره فعالیت در بازارهای آنلاین و سایت های درج آگهی در فضای 
مجازی، جلسات متعددی با مراجعه محترم قضایی برگزار و برابر پیگیری های 
صورت گرفته دستور سرپرست دادسرای ناحیه 31 تهران، حذف قیمت های 

بازار خودرو و مسکن به مدیران سایت های واسط ابلاغ شد.
رئیس مرکز مبارزه با جرایم ملی و سازمان یافته پلیس فتا ناجا ادامه داد: با رصد دائمی و مستمر فعالیت این گونه سایت ها در بستر 
فضای مجازی از روز گذشته شاهد حذف قیمت خودور و مسکن در این سایت ها بوده ایم و امید است در پرتو همکاری و تعامل بیش 

از پیش مدیران این سایت ها با پلیس فتا شاهد ایجاد آرامش و ثبات نسبی و کاهش التهاب پیش آمده باشیم.
سرهنگ مصطفی نوروزی خاطرنشان کرد: با توجه به بارگذاری آگهی های متعدد خارج از عرف و خلاف مقررات در این گونه 
سایت ها نظیر آگهی فروش اعضای بدن، فروش حیوانات غیر مجاز و سایر موارد ممنوعه به مدیران این سایت ها توصیه شده با 
ایجاد پلتفرم، بستر مناسب، نظارت مستمر و دائمی بر درج آگهی بر روی سایت، هم آگهی ها را رصد کرده و با حذف آگهی های 

غیر مجاز امنیت کاربران را تامین کنند.
وی گفت: برخورد با دلالان و سودجویان این حوزه در دستور کار پلیس فتاست و در صورت شناسایی سودجویان مراتب به صورت 

قانونی مورد پیگیری قضایی قرار خواهد گرفت.

معاون امور اقتصادی و برنامه ریزی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی:

سلاطینسکه،ارز،قیروطلانتیجهپولمفتنفتبودند
رئیس مرکز مبارزه با جرایم ملی و سازمان یافته پلیس فتا ناجااعلام کرد

برخوردباقیمتگذاریکاذبخودروواملاکدرفضایمجازی

استفاده از روش های خلاقانه برای دور زدن تحریم های ظالمانه 
آمریکا در مبادلات بین المللی توسط فعالان اقتصادی مورد توجه قرار 
گرفته که یکی از آنها بهره گیری از ارزهای دیجیتال است، اما هنوز 

موانع زیادی پیش روی گسترش این مبادلات وجود دارد. 
ارز دیجیتال با »بیت کوین« در سال 2008 میلادی متولد شد و 
به سرعت گسترش یافت؛ در شرایط کنونی، مزیت این ارز این است 
که تابع قوانین و استانداردهای بانک مرکزی هیچ کشوری نبوده و به 

همین دلیل بطور کامل قابل رصد کردن نیستند.
به طور کلی ارزهای دیجیتال بر بستر شبکه جهانی اینترنت بین 
اشخاص مبادله می شود و هیچ بانک یا دولتی بر آن نظارت نمی 
کند؛ از آنجا که حساب ها شفاف و تراکنش ها قابل مشاهده و تایید 
دیگران است، امکان تقلب ندارد اما معامله گران ارز دیجیتال ناشناس 

باقی می مانند.
قابل رصدنبودن ارزهای دیجیتال باعث شده است که استفاده از 

این نوع ارزها در شرایطی مانند تحریم کارساز باشد.
برخی کارشناسان در هفته های اخیر و به ویژه تشدید تحریم های 
آمریکا پیشنهاد داده اند که استفاده از این نوع ارزها برای مبادلات 
خارجی بیشتر مورد توجه قرار گیرد تا بدین وسیله تحریم ها دور زده 
شود، اما گروهی دیگر معتقد هستند که این نوع ارزها برای دور زدن 
تحریم ها چندان کارساز نیستند و استفاده از آنها محدودیت هایی 

دارد.
* افزایش 20 درصدی تقاضا برای ارزهای دیجیتال به علت 

تحریم ها
»محمد حق وردی« کارشناس بازار مالی در کشور در گفت و گو با 
خبرنگار اقتصادی ایرنا درباره رشد تقاضا برای ارز های دیجیتال در 
کشور اظهار داشت: بر اساس تخمین ها می توان گفت حدود 20 
درصد از افزایش تقاضا برای ارزهای دیجیتال در هفته های اخیر 
ناشی از تشدید تحریم ها بوده که جذابیت این ارزها را برای برخی 
رفتن  بالا  اصلی  علت  اما  است،  داده  افزایش  اقتصادی  فعالان 
بازارهای  ارزها در  این نوع  ارزهای دیجتیال رشد قیمت  جذابیت 
جهانی و نیز رشد قیمت دلار است. این فعال صنعت ارزهای دیجیتال 
ادامه داد: معمولًا در شرایط بی ثباتی اقتصادی و نوسان نرخ ارز افراد 
بیشتری به سراغ کالاهایی می روند که بتوانند ارزش پول خود را 

حفظ کنند که ارز دیجیتال از جمله آنهاست.
وی درباره استفاده صادرکنندگان و واردکنندگان و فعالان اقتصادی 
از ارزهای دیجیتال برای نقل و انتقال پول گفت: به تازگی برخی از 
شرکت های فعال به سراغ ما و سایر فعالان صنعت ارز دیجیتال رفته 
و برای نقل و انتقال پول های خود از طریق این نوع ارزها درخواست 

داشته اند.
* توصیه به بازرگانان برای استفاده از ارزهای دیجیتال با ثبات 

نرخ 
این فعال صنعت ارزهای دیجیتال با توصیه به فعالان اقتصادی 
گفت: بازرگانان باید توجه داشته باشند که دو نوع ارز دیجیتال وجود 
دارد که دسته نخست مانند ارز بیت کوین دارای نوسان بسیار زیادی 
هستند، اما دسته دوم دارای ثبات نرخ هستند که به آنها »استیبل 
کوین« می گویند. این کارشناس بازار مالی با هشدار به بازرگانان 
اظهار داشت: برخی از فعالان اقتصادی که می خواستند به طرف 

خارجی خود ارز دیجیتال پرداخت کنند از برخی از ارزهای دارای 
نوسان استفاده کردند که آنها را دچار مشکلاتی کرده است.

وی ادامه داد: به عنوان مثال آنها اقدام به ارسال مقدار مشخصی 
بیت کوین به فروشنده کردند اما به یکباره ارزش بیت کوین در فاصله 
چند ساعت، 10 یا حتی 20 درصد افت کرده که باعث شده مبلغی 
که به پذیرنده رسیده پایین تر از مبلغ مورد توافق شده باشد که این 

موضوع باعث بروز اختلافاتی شده است.
حق وردی ادامه داد: برای حل این مشکل توصیه می شود که از 
ارزهای دیجیتال باثبات که بر پایه نرخ دلار ارزش گذاری می شوند 

استفاده شود تا با چنین مشکلاتی مواجه نشوند.
* کارمزد پایین علت استقبال فعالان اقتصادی از ارزهای 

دیجیتال
خبرنگار  به  نیز  دیجیتال  ارزهای  کارشناس  غفاری«  »معین 
حال  در  دیجیتال  ارزهای  با  مردم  آشنایی  گفت:  ایرنا  اقتصادی 
افزایش است که این موضوع را در استقبال مردم از خرید این ارزها 
می توان مشاهده کرد. وی با بیان اینکه ارزهای دیجیتال می تواند 
اقتصادی کند،  برای مبادلات  پول  انتقال  و  نقل  به  زیادی  کمک 
اظهار داشت: برخی شرکت ها برای این هدف به سراغ استفاده از 
ارزهای مجازی رفته اند. این کارشناس ارزهای دیجیتال یادآور شد: از 
جمله مزایای نقل و انتقال پول از طریق ارز های دیجیتال این است 
که کارمزد انتقال بسیار پایین است در حالی که کارمزد نقل و انتقال 

اسکناس و پول های رسمی بالاست.
غفاری به استقبال خارجی ها برای سرمایه گذاری در صنعت ارز 
دیجیتال ایران اشاره کرد و گفت: درخواست های زیادی به ویژه 

توسط چینی ها بدین منظور به طرف های ایرانی ارایه شده است.
* قوانین گمرکی اجازه استفاده از ارزهای مجازی را نمی دهد

با وجود تاکید فعالان ارزهای دیجیتال بر مزایای استفاده از این 
نوع ارزها، مدیره گروه بانکداری الکترونیک پژوهشکده پولی و بانکی 
بانک مرکزی نظر دیگری دارد و می گوید: این نوع ارزها نمی تواند در 

زمان تحریم پاسخگوی نیاز بازرگانان باشد.
»نیما امیرشکاری« مدیر گروه بانکداری الکترونیک پژوهشکده 
پولی و بانکی بانک مرکزی در گفت و گو با خبرنگار اقتصادی ایرنا 
درباره استقبال صادرکنندگان و واردکنندگان از ارز های دیجیتال 
برای نقل و انتقال پول در زمان تحریم گفت: ارزش مبادلات خارجی 
ایران سالانه 70 تا 100 میلیارد دلار است در حالی که بازار ارز های 
دیجیتال در جهان حدود 300 میلیون دلار ارزش مبادلاتی دارد که 
حجم کمی از آن متعلق به ایران است. وی ادامه داد: به همین دلیل 
مشخص می شود که سهم بازار ارزهای دیجیتال در مقایسه با بازار 
مبادلات خارجی ایران بسیار پایین است به همین دلیل نمی تواند 

سهم چشمگیری در مبادلات خارجی ایران داشته باشد.
امیرشکاری ادامه داد: مشکل دیگری که در استفاده از ارزهای 
دیجیتال برای صادرات و واردات وجود دارد این است که بر اساس 
قانون، واردکنندگان و صادرکنندگان باید اظهارنامه خود را به گمرک و 
نهادهای ذیربط ارائه دهند و اسناد مرتبط را ارایه کنند که چه مقدار 
دلار یا ارز خارجی را برای خرید واریز کردند، اما چنین امکانی در بیت 

کوین و سایر ارزهای دیجیتال وجود ندارد.
مدیر گروه بانکداری الکترونیک پژوهشکده پولی و بانکی بانک 
به  واردکننده  نیست که یک  پذیرفتنی  اکنون  یادآور شد:  مرکزی 
گمرک اظهار کند که پول خرید محصول را به بیت کوین پرداخت 

کرده است؛ گمرک به هیچ وجه آن را نمی پذیرد.
امیرشکاری با بیان اینکه شاید واردات و صادرات به صورت خرد و 
کوچک و قاچاق از طریق بیت کوین امکان پذیر باشد، ادامه داد: 

صادرکنندگان و واردکنندگان کوچکی که مثلًا پول مربوط به خرید 
و فروش خود را با چمدان جابجا می کنند می توانند از طریق بیت 
کوین، نقل و انتقال پول مورد نیاز خود را انجام دهند که همان طور که 

اشاره شد مربوط به مبادلات کوچک است.
مدیره گروه بانکداری الکترونیک پژوهشکده پولی و بانکی بانک 
مرکزی گفت: اکنون قانون اجازه نمی دهد که کالایی را وارد کنیم 

که سند گمرکی آن بر اساس پرداخت بیت کوین صادر شده باشد.
وی اظهار داشت: مشکل دیگری که اکنون در استفاده از بیت 
وجود  تجاری  اطلاعات  عنوان  به  دیجیتال  ارزهای  سایر  و  کوین 
دارد این است که نهادهای رگولاتوری بین المللی و از جمله اروپایی 
بسیار نسبت به مبادلات از طریق ارزهای دیجیتال حساس شده اند. 
امیرشکاری یادآور شد: شاید در دوره قبلی تحریم ها یعنی سال های 
2011 تا 2015 امکان پذیر بود که به راحتی از ارزهای دیجیتال 
استفاده کنند، زیرا نهادهای اروپایی و بین المللی واکنشی نسبت به 

آن نداشتند، اما اکنون شرایط تغییر کرده است.
مدیره گروه بانکداری الکترونیک پژوهشکده پولی و بانکی بانک 
مرکزی گفت: به عنوان مثال اکنون شماری از کشورها برخی از 
کیف های پول های ارزهای دیجیتال را بلوکه کرده اند و حتی شماری 
از کشورها استفاده از برخی از این ارزها را ممنوع کردند به همین 
دلیل استفاده از آنها برای دور زدن تحریم ها شاید چندان کارساز 
نباشد. امیرشکاری اظهار داشت: نکته دیگری که باید بدان توجه 
داشت این است که ارزهای دیجیتال صرفاً یک ابزار انتقال پول و 
پرداخت هستند، اما تحریم های جدید آمریکا، فروش کالا به ایران را 
نیز ممنوع کرده اند، یعنی اینکه اصلًا شرکت خارجی نمی تواند کالا 
و محصول را به ایران بفروشد و بحث انتقال پول آن، موضوع دیگری 

است.
* ارزهای دیجیتال، ابزاری برای مقابله با تحریم بانکی

ارز دیجیتال پدیده ای رو به گسترش در بازارهای مالی به شمار 
می رود که با گذشت زمان به کاربردهای آن افزوده شده است؛ به 
نظر کارشناسان، در صورت ساماندهی و قانونمند شدن استفاده از 
ارزهای دیجیتال، فرصت های بسیاری در تعامل با بازارهای مالی و 

تجاری بین المللی برای کشور فراهم خواهد شد.
در صورت ساماندهی و فراهم کردن بسترهای استخراج و معاملات 
بازرگانان  و  دارد  وجود  بخش  این  در  تخلفات  کاهش  امکان  آن، 
خواهند توانست از بسترهای فراهم شده بهترین استفاده را برای 
دور زدن تحریم ها کنند. برخی کارشناسان بر این باورند با توجه به 
مشکلات تبادلات مالی با بانک های خارجی، می توان از مزایای 
تجارت الکترونیک و ارزهای دیجیتال برای مقابله با تحریم ها بهره 
گرفت، اما باید بانک مرکزی و سایر نهادهای ذیربط همراهی بیشتری 
کرده و اقدام به بسترسازی کنند. گرچه استفاده از ارزهای دیجیتال 
ریسک های زیادی دارد اما با توجه به مشکلات پیش رو، استفاده 
از ارزهای دیجیتال از مهمترین ابزارها برای غیرقابل شناسایی کردن 

مسیر نقل و انتقال مالی با خارج از کشور است.
مشکل عمده ای که تاکنون در مسیر استفاده از ارزهای دیجیتال 
در کشور وجود داشته مربوط به مخالفت بانک مرکزی است که البته 
گفته می شود بزودی درباره این ممنوعیت، بازنگری انجام خواهد 

شد.

استفاده از »رمز ارز« برای دور زدن تحریم ها؛ آری یا خیر؟ 

ارزهایدیجیتال،ابزاریبرایمقابلهباتحریمبانکی
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از ظریف و روحانی تا لاریجانی و سلیمانی 

چرا به مذاکره با آمریکا »نه« می گوییم؟ 
»مرد مذاکره ایم«، »از مذاکرات استقبال می کنیم«، »اهل گفت وگوییم«، »ما آماده 
مذاکره ایم«، »از گفت وگو نمی ترسیم«، »اختلافی نیست که راه حل نداشته باشد«؛ 
خلاصه نظر مقامات دولت جمهوری اسلامی ایران برای ارتباطات بین المللی است. هرچند 
آمریکایی ها که به یک گفت وگو و توافق بین المللی مهم پشت کرده اند، این روز ها در فراری 
رو  به  جلو مدعی مخالفت ایران با هرگونه گفت وگو شده اند. رویه آمریکایی ها که شعار 
مذاکره می دهند و همزمان فشار را بر مردم ایران افزایش می دهند، طبعا واکنش مقامات 
ایرانی را به دنبال دارد؛ جایی که رئیس مجلس و فرمانده سپاه قدس صراحتا درباره مذاکره 

موضع گیری کرده و آن را در شرایط فعلی رد کرده اند.
* دست پیش با موضوع مذاکره مجدد

یک سال از خروج یک جانبه آمریکا از یک توافق مهم و  بین المللی می گذرد. در تمام 
12 ماه گذشته، دونالد ترامپ، رئیس جمهوری ایالات متحده آمریکا و همکارانش در کاخ 
سفید سعی کردند دست پیش بگیرند و با طرح موضوع مذاکره مجدد مدعی شدند که 
ایران اهل گفت وگو نیست. آن ها در حالی این ادعا را طرح می کنند که برجام بعد از یک 
دهه گفت وگوی ایران با شش کشور جهان، از جمله آمریکا، به دست آمد؛ مذاکره و توافقی 

که آمریکا به آن پشت کرد.
* صفر مساوی 12!

ترامپ بعد از پشت کردن به تلاش های گذشته درباره برجام، دوباره گزینه مذاکره را 
مطرح کرد و با اعلام آمادگی برای دیدار با رهبران ایران گفت که »هیچ شرطی« هم در این 
زمینه ندارد. هرچند بعد از او مایک پومپئو، وزیر امور خارجه آمریکا از اولین شرط  و  شروط 
ترامپ رونمایی کرد و مذاکرات را منوط به تغییر رفتار حاکمیت، متوقف کردن فعالیت های 
منطقه ای و جلوگیری از گسترش آنچه تسلیحات هسته ای خواند، کرد. آمریکایی ها که 
تلاش کردند ایران را مخالف مذاکره نشان دهند، بدون پاسخ از تهران نماندند.نخستین 
واکنش ایران به پیشنهاد آمریکا برای مذاکره، از سوی بهرام قاسمی، سخنگوی وقت وزارت 
امور خارجه بود که بر شرایط و الزامات مذاکره تأکید داشت و معتقد بود تاکنون نشانه ای از 

این شرایط و الزامات در گفتار و رفتار ترامپ و همکارانش دیده نشده است.
* همزمان با تحریم، مذاکره چه معنا دارد؟

چند روز بعد از موضع گیری دستگاه دیپلماسی کشور، رئیس دولت به پیشنهاد 
رئیس جمهوری آمریکا برای مذاکره با ایران پاسخ داد. او خطاب به ترامپ گفت: کسی که 
ادعای مذاکره می کند باید نشان دهد که واقعاً می خواهد با مذاکره، مسأله حل شود؛ همزمان 
با تحریم، مذاکره چه معنایی می خواهد داشته باشد. روحانی با تأکید بر اینکه ایران همیشه از 
مذاکره استقبال کرده است، اعلام کرد در صورتی مذاکره می شود که در طرف مقابل صداقت 
وجود داشته باشد.چند ماه بعد، حسن روحانی در خاک آمریکا به پیشنهاد مجدد ترامپ برای 
مذاکره پاسخ داد. او که برای شرکت در مجمع عمومی سازمان ملل به نیویورک رفته بود، در 
دیدار با نخبگان و صاحب نظران سیاست خارجی آمریکا از لزوم برقراری اعتماد نسبی بین 
ایران و آمریکا سخن گفت و تأکید کرد که در صورت دستیابی به این اعتماد نسبی، می توان 
بین دو کشور دیالوگ برقرار کرد. روحانی در این جمع به »صدا های مختلف و حرف های 
گوناگون« که از دولت آمریکا شنیده می شود اشاره کرد و گفت: این سؤال برای ایران به وجود 

می آید که باید کدام صدا را بشنود و به کدام سخن پاسخ دهد.
* دنیای احتمالات

او بعد از یادآوری این موضوع تأکید کرد هیچ اختلاف و شکافی در جهان نیست که 
راه  حل نداشته باشد. محمدجواد ظریف، وزیر امور خارجه دولت دوازدهم نیز در همین 
سفر در مصاحبه با نشریه نیویورکر، احتمال مذاکره ایران و آمریکا را با این جمله که »ما در 
دنیای احتمالات زندگی می کنیم، بنابراین هیچ چیز غیرممکن نیست« رد نکرد.یک ماه 
بعد، در آبان ماه سال 97 ظریف در گفت وگو با روزنامه آمریکایی یو اس ای تودی اعلام کرد 
برای انجام گفت وگو ها میان ایران و آمریکا ضروری نیست که دولت متفاوتی در آمریکا 
سرکار بیاید، بلکه کافی است دولت فعلی رویکرد خود در برابر ایران را تغییر دهد.پیشنهاد 
ظاهری آمریکایی ها برای مذاکره، با موضع گیری جدی ایران کم کم تغییر می کرد و بر 
شرط و شروط  تأکید بیشتری می کردند. رئیس دولت دوازدهم، بهمن ماه سال گذشته 
ضمن اینکه اعلام کرد ایران برای برقراری دیالوگ آماده است، اما گفت: »ما حاضر به 
پذیرش تحمیل، زور و فشار و زیر پا گذاشتن حقوق ملی خود نیستیم. این ملت بار دیگر 
برای عزت، استقلال و حیثیت خود می ایستد و حاضر نیست در برابر دشمن، تسلیم شود، 
چرا که تسلیم در برابر دشمن پایان ندارد. اگر ملت ما در برابر آمریکا تسلیم شد، دیگر 

تا آخر باید تسلیم شویم؛ یعنی باید کشور، عزت، استقلال و هویتمان را واگذار کنیم.«
* ایران از میدان جنگ هم نمی ترسد 

این موضع یک ماه بعد لحن تند تری به خود گرفت. روحانی چند روز پیش از پایان 
سال 97 گفت: جمهوری اسلامی اهل مذاکره است، اما از میدان جنگ هم نمی ترسد.

او که در جلسه شورای اداری گیلان سخن می گفت: از درخواست های متعدد آمریکا 
برای مذاکره خبر داد و شرط مذاکره ایران با این کشور را بازگشت به برجام و اعتراف 
به اشتباهات خود اعلام کرد.رئیس جمهوری هفته گذشته نیز در حالی که وزیر امور 
خارجه اش در آمریکا بود، به پیشنهاد جدید واشنگتن برای گفت وگو با تهران واکنش 
نشان داد. این پیشنهاد که از سوی برایان هوک، نماینده ویژه وزارت خارجه آمریکا در امور 
ایران مطرح شده بود، می گفت: ایالات متحده آمریکا برای رسیدن به یک توافق جدید 
و بهتر با ایران، آمادگی دارد. روحانی در واکنش به این پیشنهاد تأکید کرد ایران هم مرد 
مذاکره است و هم مرد جنگ و دفاع. او پیش شرط های ایران برای مذاکره را نیز مطرح 
کرد. برداشته شدن همه فشارها، عذرخواهی آمریکا از اقدامات غیرقانونی خود و احترام 

به ایران، شرط هایی است که رئیس دولت دوازدهم برای گفت وگو با آمریکا مطرح کرد.
در حالی که روحانی در تهران بر شرط و شروط  برای مذاکره با واشنگتن پافشاری 
می کرد، وزیر امور خارجه اش این بار در آمریکا ابتکار عمل را به دست گرفت و با پیش 

کشیدن موضوعی انسانی، ساکنان کاخ سفید را در موقعیتی جدید قرار داد.
ظریف که برای شرکت در نشست »روز بین المللی چندجانبه گرایی و دیپلماسی برای 
صلح« در مجمع عمومی سازمان ملل به نیویورک سفر کرده بود، پیشنهاد مبادله زندانیان 
دو کشور را مطرح کرد. او گفت: به عنوان وزیر امور خارجه می تواند و این اختیار را دارد که 
پیشنهاد مبادله زندانیان بین ایران و آمریکا را روی میز بگذارد.اما این بار هم آمریکایی ها 

پاسخ درخوری ندادند و تنها به ژست اهل مذاکره بودن نیز بسنده کردند.
* مذاکره در شرایط فعلی: تسلیم محض

این بود که قاسم سلیمانی در همایش سراسری فرماندهان، رؤسا و مدیران ناجا تاکید 
کرد: دشمن می خواهد با فشار های اقتصادی ما را به میز مذاکره بکشاند که این مذاکره 
مصداق تسلیم است، اما مردم ما هوشیار و هوشمندند و معتقدند که مذاکره در شرایط 
کنونی با دشمن، »تسلیم شدن« محض است و قطعا تن به این ذلت نمی دهیم.علی 
لاریجانی هم که زمانی خود مرد اول مذاکرات برنامه هسته ای ایران بود، اظهار کرد: برخی 
سهل اندیشی می کنند و می گویند مذاکره کنید. مذاکره با این فرد اصلًا معنا ندارد، او 12 
موضوع را گفته است که اولین آن پاک کردن صورت مسئله است، یعنی غنی سازی و 
موضوع هسته ای را رها کنیم. هر چیزی زمان دارد و موضوع مذاکره زمان فعلی نیست.

این البته مختص لاریجانی و سلیمانی نیست؛ روز چهارشنبه  هم ظریف در گفتگو با 
شبکه الجزیره گفت: حتی یک ایرانی را پیدا نمی کنید که گزینه تسلیم در مقابل آمریکا 

را انتخاب کند .

یک کارشناس مسائل بین الملل مطرح کرد

ایران چه ابزارهایی برای پاسخ 
به آمریکا در اختیار دارد؟

یک کارشناس مسائل بین الملل اظهار کرد: ایران می تواند براساس حقوق بین الملل 
از نفت کش هایی که نفت کشورهای متخاصمی چون عربستان و امارات را در تنگه هرمز 
حمل می کنند، بازرسی کند و بدین وسیله پیامی برای آمریکا و همپیمانان آن ارسال کند.

سید رضا صدر الحسینی، در پاسخ به این سوال که به نظر وی ایران چه اقداماتی 
می تواند در برابر تحریم های یک جانبه آمریکا انجام دهد گفت: اگر نگاهی دقیق به روند 
تخاصمات آمریکا علیه ایران در طول چهل سال گذشته داشته باشیم، متوجه می شویم 
که در ماه های اخیر این فشارها به شدت افزایش پیدا کرده است، آنها از یک طرف از 
برجام که یک توافق بین المللی است، خارج شده اند و از طرف دیگر به اروپایی ها نیز 
فشار وارد می کنند که به تعهداتشان در برجام عمل نکنند، آنها همچنین در حال افزایش 
تحریم های اقتصادی علیه ایران هستند چنان که اخیراً مشاهده کردیم که معافیت های 
تحریمی که برای خریداران نفت ایران قائل شده بودند را به طور کامل لغو کردند و به 
کشورهایی که از ایران نفت می خرند فشار می آورند که با ایران در این حوزه تعاملی 
نداشته باشند.وی ادامه داد: آنها همچنین اعلام کردند که در ماه های آینده فشارهای 
بیشتری را به ایران وارد می کنند این مسائل نشان می دهد که آمریکایی ها به ظن خود 
به این نکته رسیده اند که با این فشارها می توانند ایران را به پای میز مذاکره بکشاند و 
ایران نیز بر اثر این فشارها از آرمان های خود عقب نشینی می کند در حالی که همان 
طور که مقامات ایران طی روزهای اخیر اعلام کرده اند تهران زیر بار این فشارها برای 
مذاکره نمی رود.این کارشناس مسائل بین الملل تاکید کرد: با توجه به افزایش فشارها از 
سوی آمریکایی ها افکار عمومی داخل کشور و دوستداران جمهوری اسلامی ایران منتظر 
هستند که ایران اقدامی هوشیارانه و قاطعانه در برابر این فشارها از خود نشان دهد.وی با 
بیان اینکه در راستای مقابله با تصمیم اخیر آمریکا مبنی بر تروریست اعلام کردن سپاه 
پاسداران مجلس شورای اسلامی مصوبه ای را تصویب کرد، ادامه داد: بعد از تصویب این 
مصوبه، شورای نگهبان در اقدامی مناسب به صورت سریع این مصوب را تأیید و رئیس 
جمهور نیز بلافاصله آن را برای اجرا ابلاغ کرد البته افکار عمومی انتظار دارند که اقدام 

جدی تری در برابر این فشارها صورت بگیرد.

نکتـه

خبــر

استاد جامعه شناسی و سیاستمدار اصولگرا گفت: در شرایط 
فعلی در جامعه ما نیاز است تا یک اعتماد سازی صورت بگیرد. 
اعتمادی که مسبوق به اعتبار است و اعتبار نیز زمانی به دست 
می آید که مسئولین جامعه در قول خود صادق بوده و خدمتگزار 

نیاز واقعی مردم باشند. 
»عماد افروغ«  در گفت و گویی در تبیین راهکارهایی که 
جامعه ایران می تواند در مقابل تحریم ها اتخاذ کند، افزود: برای 
مقاومت در برابر تحریم ها یکسری راهکارهای فرهنگی-اجتماعی 
می توان تصور کرد و یکسری راه کارهای اقتصادی؛هرچند در 
نهایت راهکار اقتصادی هم باید بتواند ما را به هدف فرهنگی که 

داریم برساند.

* اعتمادسازی در جامعه صورت بگیرد
وی گفت: در شرایط فعلی در جامعه ما نیاز است تا یک اعتماد 
سازی صورت بگیرد، اعتمادی که مسبوق به اعتبار است و اعتبار 
نیز زمانی به دست می آید که مسئولین جامعه در قول خود 

صادق بوده و خدمتگزار نیاز واقعی مردم باشند.
نماینده مردم تهران در هفتمین دوره مجلس شورای اسلامی 
تاکید کرد: این یک واقعیتی است که مسئولین ما در دوره های 
مختلف به مردم وعده هایی داده اند که به آن ها عمل نشده 
است و خدمت شایسته برای مردم صورت نگرفته است. بنابراین 
تغییراین ویژگی ها، مبنایی ترین و حیاتی ترین تحول اجتماعی و 
فرهنگی است که می تواند جامعه ما را در این شرایط تقویت کند.

* نیاز به حرکت به سمت توسعه درونزا
افروغ در ادامه به راهکارهای اقتصادی برای مقاومت در برابر 
فشار تحریم ها اشاره کرد و گفت: ساختار اقتصادی ایران نیازمند 
تحول اساسی است. با اقتصاد نفتی نمی توان به جنگ تحریم نفتی 
رفت. آنچه که درباره دور زدن تحریم ها گفته می شود کارکردی 

موقت دارد در حالی که ما نیاز داریم مبنایی تر فکر کنیم.
رئیس گروه علم و دین پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی گفت: شاید تحریم برای ما فرصتی باشد تا به اقتصاد 
مقاومتی بها دهیم و به سمت توسعه درونزا حرکت کنیم. ظرف 
مدیریت متمرکز و تمرکزگرای فعلی که بر نفت متکی است 
و ظرفیت های انسانی مان را به کار نمی گیرد، باید تغییر کند. 
این تغییر شاید امروز به علت فرصت سوزی هایی که در گذشته 
داشته ایم دور و دراز بنماید، اما چاره ای جز استفاده از تمام 
استعدادهای بالقوه و بالفعل موجود در کشور نیست و بایستی 
موانعی که به علت رویکرد توسعه ای غلط به دست خود ما ایجاد 

شده اند، برطرف شود.

* تعدیل شکاف های درآمدی الزامیست
تعدیل  الزامیست،  که  اقتصادی  دیگر  راهکار  افزود:  وی 

در  امروز  که  درآمدی  شکاف  است.  درآمدی  شکاف های 
حتی  نظریه ای،  هیچ  در  دارد،  وجود  دولتی  کارکنان  میان 
این  تعدیل  نیست.  توجیه  قابل  آن،  انواع  سرمایه داری ترین 

شکاف ها، ترمیم کننده اعتماد عمومی خواهد بود.
افروغ گفت: یکی از اساسی ترین مسائل که در این شرایط 
می تواند به کمک کشور بیاید، نظرخواهی از نخبگان و کارشناسان 
است. البته باید توجه داشت که این نظرخواهی باید جمع بندی 
شده و اجرایی گردد. در صورتی که این توجه به آرای نخبگان 
اکنون شاهدش هستیم، سبب  که هم  باشد،  نداشته  وجود 

سرخوردگی و ناامیدی برخی از نخبگان خود می شویم.
این استاد دانشگاه تاکید کرد: ناامید شدن نخبگان پدیده 
ای بسیار خطرناک بوده و باید گفت وای به حال جامعه ای که 

نخبگانش را ناامید کند.

* سیل و ارتباط آن با بحران اعتماد اجتماعی
وی افزود: باران رحمت الهی هرچند مشکلاتی را در برخی 
مناطق ایجاد کرد ، اما از نگاهی توانست مقداری از بحران اعتماد 
جامعه را ترمیم کند. بحران سیل ایجاد شده فرصتی را فراهم کرد 
تا شاهد حضور اقشار مختلف مردم اعم از وابستگان به قدرت های 
سیاسی و نیروهای متعلق به قلمروی عمومی در کنار یکدیگر 
باشیم. این امر مبارک و ارزشمندی است که مسئولین باید قدرش 
را بدانند و با عمل به وعده هایی که به مردم آسیب دیده داده اند، 

آن را حفظ کنند.

افروغ خاطرنشان کرد: می خواهم به نکته ای حساس اشاره 
کنم. در فلسفه چالشی وجود دارد که آیا تمام روابط درونی اند 
یا برخی از آن ها بیرونی هستند؟ یکی از فیلسوفان برجسته در 
این موضوع معتقد است برخی روابط بیرونی هستند. ایشان برای 
تبیین نظریه خود از مثال رابطه زلزله با انقلاب نام می برد. به اعتقاد 
وی این نسبت بیرونی است. چرا که اگر مسئولین جامعه نتوانند 
تبعات زلزله را به درستی مدیریت کنند و نتوانند عوارض پیش 
آمده را برطرف کنند، نارضایتی ایجاد شده و در تجمیع با سایر 
نارضایتی ها می تواند موجب تسریع در یک انقلاب اجتماعی گردد.

وی افزود: حال اگر به جای زلزله در مثال این فیلسوف از 
ما  بودن مقطع کنونی جامعه  استفاده کنیم، حساس  سیل 
مشخص می شود. اگر مسئولین ما نتوانند وعده هایی که به مردم 
آسیب دیده داده اند، را محقق کنند، نارضایتی ایجاد شده در کنار 
مسائلی همچون تحریم می تواند مشکلات بزرگی برای کشور 

ایجاد کند.
این تحلیلگر اصولگرا خاطرنشان کرد: در میان اتفاقات منفی 
همچون تحریم و تخریب های ناشی از سیل، حضور اقشار مختلف 
مردم در مناطق سیل زده فرصت مغتنمی است که دولتمردان 

نباید آن را از دست بدهند.

* قدرت سیاسی مانع قدرت اجتماعی است
وی در ادامه به نقش مهم دولت در اقتصاد و سیاستگزاری 
اشاره کرد و گفت: نقش دولت در حوادث اخیر برجسته است. در 

ایران نمی توان قدرت سیاسی را نادیده گرفت. در حقیقت قدرت 
اجتماعی در ایران به قدرت سیاسی اعتماد کرد و البته از این 
اعتماد آسیب دید و در شرایط موجود نمی شود از فعالین قلمرو 
اجتماعی توقع نقش آفرینی موثر را داشت. در حقیقت انتظار 
داشتن از قلمرو اجتماعی بدون لحاظ کردن قدرت سیاسی نشان 

دادن آدرس اشتباه است.
افروغ خاطر نشان کرد: قدرت اجتماعی را باید پاس داشت و 
تقویت کرد. اتفاقی که تا امروز قدرت سیاسی بر خلاف آن عمل 
کرده است و با تمرکزگرایی و قراردادن موانع بر سر راه قدرت 
اجتماعی فرصت بروز و ظهور را از آن گرفته است. اما باید بدانیم 
اگر امروز مرمتی موقت و حداقلی پس از وقوع سیل ایجاد شده 
است، به این علت است که قدرت اجتماعی توانست بر اثر بحران 
ناشی از سیل؛ فرصتی برای خودنمایی پیدا کند و اینگونه موقتا 
موانعی که همیشه بر سر راه خود می بیند را کنار گذارد. مسئولین 
باید شرایطی فراهم کنند، تا فرصت ظهور قدرت اجتماعی فقط 

محدود به شرایط بحرانی نباشد.

* انسجام سیستمی در ایران وجود ندارد
وی با اشاره به تحریم های آمریکا علیه ایران گفت: جامعه ایران 
یک جامعه بحرانی است، به این معنا که در بحران انسجام ما بالا 
می رود. بنابراین بنده به لحاظ وجدان جمعی خیالم آسوده است 
که در برابر تهدید انسجام اجتماعی بالا خواهد رفت. اما امیدوارانه 

آرزوی ایجاد انسجام سیستمی را هم دارم.
عضو هیئت علمی پژوهشکده علوم انسانی و مطالعات فرهنگی 
افزود: ما در جوامع دو نوع انسجام داریم. انسجام سیستمی و 
انسجام اجتماعی؛ انسجام اجتماعی وابسته به مردم هست و در 
همین تجربه اخیر سیل نشان داده شد در ایران وضعیت قابل 
قبولی دارد. اما انسجام سیستمی در ایران وضعیت خوبی ندارد و 
نهادهای رسمی هماهنگ نبوده و منظومه ای حرکت نمی کنند.

نهادهای  کردن  آسیب جناحی حرکت  به  اشاره  با  افروغ 
سیاسی گفت: مشکل ما این است که حتی در تفکر جناحی 
هم انسجام وجود ندارد و بخش های مختلف یک جناح سیاسی 
مسیرهای مختلفی می روند. این عدم انسجام سیستمی مشکلات 
ما را تشدید کرده است و باید تلاش کنیم تا این انسجام در جهتی 

مثبت و متعالی ایجاد شود. 
افروغ در پایان با بیان این که اکتفا کردن به وجدان جمعی 
کفایت نمی کند،اظهارداشت: واکنش در مقابل شرایط بحرانی 
موقت است، بُرد زیادی ندارد، و امکان حل بحران بی اعتمادی 
را به صورت ریشه ای ندارد.لذا تعدیل شکاف درآمدی، استفاده از 
تمام ظرفیت های انسانی، رفع بنیادی موانعی که قدرت سیاسی 
برای قدرت اجتماعی ایجاد کرده و حرکت به سمت توسعه درونزا، 
از جمله اقداماتی هستند که می تواند در جامعه ما برای بازگشت 

اعتماد به عرصه اجتماعی کمک کند.

وزیر اطلاعات گفت: در این شرایط اقتصادی باید برای مردم توضیح داد که گرانی ها 
کار دولت نیست بلکه این دشمنان هستند با فشار تحریم ها می خواهند ملت ایران را 

تسلیم کنند اما موفق نمی شوند. 
حجت الاسلام والمسلمین سید محمود علوی روز پنجشنبه در آیین اختتامیه سلسله 
نشست های طلیعه رمضان و گردهمایی مبلغان در سالن همایش های غدیر قم، بیان 
کرد: مهم است که در این فشارهای اقتصادی اخیر چه باوری به مردم بدهیم، اگر مردم 
به این باور برسند که دشمنان این وضعیت را در برابر نظام و ملت به وجود آورده اند تا ما 
را وادار به تسیلم کنند، در کنار مسئولان قرار می گیرند و مقاومت می کنند تا دشمن 

را به زانو درآورند.
وی افزود: این دولت در طول پنج سال گذشته نرخ گوشت را حدود 30 هزار تومان 
و نرخ ارز را حدود 4 هزار تومان حفظ کرد، بنابراین صحیح نیست که دولت را به عنوان 

عامل گرانی های اخیر معرفی نمود.
وی ادامه داد: در این موقعیت همه ما وظیفه داریم با اتحاد ملی در برابر دشمن 

ایستادگی کنیم.
علوی گفت: اگر تحمل مردم بالا باشد، نظام می تواند از این مقطع عبور کند و در 
این زمینه مبلغان دینی وظیفه دارند با آگاهی بخشی به مردم آستانه تحمل آنان را 

افزایش دهند.
وی بیان کرد: مبلغان دینی می توانند با بیان آیات الهی و روایات اهل بیت)ع(، صبر و 

بردباری مردم در برابر مشکلات را افزایش دهند.
وی با اشاره به این که راه آرام کردن جامعه دعوت به شکیبایی و بردباری است، ادامه 
داد: عده ای در فضای مجازی به دنبال به خشم آوردن مردم هستند، اما این وضعیت جز 

این که برای نظام و مردم هزینه ایجاد کند تاثیر دیگری ندارد.
وزیر اطلاعات گفت: یکی از تاکیدهای مهم رهبر معظم انقلاب این است که نباید 
اجازه داد کشور به سمت دوقطبی شدن پیش رود، ما امروز در کشور به اخلاق نیاز داریم.

وی بیان کرد: زمانی ولایتمداری ما ثابت می شود که به نظر رهبر معظم انقلاب عمل 
کنیم؛ ما به اندازه کافی مشکل داریم و دشمنان هم به دنبال سلب امنیت ما هستند، 

خودمان دیگر نباید برای نظام هزینه درست کنیم چون اختلاف آسیب زاست.
وی ادامه داد: نظرها و گرایش های مختلف سیاسی امری طبیعی است، اما لازمه 
آن خصومت نیست، بلکه صحبت کردن در فضایی دوستانه است، مشت ها را باید برای 

دشمن گره کرد.
علوی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به رصد فضای مجازی توسط وزارت 
اطلاعات، گفت: با استفاده از ابزارهایی که در اختیار داریم، فعالیت های منفی در فضای 

مجازی را شناسایی می کنیم.
وی با اشاره به این که فعالیت های مجرمانه در فضای مجازی متفاوت است، بیان کرد: 
دسته ای از این فعالیت ها با امنیت ملی درتضاد است، مانند کانال هایی که فعالیت ضد 

امنیتی و ضد دینی می کنند، که به طور قاطع با آنان برخورد می شود.
وی ادامه داد: بخشی از این فعالیت ها هیجانی است و افراد آن دنبال قصد خاصی 
نیستند و فعالیت سازمانی ندارند، در این گونه موارد آنها را می خواهیم و تذکر می دهیم 
و سپس فعالیت آنان را زیر نظر می گیریم که در بسیاری از موارد دیگر تخلف تکرار نمی 

شود و نیازی به برخوردهای سخت ندارد.
وزیر اطلاعات گفت: فعالیت کانال های مرتبط به افراد ضد انقلاب را با عناوین 
مختلف زیر نظر داریم و پرونده آنان را پس از تکمیل گزارش ها در اختیار قوه 

قضاییه قرار می دهیم.
* وزارت اطلاعات بر فضای مجازی اشراف و تسلط دارد 

وی با اشاره به این که وزارت اطلاعات بر فضای مجازی کشور اشراف و تسلط دارد، 
افزود: اگر این اقدام ها و تذکرها نبود، اکنون شاهد وضعیت دیگری بودیم؛ ما به صورت 

جدی وارد مساله فضای مجازی شده ایم. 
علوی بیان کرد: وزارت اطلاعات اهل آن نیست که دائم کارهای خود را گزارش دهد، 
اما اقدام های خود را خدمت رهبر معظم انقلاب و سران قوا اعلام می دارد که این اقدام 

ها در بخش های مختلف همچون ضد جاسوسی موجب شگفتی است.
وی ادامه داد: کشف جاسوسان خارجی در لایه های پیچیده دستگاه های مختلف 

امری بسیار مهم است که به صورت مستمر توسط وزارت اطلاعات انجام می شود.
علوی گفت: در بخش اقتصادی در حوزه ویژه خواری، تعدی به عرصه های عمومی 
و درست کردن شرکت های سوری نیز وزارت اطلاعات اشراف کامل دارد و با این تسلط 

توانسته است در سال از 20 هزار میلیارد تومان فرار مالیاتی جلوگیری کند.
وی افزود: همچنین این وزارت خانه توانسته است، میلیون ها هکتار از زمین های 
عرصه ملی را که مورد تعرض قرار گرفته بود را شناسایی کرده و به بیت المال بازگرداند.

وی ادامه داد: این وزارت خانه با کسانی که در زمینه قاچاق کالا و ارز فعالیت دارند، به 
شدت برخورد می کند و در این زمینه قدم های قابل توجهی برداشته است.

وزیر اطلاعات گفت: همه بخش های این وزارت خانه در حال فعالیت هستند و 
همدلی و همکاری در میان آنان موج می زند.

وی بیان کرد: اکنون بهترین همکاری میان جامعه اطلاعاتی کشور برقرار است و 
وزارت اطلاعات و اطلاعات سپاه با یکدیگر همکاری گسترده ای دارند.

راهکارهای »عماد افروغ« برای مقابله با تحریم ها: 

اعتمادسازی کنید 

وزیر اطلاعات: 

هدف دشمن از فشار تحریم ها تسلیم شدن ملت ایران است 

لیسـت گذاری سـپاه  بین الملـل گفـت:  یـک حقوقـدان 
پروژه ای اسـت که از سـال ها پیش جریان تندرو در واشـنگتن 
 FATF پیگیـر آن بـوده و قدمـت آن به مدت ها قبل از مسـئله
برمی گـردد. ضمن اینکه این لیسـت گذاری صرفـاً در چارچوب 
قوانیـن داخلـی آمریکا »معتبر« اسـت و از نظر شـورای امنیت 
سـازمان ملل )که برای سـازمان FATF موضوعیت دارد( هیچ 

وجاهت قانونـی ندارد. 
رضـا نصری در تشـریح عملکـرد و اهداف گـروه اقدام علیه 
ایـران در تحریم نفت و در پاسـخ به این سـوال که آیـا آغاز دور 
جدیـدی از تحریم هـا از سـوی ایـالات متحده محتمل اسـت 
و در ایـن صـورت چـه مـواردی را در بـر خواهد گرفـت، گفت:  
همانطـور کـه ظریف در مصاحبه های متعـدد در آمریکا عنوان 
کـرد، دو جریـان در درون دولـت ترامـپ وجـود دارد کـه هـر 
یـک هدف خـاص خـود را از اعِمال تحریم ها دنبـال می کنند. 
جریـان اول - کـه شـخص ترامپ بـه آن نزدیک اسـت - تصور 
می کنـد تشـدید فشـارها در نهایت دولـت ایران را بـه پای میز 
مذاکـره خواهـد کشـاند تا آن جـا به توافـق جدیدی بـا ترامپ 
دسـت یابنـد. جریـان دوم امـا قصـد دارد با تشـدید تحریم ها، 
شـرایط را بـه صورت تصاعدی بحرانی کنـد تا در نهایت زمینه 

را بـرای برخـورد نظامی آماده سـازد. 
وی ادامـه داد: بـا لغـو معافیت هـای نفتـی تقریبـاً هیـچ  
حـوزه  اقتصـادی در ایران مصـون از تحریم باقی نمانده اسـت. 
اقدامـی کـه شـاید از این پـس انجام دهند، لغـو »معافیت های 
هسـته ای« اسـت که به موجب آن اعضای باقی  مانده در برجام 
می تواننـد بـا ایران در سـایت های اراک، فردو و نیروگاه بوشـهر 
در زمینه هـای علمـی و پژوهشـی همـکاری کنند. بـا لغو این 
معافیت ها ممکن اسـت این کشـورها )چیـن( از همکاری های 
خـود دسـت بکشـند و از ایـن طریـق ایـران را به تـرک برجام 

بیـش از پیش ترغیـب نمایند. 
این کارشـناس سیاسـت خارجـی در واکنش بـه اظهارنظر 
دبیر مجمع تشـخیص مصلحت نظام در نشسـت خبری اخیر 
خـود کـه از ارتبـاط تصویـب FATF و اقـدام ایـالات متحـده 
علیه سـپاه پاسـداران سـخن گفت و اعلام کرد کندی بررسـی 
ایـن لوایـح بـه این علـت بود که ما می دانسـتیم چـه ارتباطی 
بیـن ایـن دو وجـود دارد، گفـت:  بنده معتقد هسـتم مسـئله 
لیسـت گذاری سـپاه با موضـوع FATF ارتباط چندانـی ندارد. 
لیسـت گذاری سـپاه پروژه ای اسـت که از سـال ها پیش جریان 
تندرو در واشـنگتن پیگیر آن بوده و قدمت آن به مدت ها قبل 
از مسـئله FATF  برمی گـردد. ضمن اینکه این لیسـت گذاری 
صرفـاً در چارچـوب قوانین داخلـی آمریکا »معتبر« اسـت و از 
 FATF نظـر شـورای امنیت سـازمان ملل )که بـرای سـازمان

موضوعیـت دارد( هیچ وجاهت قانونـی ندارد.
وی ادامـه داد:  لیسـت گذاری سـپاه یـک اقـدام امنیتـی 

اسـت کـه بیش از هـر چیز به منظـور تحریک ایران بـه اتخاذ 
واکنش هـای تنـد و زمینه سـازی های روانـی و حقوقـی بـرای 
تشـدید بحـران صـورت گرفتـه اسـت. بایـد توجه داشـت که 
کسـانی که در واشـنگتن مسبب لیسـت گذاری سـپاه بوده اند، 
همان هایـی هسـتند کـه به شـدت علیـه اقدامـات اروپـا برای 
مهـار تحریم هـا فعالیـت  می کننـد و در ایـن راسـتا نیـز از هر 
اقـدام کـه مانـع راه اندازی اینسـتکس یا باعث کم تاثیر شـدن 
آن شـود اسـتقبال خواهنـد کرد. تا آنجا که مشـاهده کـرده ام، 
ایـن افـراد )و لابی ها( ماه ها اسـت که تـلاش می کنند به دولت 
ایـران اینطور القـا کنند که حتی پذیرش ایـن لوایح کمکی به 
موقعیـت ایـران از نظـر FATF نخواهد کرد. یعنـی در پی این 
هسـتند کـه ایـران به طور کُلی از گام برداشـتن در این مسـیر 

منصرف شـود.
* واشـنگتن به دنبـال تحریک ایـران بـرای اتخاذ 

واکنش هـای تند اسـت
 نصـری در گفت وگـو بـا ایلنا همچنین در پاسـخ به سـوال 
دیگـری در رابطـه با اینکه بـا پایان معافیت های نفتـی، اکنون 
مجـددا بحـث تعهـدات اروپـا در قبال ایـران مطرح می شـود و 
سـوال و تردیـد در ایـن رابطـه که اینسـتکس تا چه میـزان به 
مرحله اجرایی شـدن نزدیک شـده اسـت و آیا سـطح توقعات 
ما از اینسـتکس منطقی اسـت و این سـازوکار تا چه میزان در 
شـرایط کنونـی به مـا کمک خواهـد کرد،  با اشـاره به جلسـه 
اخیـر رئیـس اینسـتکس بـا بازرگانـان و صاحبـان صنایـع در 
بریتانیا گفت: به نظر می رسـد جلسـه آقای فیشـر با بازرگانان 

و صاحبـان صنایـع در بریتانیـا در چارچـوب برنامه هایـی برای 
آشناسـازی بخـش خصوصـی در اروپا بـا این سـازوکار و نحوه 
اسـتفاده از آن صورت گرفته اسـت. شاید این جلسه نویدبخش 

آغـاز کار ایـن کانـال ویـژه پس از ماه ها فراز و نشـیب باشـد.
وی افـزود: حـال، مایـه بسـی تاسـف خواهـد بـود اگـر 
تصمیمـاتِ ایـران - و نـه فشـارهای آمریکا - موجـب کم تاثیر 
شـدن یـا انسـداد این سـازوکار شـود. حقیقـت این اسـت که 
امـروز ایـران در شـرایطی قـرار دارد که لازم اسـت از هـر روزنه 
بـرای کاهش تاثیر تحریم هـای یکجانبه آمریکا اسـتفاده کند. 
فعـلًا اینسـتکس - در کوتاه مـدت - حکـم ایـن روزنـه را دارد. 
ضمـن اینکـه در میان مـدت نیـز ایـن ظرفیـت را دارد کـه به 
یک سـازوکار قوی، مسـتحکم و موثر علیه پدیـده تحریم های 
ثانویـه آمریـکا تبدیل شـود. یعنی این قابلیـت را هـم دارد که 
از نظـر راهبـردی و امنیتـی نیز در آینده به سـود ایـران ایفای 

نقـش کند. 
وی ادامـه داد: وقتـی آمریـکا شـریان های اصلی تجـارت را 
مسـدود کرده اسـت، اینستکس - و سـازوکارهای مشابهی که 
بـا کشـورهای آسـیایی ایجـاد شـده - بـه مثابـه مویرگ هایی 
هسـتند کـه ایـران بـا اسـتقامت و تـلاش فـراوان بـه سـوی 
بازیگـران اقتصـادی و بازارهـای جهانی ایجاد و منشـعب کرده 
اسـت. طبیعتـاً، در آغـاز کار نمی شـود از ایـن مویرگ هـا توقع 
معجـزه داشـت. امـا وجـود آن هـا لازم و ضـروری اسـت.  بـه 
ویـژه اینکـه این شـریان های کوچـک ایـن قابلیـت را دارند تا 
بـه تدریج شـکل  بگیرند، گسـترش پیـدا کنند و با گـذر زمان 

نظـام مبادلاتی جدیـدی را در عرصه تجارت جهانی رقم بزنند
* نباید موجب انسداد اینستکس شویم 

 ایـن حقوقـدان حـوزه بین الملـل در خصـوص این مسـاله 
کـه در گام اولیـه تبـادلات ایـران و اتحادیـه اروپا همـواره از دارو 
و کالاهـای انساندوسـتانه صحبـت می شـود، حجـم تبـادلات 
در چهارچـوب اینسـتکس تا چه مرحلـه ای قابلیت رشـد دارد، 
گفت: اینکه در گام اول اینسـتکس، کالاهای اساسـی را پوشش 
می دهـد موضوعی اسـت که نباید دسـت کم گرفت. متاسـفانه 
در برخـی تحلیل  هـا بـا این موضـوع با نوعی تخفیـف و تحقیر 
برخـورد می شـود. حـال اینکـه حداقـل در بحـران سـیل   - و 
مانع تراشـی های متعاقـب آمریـکا - بـه وضـوح دیدیـم تـا چه 
میـزان وجـود چنین سـازوکاری می تواند لازم و ضروری باشـد. 
ضمـن اینکـه در شـرایط تحریـم - یعنـی در حالی کـه آمریکا 
بـه صراحت معیشـت و سـلامت مـردم را نشـانه رفته اسـت - 
مهم تریـن اولویت بحثِ حمایت از اقشـار آسـیب پذیر )از جمله 
بیماران( اسـت و اینسـتکس می تواند در این راسـتا نقش ویژه 
و قابـل ملاحظـه ای ایفا کنـد. وی ادامه داد: حـال، همانطور که 
بارها ذکر شـده،  این سـازوکار قرار اسـت به کشـورهای دیگر و 
کالاهـای دیگر نیز گسـترش پیـدا کند. اینکه تا چـه مرحله ای 
می توان آن را بسـط و گسـترش داد، بستگی به شرایط سیاسی 
داخـل کشـور و سـرانجام روند تشـدید بحران بـا آمریـکا دارد. 
امـا معتقد هسـتم لازم اسـت در ایـن حالت - حتـی در صورت 
مذاکـره و توافـق بـا آمریـکا - باید در جهت گسـترش و تقویت 
ایـن سـازوکار مـوازی تلاش کرد چـرا که این قبیل سـازوکارها 
ظرفیـت ایـن را دارنـد تا در بلندمـدت تجارت جهانـی را از یوغ 
دلار و قوانین فراسـرزمینی آمریکا خلاص کنند.نصری با تاکید 
بـر ایـن موضـوع در ماه های اخیـر وزارت امور خارجـه در تلاش 
برای اعمال فشـار بر سـه کشـور اروپایـی برای تسـریع در روند 
اجرایی شـدن اینسـتکس بوده و وزیر امور خارجه هم در دیدار 
بـا مقامات این کشـورها و سـفر اخیـر خود به نیویورک سـعی 
داشـته تـا با اعلام پایـان صبر تهران به این مسـاله بپـردازد. در 
پاسـخ به این سوال که در صورتیکه در زمان درخواست اتحادیه 
اروپـا، دفتـر ایـن اتحادیه در تهران افتتاح می شـد تـا چه میزان 
می توانسـت در ایـن برهـه زمانـی کمک کننـده باشـد، گفـت: 
معاهـده اتحادیـه اروپـا )TEU( در مـاده 47 خـود بـه صراحت 
بـرای »اتحادیـه اروپـا« یـک شـخصیت حقوقی »مسـتقل« از 
اعضـای آن قائـل اسـت. یعنی اتحادیـه اروپا می توانـد به عنوان 
یـک واحد مسـتقل وارد مذاکرات بین المللی شـود؛ به عضویت 
سـازمان های بین المللی درآید و به کنوانسـیون های بین المللی 
بپیونـدد. پـس منطقـی بـود ایـن واحـد مسـتقل در جایـگاه 
و کسـوت خـاص خـود - مانند فرانسـه،  آلمـان و بریتانیـا - در 
تهـران نمایندگی می داشـت. در این صورت، قطعاً کار دسـتگاه 

دیپلماسـی کشـور نیز آسـان تر می شد. 

رضا نصری حقوقدان بین الملل:

اقدام آمریکا علیه سپاه پروژه ای قدیمی و نامرتبط با FATF است 
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مبادا دلسوزى براى خانواده ات، موجب شود كه طاعت خدا را 
وا نهى و نافرمانى اش را در پيش گيرى؛ زيرا خداوند متعال 

مى فرمايد: »اى مردم! از پروردگارتان پروا بداريد و بترسيد از 
روزى كه هيچ پدرى به كار فرزندش نمى آيد و نه هيچ فرزندى 

به كار پدرش نخواهد آمد« 

شنبه - 14اردیبهشت  1398- سال بیست و دوم - شماره  4794

شهردار قم با بیان اینکه روند تکمیل پروژه مترو در سال جاری با رفع مشکلات ارزی 
و تامین اقلام مورد نیاز دنبال می شوند، گفت: تلاش می کنیم تا پروژه های نیمه تمام شهر 

قم را با رفع مشکلات موجود، زودتر به نتیجه برسانیم.
سید مرتضی سقائیان نژاد در دیدار با آیت الله محمد ری شهری رئیس مؤسسه فرهنگی 
و آموزشی دارالحدیث که در دانشگاه قرآن و حدیث انجام شد، از میزبانی ویژه شهرداری 
قم از زائران و مسافران نوروزی شهر قم یاد کرد و افزود: امسال با توجه به حجم بارش های 
سنگینی که داشتیم در روند خدمت رسانی با سختی هایی روبرو بوده ایم اما به شیوه 

مطلوب از ورود سیلاب به منازل جلوگیری و خدمت رسانی به زائران را دنبال کردیم.
وی با بیان اینکه سیلاب های اخیر نزدیک به ۱۲ میلیارد تومان به شهر قم خسارت 
زده است، اضافه کرد: میزان حجم آبی که از بلوار زائر عبور کرده بسیار قابل توجه بوده و 

المان ها، تابلوها و فضای سبز این مسیر را تخریب کرده است.
شهردار قم از ایجاد تحول در ناوگان حمل و نقل عمومی شهر قم یاد کرد و ادامه داد: 
با توجه به افزایش هزینه ها و بالا رفتن قیمت اتوبوس ها هزینه های سنگینی را برای تحقق 

این هدف پرداخت کرده ایم.
وی با اشاره به اینکه بالای ۹۵ درصد بودجه سال گذشته تحقق یافته است، تصریح 
کرد: برای سال جاری بیش از دو هزار میلیارد تومان بودجه درنظر گرفته شده است که 
تقاطع کیوانفر و امام، ورودی جعفریه، اتصال خیابان جمهوری به یادگار امام، تکمیل و 
آزادسازی بخش هایی از عمار یاسر، میدان ولیعصر، تقاطع فردوسی و پیام اعظم)ص(، 
چهارراه سجادیه، چهارمندان و چهل اختران از جمله مهم ترین پروژه های عمرانی امسال 

خواهد بود.
سقائیان نژاد از اجرای طرح آسفالت معابر به صورت گسترده در شهر قم یاد کرد و 
گفت: شهرداری قم فعالیت های مختلف را دنبال کرده است تا بتواند در سال جاری قدم 

بزرگ تری را برای زائران و مجاوران حرم مطهر کریمه اهل بیت)س( بردارد.
وی با بیان اینکه روند تکمیل پروژه مترو در سال جاری با رفع مشکلات ارزی و تامین 
اقلام مورد نیاز دنبال می شوند، تصریح کرد: تلاش می کنیم تا پروژه های نیمه تمام شهر 

قم را با رفع مشکلات موجود، زودتر به نتیجه برسانیم.

شهردار قم :

تکمیل پروژه مترو با رفع مشکلات ارزی دنبال می شود 

نامحـرمانه

دریـچه

خبــر

صدور حکم گروه هدایتی تا 10 روز آینده 
 قاضی »اسدالله مسعودی مقام« رئیس شعبه سوم دادگاه ویژه رسیدگی به مفاسد اقتصادی شامگاه 
پنجشنبه اعلام کرد: حکم پرونده گروه هدایتی تا ۱٠ روز آینده صادر می شود. قاضی مسعودی مقام 
در جمع خبرنگاران در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه پس از قتل حاجیان که در دوره ای وکیل هدایتی 
بوده است شائبه ای مبنی بر اینکه این فرد جعبه سیاه بانک سرمایه است مطرح شد، گفت: پرونده بانک 
سرمایه نزدیک به 4٠٠ متهم دارد که چند بخش آن با کیفرخواست به دادگاه آمده است در هفته های 
آتی رسیدگی به پرونده بقیه اعضای هیئت مدیره و برخی از متهمین را آغاز خواهیم کرد.وی افزود: در 
رابطه با اینکه آیا مرحوم حاجیان جعبه سیاه پرونده است قطعا نمی تواند باشد به جهت اینکه پرونده آقای 
هدایتی به صورت کامل به دادگاه آمده و مورد ارزیابی قرار می گیرد و نقطه تاریکی در پرونده وجود ندارد 
که بگوییم برخی از اسناد آن پنهان است.رئیس شعبه سوم دادگاه ویژه رسیدگی به مفاسد اقتصادی 
تاکید کرد: نمی توانیم بگوییم قتل آقای حاجیان مسیر تحقیقات را با نواقص مواجه می کند؛ چرا که 
مدارک و مستندات کافی برای پرداخت ودریافت تسهیلات وجود دارد و در خصوص سایر پرونده ها نیز 
به همین ترتیب است. وی شاید در سابق وکیل آقای هدایتی بوده باشد و در رابطه با پرونده های دیگر 
اطلاعات داشته باشد، اما در این پرونده اصلا حضور نداشته و جزو وکلای پرونده ما نیست.وی اضافه کرد: 
ما تمامی دلایل و مستندات لازم را جمع آوری کرده ایم و نیازی نیست که مرحوم حاجیان یا امثال 
وی بخواهند به ما کمک کنند یا اطلاعاتی داشته باشند که برای ما مفید فایده باشد تمام مستندات در 

پرونده موجود است و چند استعلام است که اگر پاسخ داده شود تا ۱٠ روز آینده رای صادر می شود.

»اسلامی« به مجلس احضار شد
 رئیس کمیسیون عمران مجلس با بیان اینکه مجلس از وضعیت بازار مسکن گلایه شدید دارد، 
گفت: »اسلامی« برای ارائه گزارش در مورد علل افزایش بهای مسکن به مجلس فراخوانده شد.محمدرضا 
رضایی کوچی رئیس کمیسیون عمران مجلس با انتقاد از وضعیت بازار مسکن، گفت: وزیر راه و 
شهرسازی به مجلس شورای اسلامی فراخوانده شده تا گزارشی از سیاست های این وزارتخانه برای رونق 
بازار مسکن و اجرای تعهدات دولت در مورد مسکن اجتماعی ارائه دهد.وی تصریح کرد: فاصله گرفتن 
عرضه و تقاضا، موج های جدیدی را برای افزایش قیمت مسکن ایجاد کرده است و تنها راه مقابله با این 
موج جدید، تغییر نگاه دولت به بازار مسکن است.رئیس کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی با 
تأکید بر اینکه شدیداً از سیاست های دولت در حوزه مسکن گلایه مند هستیم و نقد داریم، افزود: گزارش 
بررسی سیاست های دولت در حوزه مسکن و علل و عوامل رکود مسکن را به صحن علنی مجلس ارائه 
خواهیم کرد.رضایی کوچی گفت: مسکن در شرایط رکود است و اگر بازار مسکن فعال شود، این توانایی 
را دارد که کل اقتصاد کشور را به حرکت دربیاورد، در شرایط تحریم اقتصادی، هیچ بازاری مثل مسکن 

موجب راه افتادن تولید و اشتغال نخواهد شد.
 

واکنش لاریجانی به احتمال حضورش در انتخابات 1400 
رئیس مجلس شورای اسلامی به احتمال حضورش در انتخابات ریاست جمهوری سال ۱4٠٠ 
واکنش نشان داد. علی لاریجانی روز پنجشنبه در همایش بزرگداشت روز معلم در شهرستان تربت 
حیدریه در خراسان رضوی در واکنش به بخشی از سخنان استاندار این استان مبنی بر حضور وی در 
انتخابات ریاست جمهوری سال ۱4٠٠ گفت: آقای رزم حسینی استاندار خراسان رضوی با مطلبی که 
بیان کردند قصد جان ما را دارند درحالی که ما در این وادی نیستیم.لاریجانی پیش از این یک بار در 

سال ۱384 در نهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری ایران شرکت کرده است.

جزئیات شرایط نامزدی نمایندگان شورای شهر در انتخابات مجلس 
 سخنگوى وزارت کشور گفت:  استعفای اعضای شورای شهر براى نامزدی در انتخابات مجلس باید 
تا ۱۶خرداد به تصویب شورای شهر برسد. سیدسلمان سامانی در صفحه شخصی خود در توییتر در 
رابطه با لزوم استعفاى اعضاى شوراهاى اسلامی شهر براى شرکت در یازدهمین دوره انتخابات مجلس 
شوراى اسلامی نوشت: اعضای شورای شهر اگر قصد نامزدی در انتخابات مجلس در هر یک از حوزه های 
انتخابیه سراسر کشور را دارند، باید تا ۱۶خرداد استعفاء آنها به تصویب شورای اسلامی شهرشان رسیده 

باشد. 

راننده اتوبوس علوم تحقیقات سکته نکرده بود 
 رئیس سازمان اورژانس کشور درباره حادثه دانشگاه علوم تحقیقات گفت: راننده اتوبوس سکته 
نکرده بود، او تمام تلاشش را برای نجات دانشجوها کرد اما بازهم موفق نشد و این حادثه تلخ اتفاق افتاد. 
پیرحسین کولیوند در پاسخ به این سوال که آیا اگر آمبولانس زودتر می رسید خشایار الوند زنده می ماند، 
گفت: تمام تلاش ما به عنوان امدادرسان این است که زودتر برسیم اما اینکه بگوییم ممکن بود بنده خدا 
زنده بماند قابل استناد نیست. متوسط زمان رسیدن آمبولانس در شهرهای بزرگ دنیا ۱۶ دقیقه است، 
این یعنی نصف آنها زمانی دیرتر از این می رسند، ولی ما در تهران این میانگین را به ۱4 دقیقه رسانده ایم.

زائران بدون ویزا به مرز مهران مراجعه نکنند 
 فرمانده انتظامی استان ایلام با بیان اینکه از ابتدای توافقات انجام شده بین کشورمان و کشور عراق 
مبنی بر رایگان شدن ویزا برای طرفین، شاهد افزایش ۷٠ در صدی خروج زائران از پایانه مرزی مهران 
بوده ایم، گفت: زائران بدون ویزا به مرز مهران مراجعه نکنند.سردار »نورعلی یاری« اظهار کرد: با توجه به 
توافقات صورت گرفته بین کشور جمهوری اسلامی ایران و کشور عراق اخذ روادید برای اتباع دو کشور به 
صورت رایگان است، اما این توافق به معنای لغو روادید نبوده و اتباع دو کشور حتماً برای خروج از کشور 

باید ویزا معتبررا از سفارتخانه ها و کنسولگری های دو کشور تهیه کنند.

شیر ایرانی پس از 80 سال به ایران بازگشت 
 شیر ایرانی پس از 8٠سال،  چهارشنبه شب گذشته به ایران بازگشت و روز پنجشنبه طی مراسمی 
در باغ وحش ارم از آن رونمایی شد.به گزارش ایسنا، حدود ساعت ۲۲ چهارشنبه  شب ، پس از گذشت 
8٠ سال از انقراض شیرهای ایرانی در کشور، جفت نر این گونه جانوری ارزشمند از باغ وحش بریستول 
انگلستان وارد گمرک فرودگاه امام )ره( شد و پس از حدود پنج ساعت تشریفات گمرکی، در کمال 
صحت و سلامت به باغ وحش محل زندگی جدیدش منتقل شد.گفتنی است جفت ماده این شیر، طی 
هفته آینده از باغ وحش دوبلین ایرلند وارد کشور خواهد شد و مسئولین باغ وحش ارم امیدوارند با تکثیر 

این جانور بتوانند قدم موثری در حفظ نسل آن بردارند.

هیچ کلاس بدون معلمی در کشور وجود ندارد 
وزیر آموزش و پرورش گفت:در سطح کشور هیچ کلاس بدون معلمی وجود ندارد.سید محمد 
بطحائی در سفر به همدان و در حاشیه آئین نکوداشت مقام معلم با حضور در جمع خبرنگاران اظهار کرد: 
در رابطه با کمبود این معلمان جای هیچ گونه نگرانی نیست اما در رابطه با معلم رسمی آموزش دیده 

که تازه بخواهیم به کار بگیریم کمبود داریم و این کمبود در مهرماه سال ۹8 نیز وجود خواهد داشت.

شهر سیل زده/۴
محمد خامه یار

برای برنامه ریزی، بچه ها در مدرسه دور هم جمع می شوند. مدرسه ای که به نام مقدس حضرت 
زهرا)س( است و مدیر آن  به من گفته است وقتی حادثه سیل اتفاق افتاد و صحنه های دلخراش آن را 
می دیدم سه روز پای تلویزیون اشک می ریختم و گریه می کردم و به خود می گفتم من با این همه 
شاگردی که دارم اگر به درد مردم شهرم نخورم به چه درد می خورم.... که بعد شما به مدرسه آمدید 

و قدری آرام شدم...
جلسه را با موضوع نحوه خدمت رسانی به مردم برگزار شد و توزیع آب و نان را در دستور کار قرار 
دادم. همان وقت بچه های جهادی به ما ملحق شدند و برنامه جامعی را برای پاکسازی شهر در نظر 
گرفتیم. کار ما با برنامه پیش رفت. تازه به خود آمده بودیم که یک گروه از بچه های آفرویدی)ماشین 
های کوهستان( که  حدود پانصد پک و بسته وسایل بهداشتی به همراه داشتند، پیش ما آمدند. وضع 
ظاهری آنان متفاوت با تیپ بچه های ما بود. مسئول گروه که جوان مودبی به نظر می رسید پیش من 
آمد و حرف هایی را زد و اشکم را درآورد. او می گفت ما را قابل بدونید و این  کمکل ها رو که هزینه 
آن توسط بچه های گروه تامین شده از ما قبول کنین... و اگر ما رو لایق بدونین در جمع خود بپذیرین

تشکر  می کنم و مکانی را در اختیار گروه  قرار می دهم و توزیع را به عهده آنان می گذارم تا از نزدیک  
مشکلات مردم را لمس کنند و ما به عنوان راهنما همراه آنان می شویم.

 
با معرفی افراد برتر :

هشتمین جشنواره نماز و نیایش 
به روایت دوربین در قم پایان یافت 

آیین اختتامیه هشتمین جشنواره ملی نماز و نیایش به روایت دوربین، شامگاه پنجشنبه در سه 
بخش فیلم کوتاه، فیلمنامه و عکس با معرفی افراد برتر در تالار مرکزی شهر قم برگزار شد. 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم در این آیین، تاکید کرد: ظرفیت های مناسب و قابل توجهی در 
قم در حوزه های مختلف هنری وجود داشته که مبحث عکس و فیلم از مهم ترین آن هاست.سید موسی 
حسینی کاشانی افزود: جشنواره ملی نماز و نیایش به روایت دوربین در سه بخش فیلم کوتاه، فیلمنامه 
و عکس برگزار و آثار فراوانی به دبیرخانه ارسال  شد و مراحل داوری آن ها نیز به پایان رسیده است.

وی اهمیت استفاده از خروجی جشنواره های هنری را مورد توجه قرار داد و عنوان کرد: باید خروجی 
این جشنواره برای استفاده بیشتر و بهتر از هنر برای انتقال پیام های دینی مورد توجه قرار بگیرد.در 
بخش عکس این جشنواره، محمدحسین پاکدل از خمینی شهر، محمد آهنگر از اهواز، امیرعنایتی از 
تربت حیدریه، مهدی ایمانی از اهر و رباب کرمی از زنجان به ترتیب حائز رتبه های برتر و دریافت لوح 
تقدیر شدند.همچنین در بخش فیلمنامه نوشین نوری از کرمانشاه، رحیم کریم زاده از گرگان، اعظم 
جعفری رستگار از همدان، سید فاطمه حسینی از مشهد، مهدی عزیراللهی نجف آبادی از اصفهان و 
محمدرضا پستک از تبریز رتبه های برتر و لوح تقدیر به دست آورند. در بخش فیلمنامه اقتباسی نیز احمد 
نوری از قم حائز رتبه برتر شد.مهدی اخوان، بنیامین نادعلی، مریم صالح، سمیه عطایی و پریناز جلیلی 

نیز برگزیده بخش موبایلی و فیلم کوتاه یک دقیقه ای شدند.
در بخش فیلم کوتاه هشتمین جشنواره ملی نماز و نیایش به روایت دوربین نیز مرتضی رواش از 
قم، اشکان خیر نژاد و علی خوش رویی از تهران، محمدرضا وطن دوست از ساری، محمدمهدی خالقی 
از مشهد، زیبا ارژنگ از یاسوج، سیاوش شهابی از تهران، حسین ابدی از قم و الهام معروفی از اراک حائز 

رتبه های برتر شدند.
ستاد اقامه نماز کشور نیز در بخشی از اختتامیه هشتمین جشنواره نماز و نیایش به روایت دوربین 
از حسین حیدری، مهدی رستمی، رضا زرتابچیان و علی مظفری به دلیل فعالیت های مثبت هنری در 

مسیر ترویج فرهنگ نماز با اهدای لوح تقدیر و جایزه نقدی تقدیر کرد.
سید سجاد قافله باشی نیز در بخش بهترین فیلم حائز رتبه برتر شد.

مضرات فضای مجازی برای انسان ها کاریکاتور

محمود نظرى

آیت الله ری شهری در دیدار شهردار قم :

شهرداری ها در افزایش رضایتمندی 
مردمی تاثیرگذار هستند

اینکه  به  اشاره  با  دارالحدیث  آموزشی  و  فرهنگی  رئیس مؤسسه 
شهرداری ها در افزایش رضایت مندی مردمی نسبت به نظام اسلامی بسیار 
تاثیرگذار هستند، اضافه کرد: امیدواریم با خدمات گسترده و مطلوبی که 
توسط شهرداری ها دنبال می شود شاهد افزایش رضایت های عمومی باشیم.

آیت الله محمد ری شهری در دیدار دکتر مرتضی سقائیان نژاد شهردار 
قم و معاونان وی که در دانشگاه قرآن و عترت انجام شد، با تاکید بر اینکه 
خدمات و فعالیت های شهرداری برای شهر و مردم ماندگار می شود، اظهار 
کرد: اکنون یکی از موفق ترین شهرداران کشور در قم حضور یافته که 

کارهای منظم و مطلوبی را در این شهر دنبال می کند.
وی با اشاره به اینکه شهرداری ها در افزایش رضایت مندی مردمی نسبت 
به نظام اسلامی بسیار تاثیرگذار هستند، اضافه کرد: امیدواریم با خدمات 
گسترده و مطلوبی که توسط شهرداری ها دنبال می شود شاهد افزایش 
رضایت های عمومی باشیم.رئیس مؤسسه فرهنگی و آموزشی دارالحدیث 
خاطرنشان کرد: گزارش های رسیده نشان از عملکردهای موفق در مجموعه 
شهرداری قم است که با ادامه دادن این روند فعلی شاهد تحول های 
گسترده تر در شهر مقدس قم و در نتیجه رضایت مندی بیشتر زائران و 

مجاوران حرم مطهر کریمه اهل بیت)س( خواهیم بود.

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم  خبرداد

پیگیری توسعه اجتماعات و توزیع 
عادلانه خدمات اساسی در محلات 

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم از برگزاری اولین جلسه تدوین 
سند شناسایی و گونه بندی محلات شهر قم با حضور جمعی از نهادهای 

مدیریت شهری خبر داد.
غلامرضا جانقربان، پایه ریزی واحد برنامه ریزی بر اساس محله به منظور 
توسعه اجتماعات محلی و توزیع عادلانه خدمات اساسی در محلات شهر را 
مهمترین هدف برگزاری این نشست عنوان کرد.وی گفت: محلات شهری 
از دیرباز به مثابه قلمرویی کالبدی اجتماعی، از نقش بسزایی در شکل دهی 
به سازمان فضایی شهر، حیات اجتماعی و روابط و مناسبات میان افراد 
برخوردار بوده اند. اما این رویکرد رفته رفته مضمحل شده است و نتیجه اش 
کاهش سرمایه های اجتماعی ساکنین یک شهر خواهد بود که نقش مهمی  
در سلامت روحی، روانی و اجتماعی و همچنین امنیت شهروندان یک محله 
ایفا می کند.معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم افزود: چنین به نظر 
می رسد که احیاء مجدد مفهوم محله، با در نظر گرفتن ملاحظات اقتصادی، 
اجتماعی و سیاسی زندگی معاصر، ضمن شکل بخشیدن به واحد مبنایی 
برنامه ریزی شهری، می تواند نقش بسزایی را در توسعه پایدار شهر قم عهده 
دار باشد.در پایان این جلسه خاطر نشان شد: با تدوین این سند، شهروندان 
هر محله از خدمات شهری در فاصله ای نزدیک به محل سکونتشان بهره 
مند خواهند شد و این امکان برای مدیریت شهری به وجود می آید که تا 
با کمک و نظر ساکنین و مشارکت آنها، به برنامه ریزی برای آینده محله 
بپردازد. موضوعی که معمولا در تهیه طرح های شهری مغفول مانده است.

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم  اعلام کرد

استفاده ۳۰۰ هزار نفر از اتوبوس به صورت 
رفت و برگشت در ایام نیمه شعبان

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم با اشاره به این نکته که 
در ایام نیمه شعبان امسال، ۵ ایستگاه اتوبوس سال گذشته به 8 ایستگاه 
افزایش پیدا کرد گفت:4 هزار و ۱٠٠ سرویس انجام شد و حدودا 3٠٠ 
هزار نفر به صورت رفت و برگشت از اتوبوس استفاده کردند. عباس ذاکریان 
در دومین جلسه کمیته فنی شورای ترافیک استان که در شهرداری قم 
برگزار شد،ضمن تشکر از همه مجموعه تاثیرگذار که در برگزاری مراسم 
نیمه شعبان  نقشی را بر عهده داشتند گفت: مدیریت مراسم نیمه شعبان 
با بضاعت محدود استاندار ی و شهرداری طبعا نواقصی را نیز به همراه دارد، 
برخی طرح ها راهکار کوتاه مدت ندارد مثل پارکینگ ها و باید یک کار 
اصولی و همیشگی برای آن انجام شود.وی افزود: شبکه معابر قم گنجایش 
حجم  ترافیک بسیار زیاد در ایام نیمه شعبان را ندارد، پارکینگ ها پارکینگ 
موقت هستند و باید تصمیمات بلند مدت و با امکانات ملی گرفته شود.

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری با اشاره به اینکه امسال سال دوم 
استفاده از اتوبوس جهت حمل و نقل عمومی و رایگان زائرین مسجد 
مقدس جمکران بود تصریح کرد: طبق آمار، سال گذشته ۱۵8 هزار نفر به 
صورت رفت و برگشت از اتوبوس استفاده کردند، امسال با توجه به اینکه ۵ 
ایستگاه اتوبوس به 8 ایستگاه افزایش پیدا کرد، 4هزار و ۱٠٠ سرویس انجام 
شد و حدودا 3٠٠ هزار نفر به صورت رفت و برگشت از اتوبوس استفاده 
کردند.ذاکریان خاطرنشان کرد: استفاده از خودروهای شخصی یکی از 
معضلات ایام نیمه شعبان است که ایجاد ترافیک می کند، باید تلاش کنیم 
با ارائه راهکارهای مناسب برای سال آینده، از اختلال در حمل و نقل عمومی 

جلوگیری نماییم.

مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم  خبرداد

زیارت آنلاین مزار شهدای مدافع حرم 
در آرامستان بهشت معصومه)س(

مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم از راه اندازی سایت 
http://azmziarat.ir خبر داد و گفت: با راه اندازی این سایت امکان زیارت 
آنلاین قبور مطهر شهدای مدافع حرم در آرامستان بهشت معصومه)س( 

مهیا شده است.
عبدالحمید وکیلی در دیدار مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران و 
جانبازان استان قم با اشاره به اینکه همواره تلاش کرده ایم که خدمات را 
به بهترین شکل به مراجعه کنندگان ارائه کنیم، افزود: افتخار داریم که در 
آرامستان بهشت معصومه)س( میزبان شهدای گمنام و شهدای مدافع حرم 
هستیم و خود را خادم شهدا و خانواده معظم شهدا می دانیم.وی با اشاره 
به اینکه در آرامستان بهشت معصومه)س( شهدای انقلاب، دفاع مقدس و 
مدافع حرم را در خود جای دارد، یادآور شد: اگر شهروندان عزم زیارت قبور 
مطهر شهدا را داشته باشند، به صورت زنده می توانند هر لحظه که بخواهند 
قطعه شهدا را مشاهده کنند.مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم 
با اشاره به برگزاری دلنوشته به شهدای مدافع حرم بیان کرد: در این راستا 
هزار اثر از سراسر کشور به دست ما رسید و بیش از 8٠ اثر برگزیده در قالب 
کتاب گردآوری شد.وی از راه اندازی سایت http://azmziarat.irخبر داد و 
گفت: با راه اندازی این سایت امکان زیارت آنلاین قبور مطهر شهدای مدافع 
حرم در آرامستان بهشت معصومه)س( مهیا شده است.وکیلی با اشاره به 
اینکه عکس، وصیت نامه، زندگینامه و… شهدا در صورت ارائه در سایت 
بازگذاری شده است اضافه کرد: در این سایت کاربر می تواند دلنوشته خود 

را ثبت کرده و می توانیم به فراخور نیاز از این دلنوشته ها استفاده کنیم.

معاون خدمات شهری شهرداری قم  مطرح کرد

حفظ آمادگی بوستان های شهری 
برای میزبانی از مسافرین تابستان

معاون خدمات شهری شهرداری قم گفت :بوستان های منتخب شهر 
قم برای میزبانی از مسافرین و زائرین در فصل تابستان، آمادگی خود را 
حفظ می کنند.سید امیر سامع جانشین شهردار قم در ستاد تسهیلات 
زائرین شهرداری قم و معاون خدمات شهری  از رؤسای ستادها و کمیته 
های تسهیلات زائرین و خدمات سفر شهرداری قم خواست تا با عنایت به 
پیش رو بودن فصل تابستان و حضور دائمی مسافرین در شهر قم و لزوم 
ساماندهی خدمات رسانی متمرکز به زائرین و مسافرین، آمادگی میزبانی 
از مسافرین را در بوستانهای منتخب شهری حفظ کنند.بوستان فدک در 
منطقه 3، نیایش و پارکینگ شماره 4 مسجد مقدس جمکران در منطقه ۵ 
از جمله بوستانها و محل های یاد شده هستند که اقدامات لازم در خصوص 
رویکرد خدمات رسانی مطلوب و برقراری امنیت و ایمنی کامل در آنها، 

بعمل می آید.

اخبــار

استاندار قم گفت: استفاده از ظرفیت 
مردمی به  عنوان بزرگ  ترین سرمایه انقلاب 
اسلامی در آیین های ملی و مذهبی مورد 

توجه قرار گیرد. 
بهرام سرمست روز پنجشنبه در جلسه 
امام  حضرت  ارتحال  بزرگداشت  »ستاد 
خمینی و قیام تاریخ ساز یوم الله ۱۵ خرداد 
و روز جهانی قدس« در سالن محراب حرم 
مطهر حضرت معصومه)س( با اشاره به 
برگزاری برنامه های گوناگون؛ صفا، همدلی 
و همبستگی میان مسئولان و نهادهای 
مختلف استان را ستود و تصریح کرد: باید 
مناسبت  های ملی و مذهبی در شان و 
تراز شهر مقدس قم برگزار شود.وی با بیان 
این که بیشتر از هر زمانی نیازمند تعامل 
و همبستگی هستیم، خاطرنشان کرد: این 
همبستگی و فعالیت منسجم با حضور 
نهادهای مردمی از سلیقه های متفاوت 
قابل تقدیر است. وی با اشاره به پذیرایی 
از سه میلیون زائر در جشن های نیمه 
شعبان امسال در قم گفت: در مناسبت 
 های گوناگون مذهبی و ملی از جمله نیمه 
شعبان و عید نوروز عملکرد مطلوبی توسط 
دستگاه  ها و نهادهای مختلف استان به 
نمایش گذاشته شد. سرمست با بیان این 
که در ایام نیمه شعبان امسال در حوزه 
ترافیک مشکلاتی داشتیم، افزود: گاهی 
انتقادها با نگاه خیرخواهانه مطرح می  شود 
که قابل پذیرش است، ولی اگر انتقادها 
بهانه  ای برای اهداف سیاسی باشند، قابل 
پذیرش نیست. استاندار قم خاطرنشان کرد: 
با وجود خدمات مثبتی که ارائه شده است، 
به دنبال احصاء نقاط ضعف هستیم تا در 
سال های آینده ارائه خدمات ارتقا پیدا کند. 
به  توجه  با  قم  امنیت  گفت:  وی 
اجتماعات و جایگاه مهم این استان، بسیار 
حائز اهمیت است، چراکه احساس ناامنی 
در قم می  تواند به استان های دیگر کشور 

سرایت کرده و بُعد فراملی داشته باشد، 
به همین علت، برای امنیت مطلوب فعلی 
انتظامی  و  امنیتی  مختلف  نیروهای  از 
کرد:  اظهار  سرمست  کنیم.  می  تقدیر 
همان طور که امام خمینی تاکید داشتند؛ 
وحدت کلمه عامل اصلی پیروزی انقلاب 
اسلامی ایران بوده است و در آینده بیشتر 
نیازمند این مساله خواهیم بود.استاندار قم 
خاطرنشان کرد: در آینده با تهدیدهای 
بیشتری روبرو خواهیم بود، از این رو همه 
باید در مقابل این تهدیدها آماده باشیم تا 
خدشه ای به وحدت و تعامل ملی ما وارد 
نشود. وی با تاکید بر انتقال ارزش ها به 
نسل جدید گفت: ایثارگران، رزمندگان 
و شهیدان اسوه  هایی هستند که از خود 
ارزش  هایی به  جا گذاشتند و در مناسبت  
های مختلف باید به دنبال انتقال ارزش 
 های انقلاب به نسل جوان باشیم.استاندار 
قم همچنین بر بهسازی و زیباسازی اطراف 
حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه)س( با 
مشارکت نهادهای مختلف، برای انجام یک 

اقدام ماندگار تاکید کرد.
* معلمان مسئولیت خطیر تربیت 

نسل آینده را برعهده دارند
آیین  در  همچنین  قم  استاندار 
بزرگداشت روز معلم با حضور آیت الله 

سعیدی تولیت آستان مقدس حضرت 
معصومه)س( شرکت و ضمن قدردانی از 
مقام معلم اظهار کرد: معلمان مسئولیت 
خطیر تربیت نسل آینده را برعهده دارند.

سرمست سپس با حضور در مزار شهید 
مطهری، ضمن ادای احترام به مقام این 
شهید انقلاب اظهار کرد: شهید مطهری 
در  اسلامی  متفکران  و  معلمان  الگوی 
راستای تربیت براساس معیارهای جامعه ی 

اسلامی است.
وی معلمی را رسالت انبیا دانست و 
تصریح کرد: معلمان بخش قابل توجهی از 
بار مسئولیت خانواده ها و دولت برای تربیت 
فرزندان و نسل آینده کشور را به دوش 
می کشند.وی همچنین با بیان اینکه در 
زمینه رفاه معلمان و پرداخت مطالبات آنها 
اقدام های بسیار خوبی در قم انجام شده 
است افزود: این استان در پرداخت معوقات 
معلمان در کشور پیشرو است ولی به این 

مقدار بسنده نمی کنیم. 
حل  برای  را  خود  توان  تمام   *

مشکل کارگران بکار می گیریم 
استاندار قم همچنین درهمایش تجلیل 
از کارگران و نخبگان جامعه کار، تلاش و 
تولید قم«با بیان این که برای حل مشکلات 
کارگران و تولیدکنندگان تمام توان خود را 

بکار خواهیم گرفت، گفت: در قالب جلسه 
ها، نشست ها و گفت و گوهای مستقیم و 
رو در رو مشکلات این قشر را دریافت کرده 
و برای حل آن ها تلاش و برنامه ر یزی 

خواهیم داشت. 
بهرام سرمست توجه به نیازها و مطالبات 
جامعه کارگری استان را مورد تاکید قرار داد 
و با اشاره به این که حمایت از قشرهای 
آسیب پذیر جزو اولویت های مهم دولت 
است افزود: تفاهم خوبی بین تشکل های 
کارگری، کارفرمایی و مسئولان سازمان 

های دولتی استان وجود دارد.
وی حمایت از کارگران و تلاش گران 
عرصه کار و تولید را وظیفه مهم مسئولان 
دانست و تصریح کرد: در استان این رویکرد 

را دنبال می کنیم.
سرمست از معیشت و مسکن به عنوان 
۲ دغدغه مهم کارگران و جوانان یاد کرد 
و افزود: پیگیری های لازم در استان برای 
اجرای طرح های برطرف کننده این ۲ 

دغدغه انجام خواهد شد.
را  تولید  رونق  و  اشتغال  حفظ  وی، 
۲ هدف مهم استان در سال رونق تولید 
دانست و خاطرنشان کرد: در این راستا و 
از ابتدای سال به صورت میدانی و به طور 
مستمر در واحدهای تولیدی و شهرک های 
صنعتی استان حضور یافته و روند تولید و 
مشکلات این بخش را بررسی می کنیم.

استاندار قم همچنین با تاکید بر لزوم تلاش 
در جهت جلوگیری از تعطیلی واحدهای 
تولیدی راکد و دارای مشکل برای کمک به 
امر اشتغال و رونق تولید گفت: تشکل های 
کارگری و صنفی با همکاری دستگاه های 
ذیربط باید فعالانه در زمینه عارضه یابی و 
پیشگیری از موانع و مشکلات واحدهای 
تولیدی استان مشارکت داشته باشند و 
عرصه را برای بازگشت مجدد واحدهای 

نیمه تعطیل به مدار تولید فراهم نمایند.

استاندار قم تاکید کرد

استفاده از ظرفیت های مردمی در آیین های ملی


